
به بهانه چهلمین روز درگذشت نماینده اسبق قم؛ 

سیدمحمد میرمحمدی،کارکشته و خوش طینت

ابتلا بدون علامت یک نماینده به کرونا!

سرپرست پلیس راهور استان قم اعلام کرد:

۴۲ درصد فوتی های حوادث 
رانندگی قم ، راکبان موتورسیکلت 
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روزنامه صبح ایران

استاندار قم اعلام کرد؛

تعطیلی اماکن  مذهبی 
تا پایان اردیبهشت 

7

8

8

8

8

استاندار قم با بیان اینکه قم هنوز شرایط وضعیت سفید بیماری کرونا را ندارد، گفت: اماکن مذهبی قم شامل حرم حضرت معصومه 
)س( و مسجد جمکران، بقاع متبرکه و مساجد همچنان تا پایان اردیبهشت ماه بسته خواهد بود و نمازهای جماعت و جمعه نیز برگزار 
نمی شود.  "بهرام سرمست" روز یکشنبه در پایان جلسه ویدیو کنفرانس ستاد ملی کرونا در گفت و گو با خبرنگاران اظهار داشت: در

جان  درصد   ۴۲  : گفت  قم  استان  راهور  پلیس  سرپرست 
باختگان حوادث رانندگی شهر قم، به راکبان موتور سیکلت 
درصد   ۷۶ اظهارداشت:  صدفی  دارد.سرهنگ  اختصاص 

ضربات وارده به موتورسواران به ناحیه سر و صورت بوده که 
موجب فوت راکبان موتور سیکلت می شود.وی عمده تخلفات 

راکبان موتور سیکلت را نداشتن کلاه ایمنی، عبور از محل

هنوز شرایط بیماری کرونا درقم سفید نشده است

عدم توجه مردم
 به فاصله گذاری اجتماعی 
نگران کننده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

با ادامه این شرایط شاهد موج جدیدی از شیوع کرونا خواهیم بود

معاون شهردار قم گفت: هدف گذاری ما برای سال ۹۸ عدد ۲۱ مترمربع بوده که 
فاصله زیادی با وضع فعلی دارد و برای سال ۹۹ هدف گذاری انجام شده ۲۲ مترمربع 
است.  محسن رنجبر ، با اشاره به اهمیت توجه به زیرساخت های فرهنگی در شهر 
قم اظهار داشت: وقتی به دنبال دست یابی به چشم انداز شهر دینی و پایگاه تولید و 
ترویج فرهنگ و تفکر و معارف اهل بیت )ع( هستیم باید موارد مختلف را بسنجیم 
و یک شاخص آن زیرساخت های فرهنگی و هنری شهر است که این شاخص طبق 

متراژ زیرساخت ها به ازای ۱۰۰۰ نفر را نشان می دهد. او با تأکید بر برنامه ریزی برای

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: با توجه به تحت تأثیر قرارگرفتن 
برخی از واحد های تولیدی، بسته های حمایتی برای واحد ها تعریف شده است که 
به زودی تصویب و در اختیار تولیدکنندگان قرار خواهد گرفت.  مهرداد غضنفری، 
به شرایط کنونی استان و کشور در تأمین کالا های بهداشتی و پزشکی اشاره و از 
راه اندازی ۲۰ واحد تولیدی در حوزه کالا های بهداشتی و درمانی در استان قم خبر 
داد و اظهار داشت: با برنامه ریزی هایی که در این مدت کوتاه انجام شده و کمک خیرین 

توانسته ایم ۲۰ واحد تولیدی راه اندازی کرده و بخش عمده ای از نیاز های استان را

معاون شهردار قم :تا پایان سال 

زیرساخت فرهنگی شهر قم  به ۲۲ مترمربع می رسد 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

باید در شرایط بحرانی حامی بخش خصوصی باشیم

۴۴

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: نباید 
مردم ناراضی از اتاقمان خارج شوند، حتی اگر جواب ما به مطالبات 
بیژن  کنیم.  رفتار  مدارا  و  تکریم  با  همراه  باید  باشد  منفی  آنان 
سلیمان پور در آئین انتصاب سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی فرمانداری قم که در تالار امام رضا)ع( فرمانداری برگزار 
شد، با تسلیت رحلت آیت الله امینی اظهار داشت: این عالم فقید 
خدمات  و  بود  ساده زیست  و  مجاهد  انقلابی،  مخلص،  انسانی 

ارزنده ای به انقلاب و نظام ارائه کرد.معاون سیاسی، امنیتی و

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم گفت: در راستای ایجاد 
درآمد پایدار برای بقاع متبرکه، نیروگاه های خورشیدی در ۱۲ بقعه 
استان راه اندازی می شود.حجت الاسلام عباس اسکندری اظهار 
کرد: یکی از سیاست های جدید سازمان اوقاف، ایجاد درآمد پایدار 
برای بقاع متبرکه است.وی افزود: بر این اساس طرح راه اندازی 
نیروگاه های خورشیدی برای ۱۲ بقعه استان قم در نظر گرفته و 
اجرایی خواهد شد.مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان 

اینکه ظرفیت تولید این نیروگاه ها در مجموع ۳۴۰ کیلووات است

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

خروج ناراضی مردم از اتاق مسئولان 
پذیرفتنی  نیست 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد:

راه اندازی نیروگاه خورشیدی 
در ۱۲ بقعه قم
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 رییس جمهوری با بیان اینکه کشور بر اساس میزان شیوع و ابتلا به کرونا 
و تعداد فوتی ها تقسیم و به مناطق »سفید، زرد و قرمز« منطقه بندی می شود، 
گفت: مساجد، اماکن مذهبی بقاع متبرکه و نمازهای جمعه در »مناطق سفید« 

بازگشایی می شوند. 
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی روز یکشنبه در جلسه ستاد ملی 
مدیریت و مبارزه با کرونا اظهار داشت: ماه رمضان در آن قرار داریم ماه پربرکت و 
ماه انس با قرآن مجید و کمک به دیگران است. در این ماه با توجه به سختی ها و 
مشکلاتی که برای اقشار آسیب پذیر است و با توجه به این که پویش هایی از طرف 
مردم و خیرین و هیات ها و نیروهای مسلح شروع شده است؛ بنابراین همه کمک 

کنیم که سفره مردم بی افطار نماند.
رییس جمهوری ادامه داد: در این شرایطی که مردم نگرانی برای سلامتی خود 
دارند و برای زندگی دارند همه تلاش کنیم در ماه رمضان نگرانی برای سفره افطار 
نداشته باشند. سفره افطار در اختیار مردم قرار گیرد که البته کار خوبی در کشور 

شروع شده است.
روحانی گفت: صدا و سیما هم در این زمینه تبلیغات خوبی انجام داده است 
و در فضای مجازی هم باید این تبلیغ را انجام دهیم. در قرآن مجید هم به مساله 
انفاق اشاره شده که مساله انفاق، اصل بسیار مهمی است که خداوند تقوا را بر 
انفاق متصل، متکی و مشروط می کند و بهشت خود را بر انفاق مشروط می کند.  
وی افزود: در خوشی یا در ناخوشی، شادی یا در حزن، انفاق باید ادامه پیدا کند 
یعنی باید همیشه به یاری اقشار مستضعف بپردازیم. اقشاری که فشار روی زندگی 
آنها است که در این شرایط فعلی این فشار بیشتر شده است. تلاش کنیم که شوق 
کمک به نیازمندان در سراسر کشور بیشتر شود و پویش کمک به اقشار آسیب پذیر 

جلوه دیگری در این ماه رمضان در سراسر کشور داشته باشد.  
روحانی افزود: البته همیشه مردم ما اگر سیل یا زلزله بوده همیشه به صحنه 
آمدند الان هم در ماه رمضان هم باید برابر سختی های مردم به صحنه بیایند و 

به آنها کمک کنند.
وی در ادامه بر ضررورت محدودیت اجتماعات و فاصله گذاری اجتماعی و فاصله 
گذاری هوشمند تاکید کرد و گفت: بازگشایی کسب و کار  به این معنا نیست که 
کرونا در حال پایان است و این بیماری از بین می رود و باید دنبال زندگی روزمره 

خود برویم.
نمی توانیم بگوییم کرونا چه زمانی تمام می شود

روحانی افزود: نمی توانیم بگوییم کرونا چه زمانی تمام می شود که اگر می شد 
که خیلی خوب بود. اگر مسوولان بهداشتی و درمانی کشور می توانستند بگویند 
کرونا یک تا ۲ ماه دیگر تمام می شود و زمان بدهند ما هم برای برنامه ریزی خود 
از لحاظ اقتصادی و اجتماعی و همه مسایل راحت تر بودیم. اما متاسفانه زمان 
روشنی برای این امر وجود ندارد چون دارو و واکسن خاصی برای این بیماری 

وجود ندارد و به یک معنا، تقریبا همه بار به روی دوش خود مردم است.
رییس جمهوری ادامه داد: اگر ما دچار مشکل بهداشتی و گرفتار بیماری 
خطرناکی به نام کرونای شده ایم تنها راه آن مراقبت است؛ فاصله ها را مراعات 
کنیم و پروتکل های بهداشتی را رعایت کنیم و خودمان مراقب خودمان باشیم و 
اگر مجبور شدیم به بیمارستان برویم. در مراحل اولیه پزشک و پرستار در شرایط 
سخت تری از ما مراقبت کند. بنابراین اساس این مساله مراقبت شخصی و حفظ 
پروتکل هایی است که در بخش بهداشتی به ما اعلام می شود که همه را مراعات 

کنیم تا از این مساله عبور کنیم.  
اساس مراقبت و فاصله گذاری است

روحانی گفت: این گونه در نظر بگیریم که این کرونا برای مدتی است و متاسفانه 
باید با وجود کرونا زندگی کنیم. چگونه از کرونا پرهیز کنیم که راه آن تقوا است. 
همانطوری که در اسلام راه قدرت و سلامت انسان، تقوا، پرهیز و فاصله گرفتن از 
گناه است اینجا هم راه آن این است که فاصله بگیریم از همه کسانی که می تواند 

ما را مبتلا کنند؛ بنابراین اساس مراقبت و فاصله گرفتن است.  
رییس جمهوری یادآور شد: تاکنون اکثریت قاطع مردم همه اصول  را مورد توجه 
قرار دادند و مراعات کردند. دلیل مراعات آنان آماری است که نشان می دهد مردم 
به خوبی دارند مراقبت و کمک می کنند و می دانند که راه حل به دست خود آنها 

است که باید بیشتر مراقبت کنند.
وی اضافه کرد: البته پزشکان که بخش مدافعین سلامت مردم هستند هم 
آماده اند و هم هوشیاری و تجربه آنها بیشتر شده و روز به روز هم تجربه پزشکان 
بیشتر می شود. در گزارشی که داده شد بسیاری از تخت های مراقبتی و وسایل 
کمک تنفسی در همین ایام در بیمارستان های ما اضافه شده است. ۱۱۰۰ تخت 
اضافه شده و در تخت های بیمارستانی ۴۲۵ تخت و وسایل کمک تنفسی ۹۰۰ 
عدد اضافه شده است. مشخص است که هم داریم خودمان را تجهیز و با قدرت 
بیشتر آماده می کنیم و از طرف دیگر مردم مراقبت می کنند که گام به گام به 

شرایط نزولی برسیم.  
کشور بر اساس وضعیت کرونا به ۳ منطقه تقسیم می شود

روحانی با اشاره به تصمیمات جدید در جلسه امروز ستاد گفت: هر روز که پیش 
می رویم بر اساس گزارش ها و بررسی های جدید وزارت بهداشت و متخصصان، 

تصمیمات جدید می گیریم.
رییس جمهوری گفت: در جلسه امروز پیشنهاد شد که تقسیمات جدیدی در 
کشور نه بر مبنای جغرافیا و استان و شرق و غرب و شمال و جنوب داشته باشیم؛  

بلکه بر مبنای ابتلا و شیوع بیماری کرونا کشور تقسیم و منطقه بندی شود.
وی با بیان اینکه معیار و مقررات را وزرات بهداشت تدوین و ابلاغ می کند گفت: 
بر اساس این معیارها و به طور مثال اگر در یک شهرستانی ورودی به بیمارستان 
یک هفته صفر شده و فردی به بیمارستان مراجعه نکرده و فوتی هم نداشته است 
و بهبود یافتگان نیز افزایش پیدا کرد و این روند در هفته دوم تکرار شد وزارت 

بهداشت این منطقه را »منطقه سفید« اعلام می کند.
روحانی ادامه داد: بر اساس این معیار مناطق کشور به مناطق »سفید، زرد و 
قرمز« تقسیم می شود؛ و در نقشه ای وزارت  بهداشت و درمان مناطق را مشخص 
و در رسانه ملی به مردم اعلام  می کند و چنانچه مردم مراعات کنند همچنان 

سفید خواهد ماند.
رییس جمهوری  گفت: اگر مردم مقررات بهداشتی را رعایت نکنند ممکن است 
وضعیت آن منطقه زرد یا حتی قرمز شود؛ تا زمانی که منطقه سفید باقی بماند 
شرایط جدید حاکم می شود که در جلسه امروز بر مبنای شرایط جدید و )تقسیم 

بندی منطقه ای کرونا( درباره اماکن مذهبی و نماز جماعت بحث شد.
بررسی  کرونا،  منطقه بندی  اساس  بر  نیز  آینده  جلسات  در  افزود:  روحانی 
ایجاد کنیم که  پر ریسک  برای مشاغل  آیا می توانیم گشایشی  می کنیم که  

کمیته های تخصصی این موضوع را بررسی می کنند.
وی با اشاره به آغاز ماه مبارک رمضان در کشور گفت: می خواستیم درباره 
بازگشایی اماکن مذهبی مصوبه ای گسترده تر داشته باشیم، هر چه که می گذرد 
دل های ما برای زیارت حرم های مطهر و معروف بیشتر احساس دلتنگی می کند و 

مردم نیز سهولت برای زیارت این بقاع متبرک می خواهند.
رییس جمهوری گفت: صرفا فقط بازگشایی صحن بقاع متبرکه مطرح نیست، 
و مراعات مسایل  آغاز می شود  اعلام می کنیم سفر مردم  را  بازگشایی  وقتی 
بهداشتی در وسایل نقلیه و هتل و بازار و ... نیز مطرح می شود که مجموعه 

مسائلی است که همه باید کنار هم قرار گیرد و تصمیم گیری شود.
وزارت بهداشت ۱۲۷ منطقه سفید اعلام کرده است

رییس جمهوری با اشاره به تقسیم بندی مناطق کشور بر مبنای شیوع کرونا 
گفت: هر نقطه ای از کشور که منطقه سفید اعلام شد فرقی هم نمی کند اماکن 
مقدس داشته باشد یا نداشته باشد و وزارت بهداشت تایید کرد اماکن مقدس در 

آنجا بازگشایی می شود.
روحانی گفت: بر اساس معیار مصوب منطقه ای و تقسیم بندی کشور،  در ۱۲۷ 
منطقه سفیدی که وزارت بهداشت اعلام کرده، وقتی این وزارتخانه رسما اعلام 
کرد که می توانند نیمه ماه اردیبهشت یا نیمه ماه رمضان باشد که بعدا مشخص 
و از چند روز قبل از آن اطلاع رسانی خواهد شد، مساجد، اماکن مذهبی بقاع 
متبرکه و محل های برگزاری نماز جمعه با رعایت پروتکل های مشخص بازگشایی 

می شود.
وی افزود: نظام تقسیم بندی منطقه ای آغاز گشایشی است برای اماکن مذهبی 

و معنوی کشور که مورد علاقه شدید مردم است و امیدواریم با مراعات مردم این 
مناطق سفید گسترش پیدا کند و ما شرایط بهتری در کنترل بیماری کرونا پیدا 

کنیم.
رییس جمهوری افزود: البته در جلسه امروز درباره مترو و اتوبوس هم بحث 
شد. معمولا فاصله هایی که مبنی بر رعایت بیش از یک متر گفته می شود، در 
موقع شلوغی مراعات و توجه نمی شود لذا بحث شد که روی استفاده از ماسک 
و دستکش تاکید کنیم و روز آن را هم وزارت کشور اعلام خواهد کرد که از چه 
روزی داشتن ماسک برای سوار شدن به مترو و اتوبوس ضروری است. مردم هم 
ان شاءالله مراعات کنند و وزارت صنعت، معدن و تجارت هم تلاش کند که تولید 

ماسک را اضافه کرده و در اختیار مردم بگذارد.   
روحانی یادآور شد: ۱۸ میلیون ماسک خارجی هم است که گفته ایم به بازار 
بیاید و در دسترس مردم قرار گیرد. ممکن است ماسک های خارجی با قیمتی 
که خریداری شده، قدری گرانتر باشد به هر صورت به داروخانه ها و فروشگاه ها 
عرضه خواهد شد تا هر کسی تمایل دارد خریداری کند. ماسک های داخلی هم 
هست که باید اینها را هم همزمان عرضه کنند که مردم بتوانند خریداری کنند تا ما 

بتوانیم از این مساله عبور کنیم.
پاساژها در مناطق گرمسیری می توانند تا ساعت ۲۰ فعالیت کنند

رییس جمهوری درباره پاساژها بیان کرد: قبلا در مصوبه گفته بودیم که پاساژها 
ساعت ۱۸ بسته می شوند. در مناطق گرمسیر شرایط به گونه ای است که این 
پاساژها عمدتا از ساعت ۴ بعدازظهر باز می کنند برای اینکه آنها نیز در مضیقه قرار 
نگیرند، بنا شد استانداران مجاز باشند در مکان هایی که اینچنین است ساعت ۱۸ 

را تا ساعت ۲۰ هم بتوانند افزایش دهند.
مهلت برگزاری مجامع عمومی شرکت ها ۲ ماه افزایش یافت

روحانی عنوان کرد: چند مورد اقتصادی هم در جلسه امروز مورد تاکید بود و 
امروز ما تصویب کردیم که مربوط به شرکت ها و مجامع شرکت ها بود مهلتی که به 
آنها داده شد برای اینکه آنها معمولًا تا پایان تیرماه مجامع شان را برگزار می کنند که 

بتوانند تا یک ۲ ماهی مهلتی را داشته باشند.  
۳۱ تیرماه؛ مهلت پرداخت مالیات های مستقیم و ارزش افزوده

رییس جمهوری تصریح کرد: برای مالیات های مستقیم و مالیات بر ارزش افزوده 
هم در اینجا آنهایی که انقضای آنها یک اردیبهشت ماه است، تا تاریخ ۳۱ تیرماه 
تمدید شد. یکی دو مورد هم راجع به فعالیت های الکترونیکی بود که شبهاتی در 

جلسه بود که بنا شد در جلسه بعد در دستور کار قرار بگیرد و بررسی کنند.
چکار کنیم که وضع مان خوب است

با قدردانی از همه کارآفرینان، بخش خصوصی، مردم، بخش های  روحانی 
بومی غیردولتی، نیروهای مسلح که به رغم مشکلات کار بزرگی در مواجهه 
با کرونا کردند،  افزود: این جزو کلماتی است که شب تلویزیون های ماهواره ای 
عصبانیتشان را نشان خواهند داد. هر وقت می گوییم وضع مان خوب است، 
همین که ما یک نقطه مثبت پیدا می کنیم؛ جیغ و فریاد آنها بلند می شود که همه 
دنیا به هم ریخته و همه بدبخت شده اند ایران می گوید وضع ما خوب است. خب 

حالا ما چکار کنیم که وضع مان خوب است؟
روحانی خاطرنشان کرد: ما آخر هفته افتتاح های مهم پیش رو داریم و می خواهیم 
افتتاح کنیم. یک افتتاح ما در پنجشنبه  گذشته ارزش سرمایه گذاری اش یک 

میلیارد دلار بود. حالا شما عصبانی و ناراحت می شوید ما باید چکار کنیم؟  
رییس جمهوری ادامه داد: اینکه کارآفرینان و مردم ما تلاش می کنند، آمار تورم 
ما نشان داد به رغم مشکلاتی که در اسفند و فروردین داشتیم تورم ما کاهشی 
بود و پایین آمد، هم نقطه به نقطه و هم سالانه، که دوباره آنها عصبانی می شوند 
و می گویند چرا در دنیا همه بدبخت شده اند شما چرا وضع تان خوب شد. خب 

وضع ما خوب شد چکار کنیم.
روحانی تصریح کرد: شما اگر ناراحت هستید راه حلش این است در گوشتان 
پنبه بگذارید و این حرف های خوب را نشنوید. بورس ما خوب شده عصبانی 
می شوند و می گویند در همه دنیا بورس برهم ریخته، چرا بورس ایران خوب است؟ 
این به خاطر تلاش همه شرکت ها فعالان اقتصادی و خوشبختانه عرضه کردن 

سهام شرکت هایی که شرکت های بزرگ هستند.
رییس جمهوری بیان کرد: شستا اعلام کرد و امیدواریم به زودی شستان هم 
اعلام کند. بانک ها سهام شان را به زودی در بورس عرضه خواهند کرد و بورس 
ما رونق پیدا می کند حالا شورای عالی بورس باید مراقبت خودش را انجام بدهد 

و ما به جلو برویم.
کالاهای ضدعفونی می توانیم صادر کنیم

روحانی در ادامه گفت: من این روزها با بعضی از روسای جمهور صحبت می کنم 
می گویم قدرت صادرات مازاد لوازم ضدعفونی را دارا هستیم و آنها تعجب می 
کنند. می گویند شما واقعا قدرت صادرات دارید؟ حتی در آینده ممکن است 
به نقطه ای برسیم که در برخی وسایل بهداشتی و کیت بتوانیم صادرات داشته 

باشیم.
رییس جمهوری با اشاره به عصبانیت دشمن، افزود: خیلی ناراحت می شوند 
که ایران بعد از دوسال تحریم شدیدی که فکر می کردند کشور را نابود کردند و  
استخوان های ما خرد شده بطوریکه نمی توانیم تکان بخوریم؛ این گونه مردم ما 
این گونه بهتر از آنها بتوانند مقابل کرونا بایستند و بتوانیم در زمینه مواد ضد عفونی 

و ماسک حتی صادرات هم داشته باشیم.  
وی با تاکید بر این که ماه رمضان، ماه کمک به روحیه است گفت: در بحث 
بیماری ها به ویژه در کرونا هم آن چیزی که باعث خوب شدن می شود روحیه است. 
اگر کسی روحیه خوب داشته باشد از این کرونا زود عبور می کند. اگر خودش را 
ببازد کرونا »پرو« مانند ابرقدرتها می شود. شما برابر ابرقدرتها خودتان را ببازید پرو 
می شوند. بنابراین اگر با نشاط برابر این ویروس بایستید فرار می کند. اخلاق و 

رفتار کرونا هم مشابه ابرقدرتها است ما باید با نشاط و قدرت برابر آنها بایستیم.
نباید برابر ویروس کرونا اضطراب و نگرانی داشته باشیم 

روحانی افزود: برابر ویروس کرونا اضطراب و نگرانی نباید داشته باشیم بلکه 
احتیاط باید داشته باشیم و پروتکل ها را به دقت مراعات کنیم.  خدا هم در این 
ماه رحمت و برکت و فیض و ماهی که تنزل الله ملائکه و روح است سلامتی را به ما 

نازل کند و با کمک و اتحاد عبور خواهیم کرد.  
رییس جمهوری با بیان این که در این داستان کرونا و مشکلات، روز به روز 
شکاف های اجتماعی ما کمتر شد، گفت: به رغم این که کرونا در بعضی از کشورها 
شکاف بزرگ درست کرده است اما روح و دل ما به هم نزدیکتر شد. در آمریکا نگاه 
کنید این کرونا چه شکاف عظیمی ایجاد کرده است. هرچه می گوید مسخره 
می کنند این می گوید آن یکی می گوید دروغ است، چنین بساطی که در آمریکا 
است. درست نقطه مقابل آن را ما داریم. در این کشور همه متحدتر از گذشته و در 
کنار و یاورهم دست در دست هم دارند که امیدوارم خداوند این وحدت و معنویت 

را برای ما بیشتر کند.  
روحانی در پایان از همه فعالان اقتصادی، کشاورزان،   کارگران، مهندسین، 
شرکت های دانش بنیان و از تمام کسانی که برای نیازمندی های مردم تلاش می 

کنند قدردانی کرد.

یک استاد حوزه علمیه قم:

حریت و نقد جدی مسوولان
 آیت الله امینی را محبوب مردم کرده بود

ایشان  گوید:  می  امینی  ابراهیم  الله  آیت  درباره  قم  علمیه  حوزه  استاد  یک   
شخصیت معتدلی بود و به هیچ کدام از جریانات سیاسی کشور وابسته نبود و نسبت 
به هردو جریان سیاسی حاکم بر کشور، انتقاداتی داشت اما در عین حال، پشتوانه  

شخصیت های مستقلی بود که دغدغه خدمت به مردم داشتند. 
حجت  الاسلام والمسلمین سیدجواد ورعی، استاد سطوح عالی حوزه علمیه قم و 
از همراهان مرحوم آیت  الله ابراهیم امینی، درباره درگذشت این عضو مجلس خبرگان 
به ایرناپلاس می  گوید: مرحوم امینی در بین علما، شخصیتی اخلاقی و خودساخته 
بود. چراکه تحت تأثیر امام)ره( و علامه طباطبائی تحصیل کرده  بود و همچنین از یک 
حریت و آزادگی خاصی برخوردار بود. ایشان در مسائل اجتماعی آنچه را که احساس 
می  کردند باید گفته شود، بیان می کردند و در نقد دولتمردان جدی بودند و بنابراین 
مورد علاقه مردم بودند. ورعی همچنین ادامه می دهد: ایشان همچنین در مدتی که 
امام جمعه قم بودند، در خطبه های نماز جمعه خود، به بیان مشکلات مردم مصر بودند 
و دائما مسئولان را به پیگیری مشکلات مردم توصیه می کردند. بعد دیگر شخصیت 
ایشان هم این بود که چون عالم درس خوانده  ای بودند، براساس نیاز جامعه با بیان 
همه فهم، با مردم حرف می زدند و در بخش عقاید، نبوت، امامت و زندگی امام زمان و 
فرایضی که کمتر مورد توجه بود، مانند امر به معروف و نهی از منکر آثاری را تألیف کردند. 
همچنین موضوعات مورد توجه بخشی از جامعه را مطرح می کردند و از این موضوع 
ابایی نداشتند. درواقع وقتی آثار ایشان را مرورمی کنیم حس می کنیم به موضوعات 
مورد توجه مردم، بسیار پرداخته اند. این استاد حوزه علمیه قم می افزاید: ایشان در 
اوایل انقلاب اسلامی و به محض تأسیس جمهوری اسلامی حس کردند اگر این نظام 
بخواهد پایه هایش محکم باشد، نیازمند کارهای پژوهشی درباره حکومت داری اسلامی 
است و این موضوع را در خاطرات خود نیز بیان کرده  اند. ایشان همچنین در طول دو 
دهه ای که نایب رئیس مجلس خبرگان رهبری بودند، به عنوان رئیس دبیرخانه خبرگان 
و مرکز تحقیقات علمی این مجلس، مجله ای درباره حکومت اسلامی راه اندازی کردند 
که این مجله حدود بیست سال است که منتشر می شود. ایشان همچنین آثار فراوان و 
برجسته ای که در حوزه های علمیه منتشر می شد را شناسایی می کردند و از محققین 

حوزه می خواستند تحقیقات کاربردی انجام دهند و از آنان حمایت می کردند.
او در ادامه تأکید می کند: در دوره ای که ایشان این فعالیت های تحقیقاتی را حمایت 
می کردند، نمی توانم شخص دیگری را مانند ایشان نام ببرم که در این حوزه ها فعالیت 

می کرده. البته بعدها در این حوزه ها، آثاری منتشر شد.
ورعی همچنین می گوید: ایشان در شورای بازنگری قانون اساسی که ده سال پس از 
تأسیس جمهوری اسلامی، شکل گرفت نیز حضور داشتند و جزو اعضای فعال بودند 
و در مباحث علمی با فکر و تأمل قبلی وارد شدند و جزو شخصیت هایی بودند که در 
مباحث مربوط به ابعاد مختلف رهبری، فعالانه مباحثه می کردند. علاوه بر این، آیت 
الله امینی جزو شخصیت های معتدل بودند و از علمایی بودند که از حوزه، وارد مسائل 
اجتماعی و مبارزه شدند. اما همیشه جانب اعتدال را رعایت کردند و در دام افراط و 
تفریط نیفتادند. همچنین وابسته به هیچ جریانی نبودند و نسبت به هر دو جریان 
سیاسی حاکم بر کشور نیز انتقاداتی داشتند اما برای همه جریان های سیاسی و 

افرادی که مستقلانه، دغدغه خدمت به مردم داشتند پشتوانه بودند.
او همچنین معتقد است که آیت الله امینی، انسان بسیار دلسوزی برای مردم و نظام 
جمهوری اسلامی بود و تا آخر عمر هم به این نظام پایبند ماند و در عین حال در دفاع از 
مردم به نقد و انتقاد می پرداختند. ایشان جزو کسانی بودند که در مباحث علمی مربوط 

به شورایی بودن رهبری و دائمی یا موقتی بودن آن نیز، بسیار فعال بودند.

وزیر کشور:

هر نوع بی احتیاطی در قبال کرونا
 غیر قابل قبول است

وزیر کشور با تاکید بر لزوم اجرای قاطع پروتکل های بهداشتی برای حفاظت از 
دستاوردهای کشور در حوزه کنترل بیماری کرونا، گفت: هر نوع بی احتیاطی در قبال 

کرونا، غیر قابل قبول است.
عبدالرضا رحمانی فضلی عصر روز شنبه در جریان نشست »ستادهای مدیریت کرونا 
و اقتصاد مقاومتی« که با حضور معاونان چند وزارتخانه به صورت ویدئو کنفرانس با 
استانداران و مسئولان استان های فارس و سیستان و بلوچستان برگزار شد، گفت: از 
زمان اعلام شیوع ویروس کرونا در کشور تاکنون بیش از دو ماه می گذرد و در این مدت 
به لطف هماهنگی نهادها و دستگاه های اجرایی کشور و همکاری و مشارکت مردم، 

مدیریت خوبی در زمینه این بیماری داشته ایم.
وی با اشاره به اینکه این بیماری در شرایطی به صورت غیرمنتظره وارد کشور شد 
که ناشناخته بود و امکانات و تجهیزات پزشکی نظیر ماسک و مواد ضد عفونی در 
کشور به اندازه کافی برای مقابله با آن وجود نداشت، تصریح کرد: با اقدامات انجام 
شده، امروز در کشور به شرایط قابل کنترل در مورد این بیماری رسیده ایم و بر آن 

تسلط داریم.
وزیر کشور با این حال هشدار داد: اگر چه امروز میزان تسلط ما به بیماری کرونا بسیار 
بیشتر از گذشته شده است اما به دلیل ناشناخته بودن این ویروس، باید همچنان نسبت 
به رفتارهای آن، کاملًا جانب احتیاط را رعایت کنیم و مراقبت های لازم را به عمل آوریم.

رحمانی فضلی با بیان اینکه هر گونه تصور خاتمه بیماری و بی احتیاطی در این حوزه 
می تواند موجب خسران بیشتر در کشور شود، بر لزوم اتخاذ »رویکردی محافظه کارانه« 

نسبت به این بیماری تاکید کرد.
وزیر کشور با اشاره به رسالت وزارت کشور و نهادهای تابعه در اجرا و محقق سازی 
تصمیمات ملی گفت: باید توجه داشته باشیم که هر امر ملی که در سطح کشور مورد 
تصویب قرا می گیرد، اجرای آن با استانداری ها و فرمانداری هاست و خوشبختانه در 
بحث بیماری کرونا، مجموعه وزارت کشور در کنار وزارت بهداشت و سایر متولیان این 

حوزه، توانسته وظیفه و نقش اجرایی اش را به خوبی انجام دهد.

علی تاجرنیا: 

مسئولان رابطه خود را با مردم 
مستحکم کنند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اگرچه در حال حاضر فضای آرام سیاسی را 
مشاهده می کنیم اما بی توجهی در مواردی می تواند به شدت و سرعت بر این فضا اثر 
منفی بگذارد. این مسئله باید سیاسیون و مدیران را به این فکر بیاندازد که پیش بینی 

های لازم را برای سیاست کشور انجام دهند. 
علی تاجرنیا در گفت وگو با ایسنا، در ارتباط با تاثیرات بیمای کرونا بر فضای سیاسی، 
اظهار کرد: یکی از پیام های همه گیری کرونا در کشور نوعی ایجاد رخوت در بسیاری 
از فعالیت ها به جز فعالیت های درمانی بوده؛ حوزه سیاست هم  مصون از این حالت 

نبوده است.
وی ادامه داد: همیشه در آستانه بازگشایی دوره جدید مجلس، کشور به شدت درگیر 
فضای سیاسی و چگونگی عملکرد مجلس قبلی و پیش بینی مجلس بعدی بود، که 
الان چنین نیست. فکر می کنم هم به دلیل شرایط خاص انتخابات مجلس یازدهم و 

هم در اثر کرونا، فضای سیاسی دچار رخوت شده است.
این فعال سیاسی تصریح کرد: از طرفی نوعی دل مردگی متاثر از فضای سیاسی بر 
بخشی از مدیریت کشور حاکم است و مجموعه اتفاقاتی که ذکر کردم دست به دست 
هم داده تا این احساس به مردم و افکار عمومی دست دهد که کنش های سیاسی 

آنچنان که باید اثرگذار نیستند.
تاجرنیا بیان کرد: این شرایط برای کشوری که در حوزه های داخلی و خارجی بحث 
هایی دارد می تواند خطرآفرین باشد. نقش عوامل خارجی در فضای سیاسی ایران، 

کم تر از اثر کرونا نیست.
این فعال سیاسی در ادامه چنین ابراز عقیده کرد: مسله مهم این است که عرصه 
سیاست و سیستم مدیریت اجرایی در کشور باید بداند به راحتی در تندباد حوادث می 
تواند متزلزل شود و کارآمدی دولت ها و حکومت ها به واسطه یکسری مسائل غیرقابل 

پیش بینی با چالش رو به رو شود.
وی گفت: اگرچه در حال حاضر فضای آرام سیاسی را مشاهده می کنیم اما بی 
توجهی در مواردی می تواند به شدت و سرعت بر این فضا اثر منفی بگذارد. این مسئله 
باید سیاسیون و مدیران را به این فکر بیاندازد که پیش بینی های لازم برای سیاست 

کشور را انجام دهند.
 راه ایجاد ثبات در کشور کارآمدی خوب است. مسئولان با نگاه عاقلانه به جای اینکه 
از این رخوت خوشحال شوند باید تمهیداتی بیاندیشند که در همین دوران رابطه خود 

با مردم را مستحکم کنند.

کرونا را جدی نگرفته ایم! 
ما به زودی خواهیم مُرد! کدام مان؟ نمی دانم؛ اما 
از میان ما، تعدادی خواهند رفت؛ شاید من، شاید تو، 
شاید هم دیگری... . کرونا ما را خوب می شناسد، می 
داند از بین همه اندام های داخلی، کجا باید برود و 

چگونه سلول هایمان را به گروگان بگیرد و نفس مان را بند بیاورد.  در مقابل، ما هنوز این 
دشمن نامرئی را نمی شناسیم، نه خاستگاهش را می شناسیم، نه نحوه عملکردش را 
دقیقاً می دانیم، نه از آینده اش خبر داریم و نه حتی قرصی و شربتی برای مهارش سراغ 

داریم؛ سردرگم ایم به معنای واقعی کلمه.
تمام متخصصان می گویند تا زمانی که برابر این ویروس بی دفاع هستیم، باید خود را 
از آن پنهان کنیم، درست مانند شب ها و روزهای بمباران شهرها که چاره ای نداشتیم 

جز رفتن به پناهگاه و انتظار برای آژیر سفید. 
مسأله اصلی اما این است: "ما کرونا را جدی نگرفته ایم ولی او ما را جدی گرفته 
است"؛ نشان به آن نشان که او همچنان ما را می کشد و ما همچنان "دچار ترددهای 

غیرضرور" هستیم.
نشان به آن نشان که وقتی دولت محدودیت های کسب و کارها و ترددها را برداشت، 

متوهم شدیم که کار کرونا تمام است و ریختیم توی خیابان ها و پارک ها و جاده ها.
نشان به آن نشان که وقتی چند روز محدود، گفتند که تعداد فوتی ها کم شده، کمتر 

ماسک زدیم و بیشتر به یکدیگر نزدیک شدیم.
کرونا ادامه دارد و با بی رحمی هم ادامه دارد؛ او هنوز دلش به رحم نیامده است. پس 

چند نکته را یادمان نرود تا نمیریم )به همین صراحت(:
۱ - کار ضروری را برای خودمان تعریف کنیم؛ ما دچار خودفریبی شده ایم؛ هر وقت 
هر کاری داریم بیرون می رویم و می گوییم کار ضروری داشتیم. از نظر من کار ضروری 
کاری است که اگر انجامش ندهیم دچار ضرر و خسران جدی می شویم. مثل حضور 
در سر کاری که معاش مان بدان وابسته است، موعد دادگاهی که باید در آن حاضر 
باشیم یا خرید حیاتی که باید انجام شود و امکان تهیه اینترنتی یا تلفنی اش نیست یا 

مراجعه به مطب و ... .
پس تا زمانی که واقعاً مجبور شویم از خانه بیرون نرویم )به معنای واقعی "مجبور" توجه 

کنیم(.
بیرون از خانه واقعاً خطرناک است. اگر یکی دو ماه قبل، وقتی بیرون می رفتیم، 
ممکن بود با فردی ناقل کرونا مواجه شویم، امروز با فراگیری بیشتر این ویروس، حتماً 
با کرونایی هایی که حتی علامت هم ندارند، روبرو خواهیم شد. برخی تحقیقات بر آنند 
که در کل دنیا فقط ۴ درصد کرونایی ها شناسایی شده اند و با این حساب، برآورد شده 
است که هم اکنون ۲ میلیون ایرانی، درگیر درجاتی از کرونا هستند و قریب به اتفاق 

شان هم نمی دانند.
از قبل شده است؛ خیلی  تر  بیرون رفتن در روزهای جاری، خطرناک  بنابراین، 

خطرناک تر!
۲ - مجهز و محتاط بیرون برویم. ماسک و دستکش و همراه داشتن مایع ضدعفونی 
کننده یادمان نرود؛ این ها سلاح های ما در میدان جنگ با این دشمن نامرئی اند؛ چه 

کسی بی سلاح و سپر مقابل شمشیر دشمن می رود؟!
۳ - تا جایی که ممکن است بیرون از خانه، از یکدیگر فاصله بگیریم، حدود ۲ متر یا 
سه چهار قدم خودمان. موقع خرید، توی صف، در جلسات، موقع مراجعه به ادارات و... 
؛ من این فاصله گذاری را "فاصله زندگی بخش" می خوانم. به همدیگر احترام بگذاریم 

و عجالتاً از هم فاصله بگیریم. قرار نیست همدیگر را به کشتن دهیم.
۴ - نگذاریم آنچه از بیرون به خانه هایمان می آید، آلوده به ویروس باشد؛ بلافاصله بعد 

از ورود ضدعفونی شان کنیم.  
۵ - همچنان سیستم ایمنی بدن مان را تقویت کنیم. کرونا ضعیف کش است؛ قوی 

باشیم و امیدوار و کم نیاوریم... روزهای خوب سرانجام خواهند رسید.
 

سخنی با وزیر 
آموزش  و پرورش

و  متمرکز  مملکت  این  اجرایی  نظام  نیست  معلوم 
مداخله گرانه است یا آزاد؟ یا اگر بینابین است در کجا 

قرار دارد؟ این شعار مدرسه محوری و دانش آموزمحوری و.....چه شد؟
وزارت آموزش  و پرورش سابقه برگزاری کلاس با تلویزیون در ایام موشک باران را داشت 
و کسی هم ضرر چندانی نکرد.با آمدن کرونا برگزاری کلاس های مجازی به مدارس و 
مناطق ابلاغ شد و در ضمن کلاس هایی هم  از طریق سیمای جمهوری اسلامی  در 
حال پخش بود و هست که گویا داغ کهنه زنده شد وعده ای هوس ایجاد نظام داخلی 

برای کلاس های مجازی به سرشان زد تا شاید....
معلمین مدارس از طریق واتس آپ و.... گروه ها را تشکیل داده بودند و بیش از 
یک ماه کلاس را به جریان انداخته بودند که این شبکه شاد معلمین و دانش آموزان 

را غمگین کرد!
اپلیکیشنی تجربه نشده و امتحان پس نداده در ایام نزدیک به پایان سال تحصیلی 
همه را به دردسر انداخت. حالا عده ای تلفن همراه مناسب ندارند و آن ها که دارند 
گوشی هایشان پر از برنامه های دلخواهشان است. حافظه های گوشی ها پراست و آنجا 
که استفاده از شبکه مجازی ممکن بوده عادت های دانش آموزان و معلمین در استفاده 

از یک  برنامه خاص شکل گرفته است.
ما را چه می شود که ناگهان هوس تغییر به سرمان می زند؟

اسامی  و  کتاب های درسی  اطلاعات؟  کدام  دارید؟  اطلاعات  دزدی  از  ترس   .۱
معلمین شما که همه در دسترس است.

۲. ترس از عدم توانایی به نظارت دارید؟ یعنی معلمین شما وجدان کاری ندارند؟ 
از کار خود می زنند ؟ اولًا که از سالم ترین قشرها و باوجدان ترین طبقات این کشور 
معلمین هستند و بخش زیادی از آن ها در این ایام بیش از ساعت کلاسی زحمت 
کشیدند ثانیاً با این ادارات متعدد و تشکیلات وسیع اگر نتوانید برگزاری کلاس ها را 
کنترل کنید اعتراف به ناتوانی می کنید و درنهایت دوباره تشکیلات جدیدی به راه 

می اندازید که هزینه بر است.
۳. عده ای باید تمرین می کردند و برنامه می نوشتند و پولش را می گرفتند! خوب 
همین طور رایگان هزینه را پرداخت می کردید! و روح و روان مردم را اسباب تجربه آن ها 

نمی کردید.
۴. علاقه داشتید که هم داستان با قشر خاصی رابطه مردم را از برنامه های خارجی 
ذاتی  از وظایف  امری  این که چنین  بیاورید؟سوای  جدا کنید؟و جایگزین داخلی 
وهم  می افتند  به زحمت  فقط  اجبار  فرض  با  هم  مردم  و  نیست   آموزش وپرورش 
شبکه های قبلی را حفظ می کنند و هم  برنامه جدید را نصب می کنند ولی بازهم 
می توانستید با صبر و حوصله چنین کاری را برای سال تحصیلی آینده  و سال های 

بعد تدارک ببینید.
به عنوان یک کهنه سرباز بی درجه معلمی پیشنهاد می کنم استفاده از این برنامه شاد 
را منتفی و یا لااقل به بعد موکول کنید. به روسای ادارات و مدیران مدارس و معلمین 

گران قدر این مملکت اعتماد کنید و بگذارید کار خودشان را بکنند.

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت  :

کرونا جان ۶۰ نفر دیگر را در ایران گرفت
 رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 
۹۰هزار و ۴۸۱ نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۶۰ نفر 

در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۵۷۱۰ نفر رسید. 
کیانوش جهانپور روز یکشنبه درباره آخرین آمار ابتلای قطعی به ویروس کرونا و موارد 
فوت ناشی از آن در کشور افزود: در ۲۴ ساعت گذشته تا ظهر روز ) هفتم اردیبهشت( بر 
اساس گزارش آزمایشگاه ها و دانشگاههای علوم پزشکی ۱۱۵۳ بیمار جدید مبتلا به 
کووید۱۹ در کشور شناسایی شد و با در نظر گرفتن موارد جدید، مجموع بیماران مبتلا 

به کووید- ۱۹ در کشور به ۹۰ هزار و ۴۸۱ نفر رسید.
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت ادامه داد: در طول ۲۴ 
ساعت گذشته ۶۰ بیمار دیگر مبتلا به کووید-۱۹ در کشور جان خود را از دست 
دادند و از زمان شیوع این بیماری در کشور تاکنون ۵۷۱۰ نفر جان خود را از دست 

داده اند.
جهانپور بیان کرد: بر اساس این گزارش ها تاکنون ۶۹ هزار و ۶۵۷ نفر از بیماران 
مبتلا به کووید ۱۹ در کشور بهبود یافته و از بیمارستان ترخیص شده اند که حدود ۷۵ 
درصد مبتلایان است. ۳۰۷۹ نفر از این بیماران نیز در وضعیت شدید این بیماری و به 

نوعی بحرانی تحت مراقبت قرار دارند که امیدواریم شفا پیدا کنند.

رییس جمهوری در جلسه ستاد ملی مدیریت و مبارزه با کرونا:

مساجد و اماکن مذهبی در مناطق سفید بازگشایی می شود

جعفر محمدی *

اخبار

میرزا علی آیت اللهی*
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یک متخصص تغذیه :

افطار و سحر چه غذایی بخوریم؟ 

متخصص تغذیه و عضو هیأت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان درباره »تغذیه 
مناسب در ایام ماه مبارک رمضان«، اظهار داشت: با توجه به شیوع کرونا باید دقت 
کنیم تا نوع تغذیه ما در این ماه با روش صحیح انجام شود. گرفتن روزه بدون سحری 
خوردن نشانه ای از قوی بودن و قدرت بدنی بالا نیست؛ ممکن است فرد بتواند بدون 
سحری روزه بگیرد و ظاهراً نیز دچار مشکل نشود، اما نباید فراموش کنیم که نخوردن 

سحری می تواند به کلیه ها آسیب بزند و از دفع سموم بدن جلوگیری کند.
صفوی اظهارداشت : وقتی بدون سحری خوردن روزه می گیریم، توان جسمی و 
فکری مان در طول روز کم می شود و راندمان کافی برای انجام کارها نداریم؛ ضمن 
اینکه موضوع مهم بُعد عبادی ماه مبارک رمضان مدنظر است؛ به ویژه اینکه خداوند 

سحری را وضع کرده تا در این زمان افراد با آرامش کافی به مناجات بپردازند.
در سحر انواع خورش ها را بخورید

این متخصص تغذیه خاطرنشان کرد: برای حفظ سلامتی در ماه رمضان باید حتماً 
سحری را مورد توجه قرار دهیم و  وعده سحری باید یک غذای کامل باشد؛ مانند چلو 
خورش ها همراه با مصرف ماست؛ ضمن اینکه مصرف میوه های آبداری همچون 
هندوانه، گرمک و طالبی نیز بسیار مناسب است. از مصرف غذاهای سرخ شده، به 
دلیل اینکه چربی آنها باعث تشنگی در روز می شود، باید پرهیز کنیم. صفوی اضافه 
کرد: به دلیل اینکه در ماه رمضان حدود ۱۵ ساعت گرسنگی کشیده ایم، میزان 
ذخایر قند خون ما کاهش می یابد؛ در نتیجه باید در این زمان در وهله اول میزان قند 
خون را افزایش دهیم؛ در نتیجه بهتر است افطار را با یک لیوان شیر گرم و خرما شروع 
کنیم. مصرف خرما و عسل در مقایسه با مصرف زولبیا وبامیه از ارزش بسیار بالاتری 
برخوردار است؛ چرا که علاوه بر مواد قندی طبیعی که دارد، حاوی انواع ویتامین ها 

و موارد مورد نیاز بدن است.
خطرات مصرف زولبیا و بامیه

وی با اشاره به اینکه خطرات آلودگی شیمیایی زولبیا و بامیه به ویژه در زمانی که 
در روغن سرخ می شود، بسیار نگران کننده است، گفت:  باید توجه کنیم از مصرف 
بیش از حد شیرینی در زمان افطار خودداری کنیم؛ چرا که مانع صرف شام شده 
و شیرینی اضافه در بدن تبدیل به چربی می شود و خطر اضافه وزن و چاقی را به 

دنبال دارد.
بهتر است افطار را با یک لیوان شیر گرم و خرما شروع کنیم. مصرف خرما و عسل در 
مقایسه با مصرف زولبیا و بامیه از ارزش بسیار بالاتری برخوردار است؛ چرا که علاوه 

بر مواد قندی طبیعی که دارد، حاوی انواع ویتامین ها و موارد مورد نیاز بدن است
این متخصص تغذیه با بیان اینکه مصرف حلیم در زمان افطار اگر نمک و چربی آن 
به میزان متعادل باشد، اشکالی ندارد افزود: مصرف آش های پر ادویه ممکن است 

اثرات سویی بر دستگاه گوارش بگذارد و این غذاها را توصیه نمی کنیم.
صفوی با اشاره به اهمیت مصرف سبزیجات در هنگام افطار، ابراز داشت: در زمان 
افطار می توانیم از سالاد همراه غذاها استفاده کنیم؛ ضمن اینکه برای جلوگیری از 
کم آبی در بدن و تأثیر سوء آن بر کلیه و جلوگیری از عفونت و سنگ سازی در آن، 
مصرف مایعات بسیار توصیه می شود؛ به طوری که در فاصله افطار و سحر باید ۸ 

لیوان مایعات مصرف کنیم.
وی متذکر شد: البته مایعات فقط آب آشامیدنی نیست؛ بلکه انواع سبزی ها و 
میوه های آبدار مانند هندوانه، گرمک، طالبی، خیار، گوجه، شیر، چای کمرنگ و 
سوپ ها نیز تأمین کننده مایعات بدن هستند تا با مصرف این مواد از تشنگی در طول 

روز جلوگیری شود.
زمان افطار آب سرد نخورید

این متخصص تغذیه با تأکید بر پرهیز از مصرف آب و نوشابه های سرد در هنگام 
افطار، خاطرنشان کرد: بهتر از مصرف قهوه و چای پررنگ به دلیل مضر بودن و دفع 
آب بدن پرهیز شود؛ ضمن اینکه ترجیحاً  از دوغ هایی که در منزل تهیه می شود 

استفاده کنید؛ چرا که دوغ های صنعتی دارای نمک و گاز هستند.
در افطار و سحر نوشابه  نخورید

صفوی با بیان اینکه مصرف نوشابه به  عنوان رفع کننده عطش در زمان افطار و 
سحر توصیه نمی شود، یادآور شد: اگر چنین موادی را مصرف کنیم، ضمن تخلیه 

کلسیم بدن و ایجاد پوکی استخوان، باعث افزایش تشنگی در روز می شود.
  آب و نوشابه های سرد در هنگام افطار مصرف نشود و بهتر از مصرف قهوه و چای 
پررنگ به دلیل مدر بودن و دفع آب بدن پرهیز شود؛ ضمن اینکه ترجیحاً  از دوغ هایی 
که در منزل تهیه می شود استفاده کنید؛ چرا که دوغ های صنعتی دارای نمک و 
گاز هستند.وی اضافه کرد: مصرف شیر، تخم مرغ، شیربرنج، گوشت قرمز، سفید، 
ماهی و گردو آن هم در حد اعتدال در زمان افطار توصیه می شود؛ البته در فاصله 
افطار و سحر باید از ۵ گروه غذایی شامل نان و غلات، شیر و فرآورده های آن، میوه و 

سبزی و گوشت استفاده کنیم.
این متخصص تغذیه با اشاره به محدودیت های غذایی در برخی افراد در ماه مبارک 
رمضان، تصریح کرد:  باید از مصرف قند و شکر زیاد، غذاهای چرب، سوسیس، 
کالباس، سس مایونز، غذاهای پر نمک و نفاخ مانند انواع آش های حجیم و مصرف 
حلوا، زولبیا و بامیه، شله زرد، آب سرد و نوشابه در زمان افطار  پرهیز شده یا محدود 
شود؛ ضمن اینکه  تأکید می کنم تا مردم غذاها را  به صورت آب پز، کباب پز یا بخارپز 

استفاده کنند.

یک متخصص نورولوژی عنوان کرد؛

علت سردرد روزهای اول روزه داری
استاد نورولوژی دانشگاه علوم پزشکی تهران، گفت: احتمال سردرد در روزهای اول 
ماه مبارک رمضان برای افراد مستعد به سردرد وجود دارد که به نظر می رسد علت 

اصلی آن تغییر عادات غذایی و خواب باشد.
پرفایده  بسیار  اثرات  معنوی،  مزایای  بر  علاوه  داری  روزه  افزود:  تقاء،  منصوره 
بر سلامت دستگاه های مختلف بدن مانند تقویت سیستم ایمنی و از بین رفتن 

سلول های ناسالم و افزایش طول عمر سلول های سالم در بدن را دارد.
وی ادامه داد: البته باید به یاد داشت افرادی که بیماری های خاص دارند ممکن 
است مجاز به روزه داری نباشند و همانطور که دستور به روزه داری از طرف پروردگار 
صادر شده است در صورت احتمال منطقی ضرر با روزه داری، دستور پرهیز از روزه 

گرفتن نیز داده شده است.
تقاء در خصوص ارتباط روزه داری و سردرد، گفت: بر اساس مطالعات انجام شده 
در کشورهای اسلامی، احتمال سردرد در روزهای اول ماه مبارک رمضان برای افراد 
مستعد به سردرد وجود دارد که به نظر می رسد علت اصلی آن تغییر عادات غذایی و 
خواب باشد. لذا، توصیه می شود مدتی قبل از شروع ماه مبارک، مصرف مواد حاوی 
کافئین مانند قهوه و نسکافه و همچنین چای کمتر شود و همچنین حجم وعده ناهار 
را نیز کمتر کنید و سعی کنید ساعات خواب و بیداری خود را به ماه مبارک رمضان 

شبیه کنید.
وی افزود: در صورت داشتن سینوزیت و یا آلرژی فصلی به درمان آن بپردازید و 
همچنین اگر از مشکلات گوارشی رنج می برید درمان آن را جدی بگیرید و در صورتی 
که پزشک برای شما داروهایی برای کنترل سردرد تجویز کرده است، آنها را به طور 

مرتب مصرف کنید.
استاد نورولوژی دانشگاه علوم پزشکی تهران، گفت: توصیه می شود اگر سابقه 
سردرد شدید در چند روز اول ماه مبارک رمضان را دارید در سحرهای چند روز اول 
این ماه پس از صرف سحری، مسکن مصرف کنید ولی به یاد داشته باشید که فقط 

در چند روز اول این کار را انجام دهید تا از عوارض مصرف زیاد مسکن پرهیز شود.

طبق توصیه ی پزشکان و کارشناسان، عمل کردن به توصیه های سلامتی به شما 
کمک می کند بعد از درمان کرونا، عملکرد ریه های خود را کنترل کنید. با ما همراه 

باشید تا این توصیه ها را به شما ارائه دهیم.
با ویروس ترسناک و به شدت واگیردار  در حال حاضر تمام دنیا درگیر جدال 
کروناست. میلیون ها نفر روزانه با این پاندمی می جنگند و سعی دارند با رعایت تمام 

اقدامات و ماندن در خانه، از خود محافظت کنند. 
برای همه ی ما سلامتی و دور ماندن از بیماری ها، ارزشمندترین اولویت است. 
سؤالی که احتمالًا به ذهن خیلی از افراد خطور می کند این است که چگونه 
از سلامت ریه هایمان و عملکرد آن پشتیبانی کنیم. خصوصاً اینکه خیلی از 
افرادی که دچار بیماری کرونا شده و نجات یافته اند، در حال حاضر حالشان 
خوب است و می توانند به فعالیت های قبل از بیماری خود بپردازند. این دسته 
از افراد چگونه می توانند مطمئن باشند که عملکرد ریه هایشان به حالت قبل 

برگشته است؟
فعالیت های هوازی مانند پیاده روی تند، دوی آهسته، یوگا و تمرینات تنفسی 
می توانند سرعت تنفس تان را بالا ببرند و شما را وادار به تنفس عمیق کرده و 

ریه هایتان را پاکسازی کنند
استعمال سیگار و دوباره سراغ رژیم غذایی ناسالم رفتن می تواند هم ریه ها و هم 
سیستم ایمنی را دچار ضعف کند و باعث شود فرد بهبود یافته از کرونا، دوباره مبتلا 
شود. طبق توصیه ی پزشکان و کارشناسان، عمل کردن به توصیه های سلامتی به 
شما کمک می کند بعد از درمان کرونا، عملکرد ریه های خود را کنترل کنید. با ما 

همراه باشید تا این توصیه ها را به شما ارائه دهیم:

سیگار نکشید
از  چه خودتان سیگار بکشید و چه در معرض دود سیگار قرار بگیرید، یکی 
بزرگ ترین ریسک فاکتورهای ابتلا به عفونت ریه را خواهید داشت. سیگار کشیدن 
هیچ سودی ندارد که برای اجتناب از آن تردید کنید، خصوصاً در شرایط کنونی! 
بنابراین اگر ریه هایی سالم می خواهید باید به هر صورت از دود سیگار دوری کنید.

در معرض آلاینده ها قرار نگیرید
بیرون  دنیای  در  هنوز  اما  است؛  التیام  حال  در  انکارناپذیری  طرز  به  زمین 
آلاینده هایی وجود دارد که می توانند به ریه هایتان به طرز وحشتناکی آسیب بزنند و 
شما را به یک عامل انتقال ویروس کرونا تبدیل کنند. بنابراین سعی کنید هم در خانه 
و هم در بیرون از خانه در معرض آلاینده ها قرار نگیرید. هر وقت هوای بیرون آلوده 
است در خانه ورزش کنید تا از ریه هایتان درست زمانی که به سلامت آن ها به شدت 

نیاز دارید، مراقبت کرده باشید.
محیط خانه را تمیز نگه دارید

خانه ی شما امن ترین مکان محافظت شده ای است که در این پاندمی می توانید 
داشته باشید. بنابراین بهتر است در خانه بمانید و با تمیز کردن مرتب خانه و 
نگهداری گیاهان آپارتمانی، محیطی سالم و آرامش بخش برای خود داشته باشید. 
گیاهانی مانند آلوئه ورا و بامبو از دسته گیاهانی هستند که می توانند هوای داخل 

را تصفیه کنند.
از ماسک استفاده کنید

افرادی که مشاغل پُرریسک دارند و در معرض مواد شیمیایی و آلاینده ها قرار 
می گیرند باید از ماسک های محافظتی استفاده کرده و به طور مرتب و دوره ای از 

نظر سلامتی چکاپ شوند.
استرستان را کم کنید

به طور کل عادت کنید که استرس های زیاد را در زندگی از خود دور کنید و هر شب 
به اندازه کافی بخوابید تا به بدنتان و عملکردهایش از جمله عملکرد ریه ها کمک کنید. 
سیستم دفاعی طبیعی بدن، مکانیسمی دارد که از ریه ها در برابر میکروب ها و آلودگی ها 
محافظت می کند و تغییرات ساده ای در سبک زندگی همراه با تغذیه سالم و استراحت و 

دور ماندن از استرس های زیاد و مداوم، حامی این مکانیسم طبیعی و خدادادی است.
رژیم غذایی سالم داشته باشید

یک رژیم غذایی سالم نقش مهمی در حفظ سلامت ریه ها دارد. رژیم های غذایی 
کم چرب و پُر از سبزیجات و مرکبات و مایعات فراوان، برای تقویت سیستم ایمنی و 

تنفسی توصیه می شود.
بخور بگیرید

استنشاق بخار دو بار در روز نیز برای کاهش التهاب راه های هوایی توصیه می شود.
ورزش کنید

همان ورزش هایی که به سلامت قلب کمک می کنند برای ریه هایتان نیز مفیدند. 
فعالیت های هوازی مانند پیاده روی تند، دوی آهسته، یوگا و تمرینات تنفسی 
می توانند سرعت تنفس تان را بالا ببرند و شما را وادار به تنفس عمیق کرده و 
ریه هایتان را پاکسازی کنند. تمرینات قدرتی نیز می توانند میان تنه را تقویت کرده 
و وضعیت بدنی تان را بهبود دهند تا عضلات تنفسی تان عملکرد بهتری داشته 

باشند. البته اگر حالتان خوب نیست نباید به خودتان فشار بیاورید.
تنفس شکمی یا دیافراگمی را امتحان کنید

بنشینید، یکی از دست ها را روی سینه و دیگری را روی شکمتان بگذارید. یک 
نفس عمیق با بینی بگیرید و احساس کنید که شکمتان حرکت می کند و به سمت 
بالا می آید، نه سینه تان. سپس به آرامی و در حالی که لب هایتان به هم فشرده اند، 
جوری که انگار سوت می زنید، هوا را بیرون داده و بازدم را انجام دهید. باید احساس 
کنید شکمتان دوباره پایین می رود و به وضعیت اول برمی گردد. این کار را چند بار 
به آرامی و با تمرکز تکرار کنید. این تکنیک تنفس عمیق برای کاهش استرس نیز 

بسیار مفید است.
 ۱۹-COVID آیا تمرینات تنفسی می توانند از شما در برابر علائم شدید

محافظت کنند؟
طی هفته های اخیر ماجراهایی از افرادی شنیدیم که از کرونا جان سالم به در 
از  تا  از آن ها ادعا می کنند تمرینات تنفسی و ریوی کمک کرده  برده اند. برخی 
احساس ناراحتی شان کم شده و علائمشان شدت نگیرد. اما آیا ادعا پشتوانه ی 
علمی دارد؟ پاسخ کوتاه »خیر« است. بعضی از این توصیه ها ریشه در تمرینات ریه 
دارند که می دانیم برای کمک به تسکین علائم عوارضی چون بیماری انسدادی ریه 
توصیه می شوند. سایر تمرینات نیز توسط تحقیقاتی که روی افراد دچار پنومونی 
انجام شده اند ارائه شدند؛ اما هر چند ثابت شده بعضی از این تکنیک ها به برخی 
از عوارض مرتبط با ریه کمک می کنند، ما هنوز نمی دانیم در مورد علائم کووید ۱۹ 
کدام یک از این تمرینات تنفسی کاربرد دارد و مؤثر است. یعنی تکنیک های تنفسی 
وجود دارند که به طور کلی برای ریه ها خوب هستند و اگر ریه هایتان از سلامت 
بهتری برخوردار باشند، شما وضعیت بهتری از جهت مبارزه با عفونت یا بیماری از 
جمله COVID-۱۹ خواهید داشت. هدف این است که ریه هایتان بتوانند از تمام 
ظرفیت خود استفاده کرده و به شما اجازه دهند از سلول های مرده و موکوس اضافی 

به واسطه ی بازدم خلاص شوید.

سلامت ریوی بعد از ابتلا به کووید ۱۹؛

بعد از درمان کرونا، چگونه سلامت ریه ها را تقویت کنیم؟

سلامت

عضو هیات مدیره انجمن تغذیه ایران گفت :پرخوری و استفاده زیاد از غذاهای 
سرخ کرده و یا در روغن طبخ شده و غذاهای حاوی تخم مرغ و نوشابه های گازدار 

در روزه داران باعث ایجاد اختلالات گوارشی می شود. 
سید ضیاء مظهری اظهار داشت: در ایام ماه رمضان به علت نظم خاص و مقرر 
شده وعده های غذایی و با توجه به زمان طولانی تری که بین آغاز روزه گیری بعد از 
پایان سحری و ادامه آن تا زمان افطار وجود دارد، باید تغییراتی در نوع مواد غذایی 
مصرفی و مقدار آنها در افطار، شام، فاصله شام تا خوابیدن و سحری به وجود بیاید.

مظهری افزود: تناسب، تعادل و تنوع تغذیه روزمره که اساس سلامتی و  رفع 
نیازهای میلیاردها سلول به ۱۳ ویتامین، ۱۶ ماده معدنی، ۲۰ اسیدآمینه، ۲۰ ماده 
تشکیل دهنده چربی ها است و فقط تفاوت در این ایام، حذف وعده ناهار و لزوم 
رعایت زمان های مشخص و مقرر شده آغاز و پایان غذا خوردن و کاستن از انرژی 
به مقدار ۵۰۰ تا ۶۰۰ کیلوکالری در روز بوده و  این میزان کاهش از انرژی موردنیاز 

روزمره با امکان استفاده از تمام  گروه های غذایی به صورت متعادل و متنوع است.
وی ادامه داد: تامین مایعات مورد نیاز بدن  باید در فاصله زمانی طولانی بعد از 
شام تا لحظه خوابیدن انجام شود و برای پیشگیری از ایجاد عطش در طول مدت 
روزه داری از نوشیدن قهوه و چای در وعده سحر خودداری کرد، زیرا ذخایر مایعات 
جاری بدن کاهش می یابد و در طول مدت روزه داری عطش بیشتری ایجاد می شود.
این متخصص تغذیه اضافه کرد: برای پیشگیری از ضعف جسمی و عدم تمرکز، 
سردرد، افت قند و فشارخون، عصبانیت در طول روز، بوی بد دهان، بی حوصلگی 
و تحریک پذیری، از حذف وعده  سحری خودداری شود  و در افطار استفاده از شیر 
و خرما یا یک قاشق مربا یا عسل، یا شیر کشمش و یا شیرموز جهت تامین قند مورد 

نیاز مغز و بدن بسیار مناسب است.
مظهری افزود: در صورت عدم مصرف شیر، آبمیوه طبیعی و خانگی، سوپ های 
سبک، آش سبزیجات، فرنی یا شیربرنج غنی شده با خلال بادام پوست کنده و 
آسیاب شده بسیار مناسب بوده و  نان سنگک تازه با پنیر، گردو و سبزی خوردن یا 

نان، پنیر و انگور نیز از جمله مواد مفید برای مصرف در افطار است.
وی تصریح کرد: روزه داران از مصرف نوشیدنی های گازدار بسیار خنک، آب یخ 
و یا نوشیدن چای های پی در پی خودداری کنند و خوردن شام حاوی غذاهای 
پرچرب و سرخ کرده یا دسرهای سنگین )حلوا، زولبیا، بامیه، گوش فیل و شیرینی 
تازه( که سرشار از روغن های اشباع شده جوشیده و حاوی ترکیبات ترانس است، نه 
تنها اثر سودبخش روزه داری را خنثی می کند، بلکه کبد و گوارش را دچار مشکل 

می کند.
مظهری توصیه کرد:  یک شام متناسب، متعادل و ساده، حاوی ۶۰ تا ۹۰ گرم 
از انواع گوشت ها،  یک سوم لیوان حبوبات پخته، دو کف دست نان، ۱۰ قاشق 
دو  یا  پخته  ماکارونی  لیوان  یک  یا  سبزی پلو  عدس پلو،  یا  ساده  پلو  غذاخوری 
عدد سیب زمینی تنوری و سبزیجات پخته )شامل کدو، لوبیا سبز، کلم بروکلی، 

نخودفرنگی، لبو، هویج( است.
وی خاطرنشان کرد: فاصله بین شام تا خوابیدن مهم است، برای خواب هیچ گونه 
احساس خستگی، خواب آلودگی و احیانا تپش قلب، احساس پری و نفخ نباید 

داشته باشید.
به گفته مظهری، غذاهای مناسب برای وعده سحر شامل  نان های سبوس دار یا 
تهیه شده از دانه های کامل یا پرک شده و یا غلات مختلف مخصوصا جو پرک شده 
پخته در شیر کم چربی و حلیم کم چرب خانگی با آب گوشت یا مرغ چربی گرفته، 

برای سحر بسیار مناسب است.
تحریک  باعث  شده،  تصفیه  قندهای  حاوی  غذایی  مواد  مصرف  افزود:  وی 
پانکراس و ترشح انسولین شده و سطح قندخون و فشار خون را کاهش می دهد و 
استفاده بیشتر از حد مواد غذایی حاوی قندهای ساده، انواع شیرینی ها و شکلات، 
زولبیا و بامیه و سایر شیرینی های خامه ای، حلوا و شله زرد  سبب بروز ضعف و 
بی حالی، خستگی، رنگ پریدگی، سرگیجه، افت فشارخون ناشی از تحریک ترشح 
انسولین توسط لوزالمعده به علت افزایش قندخون و افت سریع آن تحت تاثیر 
عملکرد انسولین مترشحه و به کار افتادن مکانیسم های دفاعی تامین کننده گلوکز 
موردنیاز مغز می شود که بهتر است میوه و سبزیجات را در وعده های روزمره خود 

حذف نکنید یا مقدار آن را کاهش ندهید.

 عضو هیات مدیره انجمن تغذیه ایران :

اختلال گوارشی در روزه داران نتیجه 
خوردن چه غذاهایی است؟
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بهروز اشرف سمنانی

»قانون گریزی« از منظر علوم اجتماعی و حقوق به عنوان یک آسیب اجتماعی قابل 
تحلیل است و از نظر محققان عواملی همچون »افول اقتدار اخلاقی و دین«، »فردگرایی« 

و »نابرابری و بی عدالتی« از جمله مهمترین دلایل قانون گریزی هستند. 
قانون گریزی وضعیتی است که در آن شهروندان حاضر نیستند از قوانین تبعیت کنند 
و تلاش می کنند تا به طرق و روش های مختلف، قانون را »دور« بزنند. قانون گریزی 
در شرایط آنومیک یا نابهنجاری جامعه، بیشتر می شود و می تواند خطری برای نظم 
اجتماعی کلان در جامعه باشد. اما چرا برخی اعضای جامعه دست به قانون گریزی 

می زنند؟
قانون گریزی از دیدگاه حقوقی؛ زمانی برای گریختن از نگاه قانون

محققان و پژوهشگران علوم اجتماعی و حقوق تعاریف مختلف، اما تقریباًً مشابهی  از 
مفهوم قانون گریزی ارائه کرده اند. در یکی از این تعاریف می خوانیم: » قانون گریزی، 
حیله نسبت به مقررات است که دارای درجات متفاوتی است«. در واقع در این تعریف 
که اغلب تعریف محققان رشته حقوق و علوم قضایی است، زمانی ما یک عمل را عملی 
قانون گریزانه می دانیم که فرد در تلاش است تا قانونی را به اصطلاح دور بزند و با تکیه بر 
خلاءهای قانونی، یک قانون را اجرا نکند. یکی از مثال های ساده قانون گریزی را می توان 
بحث قوانین کار دنبال کرد. بر طبق قانون کار، کارفرمایان موظف هستند که درصدی از 
حقوق و دستمزد هر کارگر یا کارمندی را به عنوان حق بیمه وی، به سازمان بیمه کننده 
پرداخت نمایند. با توجه به اینکه این درصد در حقوق و دستمزدهای بالا، عدد قابل 
توجهی خواهد شد، کارفرمایان حقوق فرد را به صورتی پرداخت می کنند که بتوانند ادعا 
نمایند، فرد مورد نظر تنها حداقل حقوق را دریافت کرده است و از همین رو کمترین مبلغ 

ممکن را برای حق بیمه فرد مذکور به سازمان بیمه گر پرداخت می نمایند.
»فرهاد پروین« استاد رشته حقوق، در مقاله ای در همین ارتباط، فهرستی از دیگر 
نمونه های قانون گریزی را ارائه می دهد: »به کار بردن اصطلاحات ودیعه، قـرض الحسـنه 
و رهـن کامل در قراردادهای اجاره، برای پیشگیری از تصریح به ذکر سود پول به عنوان 
اجاره بها، استفاده از وکالت بلاعزل بـه جـای سـند انتقـال قطعـی در معـاملات اتومبیل 
برای پرهیز از تشریفات زیاد و مالیات بیشتر در انتقـال قطعـی، ادامـه ی مستمر تحصیلات 
بـرای پرهیـز از خـدمت سـربازی و برخـورداری از معافیـت احتمالی آتی و درج قیمت 
منطقه ای در اسناد رسمی محاضر در معاملات املاک و غیرمنقول به جای درج قیمت 
واقعی برای احتراز از پرداخت مالیـات بیشـتر« از جمله این موارد هستند که می توان از 

آن ها به عنوان نمونه هایی از قانون گریزی یاد کرد.
قانون گریزی در علوم اجتماعی؛ زمانی که جامعه بی نظم می شود

در علوم اجتماعی، تعریفی از قانون گریزی ارائه شده است که ابعاد آن را از یک تصمیم 
فردی به یک وضعیت اجتماعی تغییر می دهد. در دیدگاه علوم اجتماعی، هرچه در هر 
جامعه ای، برخی قوانین رسمی یا هنجارهای اجتماعی وجود دارند که افراد ملزم به 
رعایت آن ها هستند و به طور معمول اغلب افراد جامعه آن ها را رعایت می کنند. اما در 
وضعیتی که آن را وضعیت »آنومیک« می خوانیم، افراد عدم تبعیت از قانون را به تبعیت از 
آن ترجیح می دهند. در نتیجه می توان گفت که قانون گریزی وضعیتی آنومیک است که 
در آن قواعد اجتماعی به دلایلی رعایت نمی شود. در این تعریف مواردی همچون انتظار 
رعایت موازین و مقررات از جانب دیگران و عدم پای بندی شخص به مقررات، تفسیر 
قانون به نفع منافع فردی و گروهی، تقلب نسبت به قانون و استفاده ی ابزاری از مقررات، 
سوءاستفاده از مقررات برای به ضرر به منافع عمومی یا خصوصی و نیز قانون شکنی 
از جمله موارد قانون گریزی تلقی می شوند. قانون گریزی دو شکل کلی »قانون گریزی 
سخت« و »قانون گریزی نرم« دارد. در قانون گریزی سخت، افراد دست به رفتاری خشن 
می زنند و بدین ترتیب قانون را نقض می کنند. قربانیان قانون گریزی سخت معمولًا افراد 
هستند. این نوعی از قانون گریزی اغلب از سوی قانون گزاران تحمل نمی شود و نظام 
کنترل اجتماعی با آن برخورد می کند. »سرقت«، »ضرب و شتم«، »قتل«، »آدم ربایی«، 

»ترور« و مانند آن از جمله اشکال قانون گریزی سخت هستند.
از سوی جوامع تحمل  از قانون گریزی است که بیشتر  نرم نوعی  اما قانون گریزی 
می شود و به اشکال غیرخشن و غیرجنایی قانون گریزی اطلاق می شود که معمولًا 
آسیب جسمانی خاصی را متوجه افراد نمی کند و اغلب هدف آن منافع کلی دولت ها یا 

جوامع هستند. »عدم پرداخت مالیات«، »تخلفات جزئی در رانندگی«، »تکثیر غیرمجاز 
محصولات فرهنگی« و »پرداخت رشوه جزئی« از جمله موارد قانون گریزی نرم هستند. 
بدیهی است که هرچه قانون گریزی سخت تر باشد، واکنش نظام کنترل اجتماعی به آن 

جدی تر و سخت تر خواهد بود.
عدم رعایت قوانین، می تواند آشفتگی ها و درهم ریختگی هایی را به وجود آورد که در 
صورت گسترش، اساس کار یک جامعه مختل می شود و جامعه به یک سردرگمی و 
آشفتگی می رسد. ذکر یک نکته در اینجا ضروری است، تحقیقات جامعه شناختی نشان 
می دهند که همواره گروهی از مردم به دلایل مختلف، از رعایت صحیح قانون می گریزند و 
تفاوتی ندارد که آن جامعه یک کشور اروپایی باشد یا یک کشور آفریقایی یا آسیایی. چه در 
کشورهای پیشرفته و چه در کشورهای عقب مانده از روند توسعه، حدی از قانون گریزی 
دیده می شود. اما آنچه که برای جامعه شناسان اهمیت دارد، میزان پایبندی به قانون 
یا قانون گریزی است. هرچه میزان پایبندی به قانون در کشوری بیشتر باشد، می تواند 
پیش بینی کرد که آن کشور در طی مسیر پیشرفت خود، با موفقیت بیشتری روبرو خواهد 

شد و جامعه سالمتر و شاداب تر است.
به سر  انقلابی  قانون گریزی در جوامعی دیده می شود که در وضعیت  حد اعلای 
می برند. وضعیت انقلابی، شرایطی است که در آن اغلب قوانین زیر سوال رفته و در واقع 
بی معنا شده اند. در این شرایط است که بایستی دوباره قوانین جدیدی طراحی و اجرا 

شوند که اعضای جامعه حاضر به پذیرش و رعایت آن شوند.
سازمان ها و قانون گریزی

قانون گریزی تنها شکلی فردی ندارد. سازمان ها اعم از خصوصی یا دولتی نیز می توانند 
دست به قانون گریزی بزنند و اتفاقاً شکل سازمانی قانون گریزی می تواند صورتی بسیار 
مخرب تر و پرهزینه تر از شکل فردی آن داشته باشد. قانون گریزی سازمانی وضعیتی است 
که یک سازمان براساس منافع مالی و سیاسی یا به دلیل نبرد بر سر کسب قدرت بیشتر، 
دست به دور زدن قانون یا عدم رعایت آن می زند. پرونده های مشهوری همچون رسوایی 
»واترگیت«، پرونده فساد در فوتبال ایتالیا مشهور به »کاچوپولی«، پرونده فساد شرکت 
»فولکس واگن« و رسوایی فسادهای مالی برخی مقامات سیاسی در کشورهای مختلف 

جهان از جمله نمونه های قانون گریزی هستند.
دلیل برخی از قانون گریزی های سازمان، همانطور که در تحقیقات اشاره شده است، 
مواردی همچون »میل به سلطه و توسعه طلبی«، »ابهام در مقررات« و »امکان تفسیر به 
رای« باعث می شوند تا سازمان ها و ادارات دولتی یا شرکت های خصوصی نیز بتوانند 
دست به قانون گریزی بزنند. نکته جالب توجه آن است که تحقیقات نشان داده اند 
هرچه سازمان های دولتی، پایبندی بیشتری به قانون از خود نشان بدهند، می توان 
انتظار داشت که شهروندان نیز از قانون تبعیت کنند.  در عین حال هرچه شهروندان 
یک کشور احساس کنند که سازمان های دولتی در حال دور زدن قانون و قانون گریزی 
هستند، آن ها نیز احساس می کنند تنها با قانون گریزی خواهند توانست به حقوق خود 
دست یابند. در عین حال قانون گریزی مسوولان و مقامات سیاسی همواره بهانه ای است 
برای برخی افراد تا بتوانند قانون گریزی فردی خود را توجیه  نمایند. کج رفتاری سازمان ها 
و شرکت های خصوصی می توانند به مراتب پرهزینه تر از قانون گریزی های فردی باشد. 
طبق برآوردهای صورت پذیرفته، ضرر و زیان مالی حاصل از قانون گریزی شرکت ها و 
سازمان ها در کشور آمریکا دستکم ده تا سی برابر بیشتر از ضرر و زیان مالی است که 
قانون گریزی های فردی در این کشور ایجاد می کنند. »رحمت الله صدیق سروستانی« 
جامعه شناس فقید ایرانی در تحقیقات خود تاکید می کند که درگیری نظام کنترل 
اجتماعی با جرایم یقه سفیدان و سازمان ها کمتر است، زیرا این گروه اغلب مرتکب 
جرایمی می شوند که به مهارت، پیچیدگی و از همه مهمتر منابع قدرت، نفوذ و احترام 
برای گریز از بازرسی و محاکمه نیاز دارد. قانون گریزی سازمان ها می تواند علیه کارکنان، 

مشتریان، محیط زیست، دولت ها یا سایر سازمان ها صورت پذیرد. 
چرا افراد قانون گریز می شوند؟

دلایل قانون گریزی متفاوت است و تحقیقات مختلفی که درباره قانونی گریزی صورت 
و  اقتدار اخلاقی  »افول  تاکید می کنند.  بر محوری خاص  پذیرفته است،  هر کدام 
نامناسب اقتصادی«، »عدم  دین«، »فردگرایی«، »نابرابری و بی عدالتی«، »وضعیت 
وجود عدالت رویه ای«، »عدم اعتماد مدنی«، »عدم مشروعیت سیاسی«، »نامناسب 
دانستن قانون« و مانند آن از جمله مواردی هستند که می توانند باعث شوند تا افراد و 
سازمان ها دست به قانون گریزی بزنند. در واقع هر کدام از انواع مختلف قانون گریزی، 
می توانند دلیل خاص خود را داشته باشند. بطور مثال قانون گریزی های سیاسی اغلب 
تحت تاثیر دلایلی همچون عدم پذیرش مشروعیت سیاسی یک نظام سیاسی باشند و 
قانون گریزی های مالی و اقتصادی همچون سرقت بیشتر به دلیل وضعیت نامناسب 
اقتصادی صورت می پذیرند، تخلفات اخلاقی در بیشتر موارد تحت تاثیر افول اقتدار 
اخلاقی و دینی بر فرد حادث می شوند و سوءاستفاده های مالی و اخذ رشوه می تواند 
تحت تاثیر فردگرایی صورت بپذیرند. هرچند می توان با قانون گریزان برخورد کرد، اما 
تلاش برای کاهش قانون گریزی در هر کشوری، نیازمند اجرای برنامه های همه جانبه 
و کلانی است که بتوانند نظم اجتماعی را حفظ و میزان قانون گریزی را کاهش دهند. 
برای این منظور کاهش نابرابری، برقراری عدالت رویه ای، ایجاد نظم اجتماعی، کاهش 
احساس تبعیض، افزایش سطح رفاه و بازگشت اقتدار اخلاقی و دینی در جامعه و تقویت 
روحیه ی جمع گرایی، نکاتی هستند که باید مد نظر سیاست گذاران قرار گیرند، در غیر 
این صورت، صرف برخوردهای قضایی و قانونی، نمی توانند مانع از ایجاد موجی از 

قانون گریزی در میان شهروندان یک جامعه شوند.  

معاون شهردار قم :تا پایان سال 

زیرساخت فرهنگی شهر قم  به
 ۲۲ مترمربع می رسد 

معاون شهردار قم گفت: هدف گذاری ما برای سال ۹۸ عدد ۲۱ مترمربع بوده که 
فاصله زیادی با وضع فعلی دارد و برای سال ۹۹ هدف گذاری انجام شده ۲۲ مترمربع 

است. 
محسن رنجبر ، با اشاره به اهمیت توجه به زیرساخت های فرهنگی در شهر قم اظهار 
داشت: وقتی به دنبال دست یابی به چشم انداز شهر دینی و پایگاه تولید و ترویج فرهنگ 
و تفکر و معارف اهل بیت )ع( هستیم باید موارد مختلف را بسنجیم و یک شاخص آن 
زیرساخت های فرهنگی و هنری شهر است که این شاخص طبق متراژ زیرساخت ها به 

ازای ۱۰۰۰ نفر را نشان می دهد.
او با تأکید بر برنامه ریزی برای رسیدن به شاخص مناسب فرهنگی تصریح کرد: 
سیستمی در سال ۹۷ راه اندازی و در آن از ۹۷ تا ۱۴۰۱ هدف گذاری شده است که 
این سرانه ۲۰ متر برای سال ۹۷ و ۲۱ متر برای ۹۸ و تا ۲۵ متر برای ۱۴۰۱ است که 
این عدد از استاندارد هایی که در کشور و شهر های مشابه وجود داشته به دست آمده 
است، برای نمونه در شهر تهران در سال ۹۶ سرانه زیرساخت های فرهنگی و هنری ۳۰ 

مترمربع بوده است که عدد نشان می دهد قم در این بخش ضعیف است.
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم خاطرنشان کرد: اگر چه قم شهری 
فرهنگی و مذهبی بوده، اما زیرساخت های فرهنگی و هنری قوی ندارد و عددی که 

احصا شده عدد پایینی است که در سال ۹۶ عدد ۷ مترمربع بوده است.
او اضافه کرد: به طورکلی عددی که برای ۶ ماهه ۹۸ به دست آوردیم ۱۲ مترمربع 
است و در سال ۹۶ نیز هفت مترمربع را احصا کردیم، اما هدف گذاری ۲۱ مترمربع 
بود و فاصله زیادی وجود دارد، به ویژه اینکه برای سال ۹۹ هدف گذاری انجام شده ۲۲ 
متر است و این شکاف باید در بودجه شهرداری خود را نشان دهد و برای تأمین مراکز 

فرهنگی و ورزشی در سال ۹۹ بودجه بیشتری در نظر گرفته شده است.
رنجبر با تأکید بر اینکه در طول سال ۹۹ تعداد شش مورد مجموعه ورزشی و آب درمانی 
ایجاد می شود تصریح کرد: امیدواریم هفتمین آن را نیز بتوانیم احداث کنیم، این 
مجموعه ها همزمان به بانوان و آقایان امکانات لازم را ارائه می دهد و با راه اندازی این 

سالن های ورزشی، عدد ها به اهداف ما نزدیک تر می شود.
او با اشاره به نقش شهرداری ها و تأثیرپذیری آنان از وضعیت کشور ها اظهار داشت: 
مشارکت مردم در توسعه شهر مؤثر است و اگر برنامه ریزی خوبی از طرف شهرداری 
شکل بگیرد، منجر به افزایش کیفی زندگی شهروندان می شود. معاون برنامه ریزی و 
سرمایه انسانی شهرداری قم افزود: شهرداری تنها سازمانی است که دچار ورشکستگی 
اقتصادی نمی شود و تا شهر و شهروند باشد، مجموعه اداره کننده مردم و ابنیه ها، 

شهرداری است و مردم از مواهب مادی و معنوی این خدمات استفاده می کنند.
 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم:

باید در شرایط بحرانی حامی 
بخش خصوصی باشیم

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: با توجه به تحت تأثیر قرارگرفتن 
برخی از واحد های تولیدی، بسته های حمایتی برای واحد ها تعریف شده است که 

به زودی تصویب و در اختیار تولیدکنندگان قرار خواهد گرفت. 
مهرداد غضنفری، به شرایط کنونی استان و کشور در تأمین کالا های بهداشتی و 
پزشکی اشاره و از راه اندازی ۲۰ واحد تولیدی در حوزه کالا های بهداشتی و درمانی در 
استان قم خبر داد و اظهار داشت: با برنامه ریزی هایی که در این مدت کوتاه انجام شده و 
کمک خیرین توانسته ایم ۲۰ واحد تولیدی راه اندازی کرده و بخش عمده ای از نیاز های 
استان را تأمین کنیم. او مشکلات واحد های تولیدی را در یک ماه گذشته موردتوجه 
قرارداد و خاطرنشان کرد: با توجه به تحت تأثیر قرارگرفتن برخی از واحد های تولیدی 
و کاهش درآمدها، بسته های حمایتی برای این واحد ها تعریف شده است که به زودی 

تصویب و در اختیار تولیدکنندگان قرار خواهد گرفت.
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم، توجه جامع به بخش تولید و توزیع 
کالا ها را یکی از اولویت های استان خواند و بیان کرد: ما باید در شرایط بحرانی حامی 

بخش خصوصی بوده و از واحد های تولیدی حمایت لازم را داشته باشیم.
او در ادامه به هدف گذاری کاهش یک درصدی بیکاری در برنامه های استان در سال 
گذشته اشاره کرد و گفت: ظرفیت های بخش های مختلف استان در حوزه کشاورزی، 
تعریف که منجر  برای هر بخش  پروژه هایی  و  گردشگری و صنعت شناسایی شده 
به تحقق هشتم دهم درصدی از این هدف گذاری شد که اگر اتفاقات پایان سال و 
گسترش کرونا ویروس نبود قطعاً محقق شده بود. غضنفری از ارائه برنامه ها و پروژه های 
بخش های مختلف به دبیرخانه ستاد جهش تولید خبر داد و ابراز کرد: تمام ظرفیت ها 
و پروژه ها در دبیرخانه ستاد جهش تولید در حال بررسی بوده و به زودی با برنامه ای 
مدون و زمان بندی مشخص به دستگاه های مرتبط ابلاغ شده تا یک جهش معنادار 
در حوزه تولید در استان اتفاق بیفتد. او مبانی تعریف پروژه های اقتصادی را استفاده 
بهینه و بهره ورانه از ظرفیت های استان دانست و افزود: یکی دیگر از برنامه های استان 
داشتن نگاه نوآورانه در بخش تولید بوده تا با تولید معنادار و صرفه جویی در منابع به 

تولید حداکثری با رویکرد جهشی در استان دست پیدا کنیم.
 

نماینده قم درمجلس شورای اسلامی: 

قم به پایان کرونا نرسیده است
 نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: کرونا همچنان وجود دارد و نباید 
خیال ما راحت باشد که دیگر این بیماری در قم تمام شد،همچنان باید هشدارهاجدی 

گرفته شود. 
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری روز شنبه در جلسه هفته سلامت با 
حضور نمایندگان قم در مجلس شورای اسلامی  اضافه کرد: همه مردم و دستگاه ها در 

راستای مقابله با این ویروس وظیفه دارند.
وی ادامه داد: مقابله با کرونا فقط وظیفه بهداشت و درمان نیست، بلکه تمامی 

دستگاه ها وظیفه داشته که به میدان آمده و اجازه گسترش و شیوع ویروس را ندهند.
ذوالنوری افزود: باید قدردان کادر بهداشت و درمان استان قم باشیم که با تمام توان 

در عرصه حاضرشده و در خصوص مقابله با ویروس کرونا اقدام کردند.
وی اظهار داشت: کادر بهداشت و درمان کشور و قم جزء تراز اول ها هستند که در 

راستای نجات جان مردم، با تمام وجود تلاش کردند و حتی از جان خود گذشتند.
وی یادآور شد: اگر تلاش این مجموعه عظیم و دلسوز نبود، فراگیری ویروس به مراتب 
بیشتر می شد و همه گرفتار می شدند، اما اقدامات به موقع و ارزشمند، اجازه بروز 
مشکلات گسترده بعدی را نداد. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی در بخش 
دیگری از سخنان خود تصریح کرد: دراین  بین اقشاری آسیب دیدند که ازنظر روحی و 
روانی دچار مشکل هستند و باید برای آن ها نیز برنامه داشت و مشکلات این عزیزان را 
نیز برطرف کرد. وی افزود: البته کرونا برکاتی را نیز به همراه داشت به گونه ای که تعاون، 
مواسات، ایثارگری و فداکاری مردم به رخ دنیا کشیده شد و اگر این ازخودگذشتگی ها 
نبود، مشکلات برطرف نمی شد. وی در پایان بیان داشت: اقدامات ارزشمند صورت 
گرفته جامعه سلامت، برگ زرین دیگری بر کتاب قطور افتخارات این مجموعه اضافه 

کرد که قدردان پزشکان و پرستاران و کادر بهداشت و درمان هستیم.
 

فرماندار قم:

حتی یک مورد شکایت از نحوه انتخابات 
نداشتیم

فرماندار قم گفت: در انتخابات مجلس شورای اسلامی و مجلس خبرگان رهبری 
حتی یک مورد شکایت از نحوه انتخابات در قم گزارش نشده است.

مرتضی حیدری روز شنبه در آئین انتصاب سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی فرمانداری قم که در تالار امام رضا)ع( فرمانداری برگزار شد اظهار داشت: 
برای آقای امیرعباس بقایی به سمت سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی 
فرمانداری آرزوی موفقیت داریم و قدردان تلاش های مرتضی حیدری خراسانی در 

مسئولیت قبلی هستیم.
فرماندار قم  تصریح کرد: کمتر از یک سال و نیم در آستانه انتخابات شوراهای اسلامی 
شهر و ریاست جمهوری هستیم و امیدواریم تلاش ها در انجام وظایف، نتیجه بخش 

باشد و ظرفیت های لازم را در حیطه وظایف خود فراهم کنیم.
وی خاطرنشان کرد: در سال گذشته حتی یک مورد شکایت از نحوه و شیوه انتخابات 
در قم گزارش نشد و با همگرایی توانستیم انتخابات بسیار خوبی را رقم بزنیم، البته بعد 
از انتخابات درگیر کرونا شدیم و این شرایط اجازه نداد مسائل انتخابات مورد تحلیل 

قرار بگیرد.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم:

جهش تولید با ارتقا بهره وری محقق می شود
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: ارتقا بهره وری و استفاده صحیح از نهاده ها، 

هدف اصلی جهاد کشاورزی قم برای تحقق راهبرد جهش تولید در این بخش است. 
عباس پورمیدانی بیان کرد:  دربخش کشاورزی قم ظرفیت مناسب برای توسعه کمی 
مزارع و باغات وجود ندارد چراکه نهاده های پایه در این بخش همچون آب و زمین با 
محدودیت مواجه است، به همین دلیل سیاست ما برای تحقق راهبرد جهش تولید، 
افزایش کمی زمین های کشاورزی نیست،  بلکه به دنبال افزایش بهره وری نهاده ها برای 

ارتقا سطح تولید محصولات و تحقق شعار سال با استفاده از این روش هستیم.
وی با اشاره به این که تصمیم های لازم برای اجرای برنامه های متنوع و موردنیاز جهش 
تولید در بخش کشاورزی قم گرفته شده است،  افزود: به کارگیری روش های نوین علمی 
و اقتصادی کردن روش های تولید محصولات ازجمله مهم ترین طرح های سازمان 

جهاد کشاورزی قم برای تحقق راهبرد جهش تولید است.
وی ادامه داد: دراین راستا برنامه های اجرایی گسترده ای موردتوجه قرار گرفته است 
که ازجمله آن می توان به توسعه سیستم های آبیاری تحت فشار در سطح مزارع و باغات 
قم اشاره کرد؛ سال گذشته چهارهزار هکتار از زمین های کشاورزی استان به این 
سیستم ها مجهز شد و در سال جاری نیز این برنامه برای چهار هزار هکتار دیگر عملیاتی 
تولید دربخش  بهره وری و جهش  افزایش  قابل توجهی در  تاثیر بسیار  می شود که 
کشاورزی خواهد داشت. پورمیدانی گفت:  برنامه دیگر سازمان جهاد کشاورزی قم 
برای تحقق جهش تولید،  توسعه گلخانه هاست، گلخانه سیستم  بسته ای است که 
امکان تولید انبوه محصولات را در تمام طول سال دارد و این روش کشت می تواند بستر 

مهمی برای افزایش سطح تولید محصولات کشاورزی استان باشد.
وی بیان کرد: سال گذشته ۱۲ هکتار گلخانه درسطح قم ایجاد شد که تلاش داریم 
این میزان در سال جاری به بیش از ۱۸ هکتار برسد و سطح تولید محصولات گلخانه ای 

استان افزایش قابل توجهی پیدا کند.
وی ادامه داد:  برنامه مهم دیگری که سازمان جهاد کشاورزی قم در راستای جهش 
تولید دنبال می کند، اصلاح نژاد دام های پرورشی استان و مدیریت بهتر میزان مصرف 
نهاده ها در دامداری و مرغداری های قم به منظور افزایش سطح تولید محصولات دامی 
است. رییس سازمان جهاد کشاورزی قم گفت: همچنین یک برنامه توسعه ای برای 
پرورش ماهی تیلاپیا در بخش تکثیر و فرآوری را به میزان هزار تن دنبال خواهیم که 
علاوه بر جهش تولید در حوزه شیلات،  موجب ارتقا افزایش مصرف محصولات دریایی 
در قم و سلامت شهروندان نیز خواهد شد. وی بیان کرد: همچنین برنامه گسترده را در 
موضوع تکمیل زنجیره تولید حوزه مرغ و تخم مرغ استان دنبال خواهیم کرد که نقش 

موثری در ارتقا بهره وری و افزایش سطح تولید این محصولات خواهد داشت.
وی ادامه داد: در راستای تحقق مطلوب راهبرد جهش تولید، برنامه تغییر الگوی 
کشت را نیز به منظور بالا بردن سطح کیفی محصولات کشاورزی و ارتقا بهره وری از 
نهاده ها در سطح دو دشت بزرگ قم دنبال می کنیم که این طرح دارای دستاوردهای 

ملی و منطقه ای قابل توجه برای کشاورزی استان است.
 

معاون راهداری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای تاکید کرد:

تسریع در  طرح چهارخطه کردن
 محور سلفچگان – ساوه

معاون راهداری سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای دربازدید از طرح چهار خطه 
کردن محور قدیم سلفچگان – ساوه ) به طول هشت کیلومتر ازمبدا تقاطع غیرهمسطح 

سلفچگان (  خواستار تکمیل طرح دربازه زمان اعلامی شد . 
دکتراکبری اظهارداشت :: میتوان با استفاده حداکثری از تراشه های آسفالت درامر 
لکه گیری راهها به میزان قابل توجهی موجب کاهش هزینه ها و جلوگیری از اتلاف 

منابع شد ُ.
مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  دراین بازدید ارائه گزارشی 
درخصوص اقدامات انجام شده درحوزه صیانت وارتقا راهها ی استان اظهارداشت 
: ازاولویتهای طرحهای عمران جاده ای استان ، پروژه چهارخطه کردن محورقدیم 
سلفچگان – ساوه ) به طول ۸ کیلومتر ( است که قرارداد اجرایی طرح سال گذشته 

منعقد و پیمانکار از دی ماه سال ۹۸ مشغول فعالیت می باشد . 
محمد حسن کلهری ادامه داد : این طرح درقالب دوفاز تعریف شده که فاز نخست 
آن از مبدا تقاطع غیر همسطح و به طول ۴/۵ کیلومتراست که عملیات احداث آن 
درحال اجرا می باشد . کلهری ادامه داد : اقدامات عمرانی صورت گرفته درفاز دوم نیز 
درمراحل پایانی قرارداد که انشالله پس ازاحداث فاز نخست ، این دوقطعه به هم متصل 
وپروژه دربازه زمان اعلامی مورد بهره برداری قرار می گیرد . ازدیگر مواردی که طی 
سفر یکروزه معاون راهدای سازمان راهداری وحمل ونقل جاده ای  به قم مورد تاکید 
قرار گرفت اجرای طرحهای آسفالت حفاظتی به منظور جلوگیری از تخریب رویه راه و 

تحمیل هزینه های متعاقب بود .
 

معاون فرهنگی حوزه هنری قم :

چهارمین کنگره شعر نیایش مواهب 
فراخوان شد

عنوان  با  نیایش  کنگره شعر  قم، گفت: چهارمین  فرهنگی حوزه هنری  معاون 
»مواهب« با محوریت مضامین و معارف ناب دعای افتتاح فراخوان شد. 

محمد غفاری، با اشاره به تاکید مقام معظم رهبری بر توجه به شعر مناجات و استفاده 
از ادعیه دراشعار، افزود: دعای افتتاح از دعاهای شب های ماه رمضان و سرشار از 
معارف و مفاهیم خداشناسی است که به این منظور مضامین ناب و بدیع آن محور 
جشنواره امسال تعیین شد. وی برگزاری جشنواره مواهب را فرصتی برای گسترش شعر 
مناجاتی و معرفتی دانست و ادامه داد: در دوره های قبلی این کنگره شعر، مضامین 
دعای ابوحمزه ثمالی، مناجات شعبانیه و دعای عرفه به عنوان دعای محوری انتخاب 
شده بود که با استقبال شاعران آئینی استان مواجه شد. معاون فرهنگی حوزه هنری 
قم، ادامه داد: انس با دعا،  درک عمیق مضامین متعالی دینی و ارائه این معارف ناب در 
قالب شعر به عنوان یکی از اثرگذارترین تولید محتوای هنری از جمله اهداف برگزاری 
این کنگره است. وی اظهار داشت: شاعران ابتدا دعا را مطالعه می کنند و با درک عمیق 
مضامین آن، از معارف و آموزه های دعا برای سرودن شعر بهره می گیرند. غفاری با اشاره 
به در اختیار قراردادن منابع مطالعاتی و معرفتی برای استفاده از شاعران از طریق شبکه 
های اجتماعی گفت: جلسات نقد و بررسی اشعار پیش از ارسال به جشنواره برگزار 
می شود که با توجه به شیوع کرونا احتمال دارد که این دوره نقد اشعار به صورت مجازی 
برگزار گردد. معاون فرهنگی حوزه هنری قم، با تاکید بر اینکه هیچ محدودیتی از نظر 
قالب و تعداد اشعار وجود ندارد، ادامه داد: علاقه مندان می توانند تا تاریخ ۴ خرداد 
ماه ۱۳۹۹ آثارشان را به نشانی ایمیل mavaheb.qom@gmail.com ارسال نمایند 
ضمن اینکه ذکر فرازهای دفاع افتتاحیه که درشعر از مضامین آن استفاده شده،  الزامی 
است. دعای افتتاح از دعاهای شب های ماه رمضان است که محمد بن عثمان از نایبان 
خاص امام زمان )عج( آن را نقل کرده است. این دعا دارای مضامین عالیه در حوزه 

خداشناسی است.
 

مدیرکل محیط زیست استان قم:

عدم تمکین بخش ها از مصوبه 
جابجایی پسماندها 

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: متأسفانه برخی از بخش های استان 
مصوبه جابجایی پسماندها به سایت پسماند البرز را نادیده گرفته اند و این موضوعی 

است که با جدیت پیگیری می شود. 
سید رضا موسوی مشکینی در سخنانی اظهار داشت: بر اساس مصوبه کارگروه 
مدیریت پسماند در سال ۱۳۹۶ تمامی بخش های استان قم موظف شده اند تا پسماند 

خود را به سایت پسماند البرز واقع در شهر قم منتقل کنند. 
وی با بیان اینکه اجرای دقیق این مصوبه بارها به مسؤولان بخش ها تذکر داده شده 
است، خاطرنشان کرد: بر اساس قانون »حفاظت از خاک« ایجاد آلودگی ناشی از دفن 

پسماندها جرم بوده و مرتکبین مورد پیگرد قانونی قرار خواهند گرفت. 
انتقال  مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم در ادامه افزود: متأسفانه عدم 
پسماندها در برخی از بخش های استان منجر به آلودگی شدید اراضی و زیستگاه های 
طبیعی شده است که به هیچ عنوان قابل پذیرش نبوده و به صورت جدی پیگیری می 
شود.  وی در بخش دیگری از سخنان خود تصریح کرد: طی دو ماه گذشته حدود ۱۴۰ 
واحد جمع آوری، تفکیک و بازیافت ضایعات و پسماندها که در جهت شیوع بیماری 
کرونا خطرآفرین بودند، با همکاری سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم شناسایی 

و پلمب شده اند. 

قانون گریزی چیست و چرا گروهی از قانون می گریزند؟

چرا برخی از قانون گریزانند؟

اجتماعی

با سیر صعودی دوباره آمار مبتلایان به کووید-۱۹ در روزهای اخیر، کارشناسان نگران 
فرسودگی و خستگی بیش از پیش کادر درمان هستند. در این میان، پزشکان و پرستاران 
معتقدند داروی این خستگی علاوه بر دولت به دست مردم نیز هست. کادر درمان با 
افزایش تردد در سطح شهر و خیابان ها دلسردتر می شوند، چرا که می دانند فردا در 

بیمارستان محل کارشان چه خبر است. 
بعد از یک دوره کوتاه که خبرهای خوشی از کاهش تعداد بیماران به گوش می رسید، 
گزارش های جدید از آمار صعودی بیماران در برخی از استان ها خبر می دهند. جمعه 
علی اکبری، نماینده مردم شیراز از بازگشت سیر صعودی بیماری در شیراز بعد از آزاد 
شدن رفت وآمدها سخن گفته است. علیم یارمحمدی نماینده مردم زاهدان هم با اشاره 
به رو به افزایش بودن آمار مبتلایان گفته است: به دلیل پراکندگی جمعیت در استان، 
تعداد مبتلایان و جان باختگان کرونا محدود بود، اما پس از اینکه مجوز شروع به کار و 
فعالیت از سوی دولت داده شد، آمار مبتلایان صعودی شد و همین موضوع موجب 
نگرانی مسئولان دانشگاه علوم پزشکی شده است. خبرها روند ابتلا به بیماری کرونا در 
آذربایجان غربی را هم رو به افزایش نشان می دهند. هادی بهادری یکی از نمایندگان 
این استان با اعلام این مطلب گفته است که آذربایجان غربی در حال حاضر یکی از 
پنج استانی است که ویروس کرونا در آن وضعیت خطرناکی دارد. محمدرضا قدیر رئیس 
دانشگاه علم پزشکی قم هم گفته اگر فاصله گذاری اجتماعی جدی گرفته نشود از نظر 

اپیدمی با پیک دومی مواجه می شویم که ممکن است شدیدتر باشد.
مینو محرز:  گویا مردم فراموش کرده اند کشور در چه شرایطی است

در این میان، یکی از نگرانی های جدی در کنار افزایش دوباره آمار مبتلایان، خستگی 
و فرسودگی کادر درمان است. کادر درمانی بیمارستان ها بیش از دو ماه است که بدون 
وقفه مشغول به کارند و ادامه این بیماری و شدت گرفتن آن، آنها را بی رمق تر می کند. 
مینو محرز عضو ستاد ملی کرونا در گفت وگو گو با ایرناپلاس می گوید: تنها راهی که در 
حال حاضر در دنیا برای مدیریت ویروس کرونا اثر کرده، فاصله گذاری اجتماعی است. 
بنابراین اگر این موضوع به هم بخورد که در کشور ما به هم خورده است، دوباره ما شاهد 
افزایش تعداد بیماران خواهیم بود. این روزها همه به خیابان آمده اند، حتی برخی به 
پیک نیک می روند و گویا اصلًا مردم فراموش کرده اند چنین اپیدمی در کشور وجود دارد. 
محرز ادامه چنین روندی را باعث فرسایش کادر درمانی می داند: کادر درمانی پس از 
دو ماه کار مداوم خسته هستند و افزایش بیماران بحران های جدی در این حوزه ایجاد 

خواهد کرد.
شرایط یکسان در همه دنیا

البته چنین وضعیتی تنها مربوط به کشور ما نیست. در بیمارستان های سراسر جهان، 
پزشکان، پرستاران و دیگر کارمندان مراقبت های بهداشتی در حال جنگ با دشمنی 
هستند که تاکنون جان بیش از ۲۰۰ هزار نفر را گرفته است. کارشناسان می  گویند 
مانند هر جنگی، مبارزه با کووید-۱۹ نه تنها تلفات مستقیم دارد، بلکه به ذهن بسیاری 
از کسانی که زنده می مانند هم آسیب وارد کرده است و گذشت سال های مختلف نیاز 
است تا آمار سلامت روان همه گیری کووید-۱۹ به طور کامل درک شود. البته برخی 
از داده های اولیه در حال حاضر هم تصویری تاریک از این بیماری را ترسیم می کنند. 
مطالعه ای که در ۲۳ مارس در مجله پزشکی JAMA منتشر شد، نشان داد از بین ۱۲۵۷ 
کارمند مراقبت های بهداشتی که با بیماران مبتلا به کووید-۱۹ در چین کار می کنند 
، ۵۰.۴ درصد علائم افسردگی ، ۴۴.۶ درصد علائم اضطراب ، ۳۴ درصد بی خوابی 

و ۷۱.۵ درصد گزارش پریشانی داده اند. پرستاران و دیگر کارکنان خط مقدم از جمله 
کسانی بودند که دارای علائم شدید بودند. تجربه دو ماهه کادر درمان از بیماری نیز آنها را 
در وضعیت متفاوتی قرار داده است. چندین پزشک و پرستار در مصاحبه با TIME گفتند 
که مبارزه با کووید-۱۹ باعث شده است نسبت به حرفه خود احساس تعهد بیشتری 
کنند و مصمم شوند به بیماران کمک کنند. با این حال، بسیاری نیز اعتراف کرده  اند که 
احساسات تاریک تری دارند. آنها از انتشار این بیماری در خانواده های خود به دلیل عدم 
وجود وسایل محافظت کافی می ترسند و این احساس آنها باعث می شود نتوانند به اندازه 
کافی برای بیماران کار انجام دهند. آنها ناامیدند چرا که ساعت های طولانی و بدون پایان 
مشخص مشغول کارند و برای بیماران در حال مرگشان بسیار ناراحتند که بسیاری از آنها 
بدون اینکه عزیزانشان در کنارشان باشند، از دست می روند. با این حال، کارشناسان 
معتقدند یافتن راه هایی برای حمایت از سلامت روانی کارکنان پزشکی می تواند یکی 
از مؤلفه های اصلی مبارزه با کووید-۱۹ باشد. دکتر آلبرت وو، استاد سیاست بهداشت، 
درمان، مدیریت و پزشکی دانشکده بهداشت عمومی بلومبرگ جانز هاپکینز می گوید 
شواهد ناشی از شیوع SARS در سال ۲۰۰۳ حاکی از عدم حمایت از کادر درمان 
در یک بحران، از جمله عدم ارائه وسایل محافظت کافی بود که این موضوع می تواند 
تاب آوری آنها را از بین ببرد و در نهایت منجر به فرسودگی مزمن شود.  این استاد دانشگاه 
ادامه می دهد که کارمندان مراقبت های بهداشتی مانند سایر افراد، انسان هستند و 
تحت استرس شدید می توانند در معرض خطا قرار بگیرند که می تواند منجر به پیامدهای 

بدتری برای بیماران شود.
دو نوع خستگی برای کادر درمان

بیژن بابایی پزشکی است که این روزها در مطب خود بیماران را ویزیت می کند و به گفته 
خودش روزانه چندین بیمار کرونایی را تشخیص می دهد. بابایی می گوید: این روزها، 
کادر درمان از جان و دل خود برای بیماران کار می کنند. به گفته وی، کادر درمان در 
حال حاضر دو نوع خستگی و فرسودگی را تجربه می کنند. نخست خستگی جسمی 
است که دلیل آن هم طولانی شدن بیماری است که البته این خستگی جسمانی 
را تا حدودی با شیفت بندی و نیروهای جایگزین می توان کاهش داد و مانع از شدت 
گرفتن آن شد. نوع دوم، خستگی مربوط به روح و روان کادر درمان است که به اعتقاد 
بابایی برای کاهش آن، مسئولان باید دست به کار شوند. در طول این مدت، اتفاقات 
فراوانی افتاده است که برخی از آنها کادر درمان را سرخورده کرده است.  وی می گوید: 
در مواردی کم لطفی هایی را نسبت به کادر درمان می بینیم. مثلًا هفته قبل در یکی از 
شهرهای شمال غربی کشور، یکی از بانک ها پزشک معتمد خود را به دلیل ابتلا به کرونا 
اخراج کرده است. زمانی که همکاران ما در کادر درمان چنین خبرهایی را می شنوند، 

دلسرد می شوند.
کادر درمان با دیدن ترافیک در خیابان ها دلسرد می شوند 

به اعتقاد بابایی، در کنار دولت که باید شرایط مادی و روانی را برای کادر درمان مساعد 
کند، مردم هم باید به کادر درمان کمک کنند. کادر درمان زمانی که شلوغی خیابان ها 
را می بینند، خستگی به تنشان می ماند چون می دانند فردای آن روز در بیمارستان ها 
چه خبر خواهد بود. اما مطمئناً این خستگی روحی در کنار خستگی فیزیکی کادر 
درمان علاوه بر خطراتی که برای خود کادر درمان دارد، آسیب های فراوانی را هم به نظام 
سلامت کشور وارد می کند که افزایش خطا در ارائه درمان، افزایش ابتلا به بیماری، انجام 
ندادن تعهدات و سهل انگاری در آن تا ترک محل خدمت می تواند نمونه هایی از آن باشد.

ایمان از خستگی و فرسودگی کادر درمان گزارش می دهد

وقتی ترافیک مدافعان سلامت را دلسرد می کند
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قانونی که پس از گذشت سه سال اجرایی شد

کاهش سود سپرده های بانکی کدام 
بازارها را تحت تاثیر قرار می دهد؟

مشتری گرامی واریز پول به حساب های بلندمدت ممنوع است لطفا از سایر 
حساب ها برای واریز پول استفاده کنید. 

این پیامک حالا برای بسیاری از سپرده گذاران ارسال شده است ، پیامکی که 
نشان می دهد قرار است به قانون سه سال پیش پایبندی بالاتری نشان داده شود و 
پرداخت سود سپرده به حساب های بلند مدت در محدوده ۱۵ درصد انجام شود.

 پیش از این هر چند مصوبه شورای پول و اعتبار، بر پرداخت سود۱۵درصد به 
سپرده های بانکی دلالت داشت اما با این حال بسیاری از بانک ها حتی تا مرز ۲۱ 
درصد برای پرداخت سود سپرده پیشروی کرده بودند و افتتاح حساب های ویژه 
تحت عنوان سپرده سرمایه گذاری با سود حداقل ۲۱ درصد و ... نیز راهی برای 
دور زدن این مصوبه قانونی بود.  حالا اما قرار است با راه افتادن بازار بین بانکی ، 
شرایط برای خداحافظی با شیوه تعیین دستوری سود سپرده بانکی فراهم شود و 
این وضعیت نیز سبب می شود با کاهش نرخ پول در بازار بین بانکی ، شرایط برای 

کاهش سود سپرده و سپس کارمزد تسهیلات فراهم شود.
 همتی چه می گوید؟

رییس کل بانک مرکزی معتقد است کاهش سود سپرده بانکی اتفاقا نتیجه 
اقدامات احتیاطی دو ساله بود . شورای پول و اعتبار پیش تر در سال ۱۳۹۶ 
کاهش سود سپرده های بانکی به ۱۵ درصد را تصویب کرد، همان زمان بسیاری 
هشدار دادند که این مصوبه می تواند زمینه را برای به هم ریختن تعادل سایر بازارها 
فراهم کند و اتفاقا چند ماه بعد نیز افزایش قیمت دلار تحت تاثیر تشدید تحریم ها 
دست به دست این ماجرا داد، تا هجومی به بازار طلا و سکه و ارز در دستور کار 
دارندگان سرمایه های سرگردان قرار گیرد.  حالا اما سخنان همتی گواه آن است 
که مصوبه شورای پول و اعتبار بدون در نظر گرفتن شرایط واقعی کشور صادر شد 
چرا که به گفته همتی از پس دو سال اقدام احتیاطی حالا فضا برای کاهش نرخ 

سود سپرده ها به ۱۵ درصد فراهم شده است.
 همتی در این خصوص گفته است: نظارت جدی و مدیریت شده بانک مرکزی 
بر بانک ها و موسسه های اعتباری ناتراز و مشکل دار، بر اساس اختیارات کسب 
شده از سران قوا از جمله این اقدامات است. همتی اضافه کرد: تجدید نظر در 
صلاحیت فنی مدیران بانک هایی که عملا ناقض مقررات مصوب بوده اند و تداوم 
اعمال مقررات و جلوگیری قاطع از اضافه برداشت بانک ها و موسسه های اعتباری 
و کاهش تدریجی و رساندن آن به حداقل ممکن از دیگر اقدامات انجام شده در 
سال های اخیر است.به گفته وی آغاز به کار عملیات بازار باز و تلاش برای توسعه 
آن که در کنار سایر اقدامات به تعدیل غیر دستوری و تدریجی نرخ سود بین بانکی، 
سود بانکی و اوراق خزانه کمک کرده که نتیجه آن کنترل رشد شبه پول در مجموعه 

نقدینگی است.
 اصل داستان چه بود؟

وقتی یکی از بانک ها در اطلاعیه ای از تصمیم اتخاذ شده برای کاهش نرخ سود 
خبر داد، بانک مرکزی موضوع را رد و تاکید کرد هنوز تصمیم در این خصوص اتخاذ 
نشده است . پیش تر پیشنهاداتی دال بر این نکته که پرداخت سود به حساب های 
حقیقی و حقوقی دو نرخ متفاوت داشته باشد، ارائه شد که البته با مخالفت برخی 
کارشناسان همراه بود. حالا از پس گذشت دو سال و نیم از صدور مصوبه کاهش 
نرخ سود سپرده ها، بالاخره این مصوبه رنگ اجرا گرفت . اتفاقا در دوره ای این 
مصوبه در حال اجراست که نرخ تورم با افزایشی قابل توجه در سال های اخیر 

روبروست و ماشین تورم هنوز متوقف نشده است.
 کاهش سود سپرده کدام بخش ها را متاثر می کند؟

هر چند برخی معتقدند کاهش سود سپرده های بانکی هنوز هم می تواند خطر 
افزایش تقاضا را در بازار ارز و طلا و سکه به همراه بیاورد اما بررسی ها نشان می 
دهد ضریب بالای نفود بازارساز در بازار ارز شرایط را متفاوت زا پیش کرده است . به 
عبارت دیگر تصمیماتی که در دو سال اخیر با هدف مهار رشد قیمت در بازار اتخاذ 
شد، زمینه را برای ورود موج سوداگرانه تقاضا از میان برده است . دلار در حال 
حاضر در نیمه کانال ۱۵ هزار تومان قرار دارد . وضعیت بازار سکه و طلا اما تفاوتی 
اندک دارد و احتمال ورود بخشی از تقاضا به این بازار هنوز مطرح است . در عین 

حال بازار اجاره نیز به طور مستقیم از این اتفاقا متاثر می شود . 
 در شرایط کنونی البته تمدید قراردادهای اجاره برای بسیاری از مالکان در 
دستور کار است چرا که شیوع کرونا شرایط را برای یافتن مستاجر تازه کمی دشوار 
می کند . با این حال نائب رییس اتحادیه مشاوران املاک هشدار داده که موج 
افزایش قیمت در بازار اجاره در راه است . ورود سرمایه های به بورس با توجه به 
بازدهی بالای این بازار نیز از سوی بسیاری از کارشناسان مطرح است، این روزها 
هشدار به تازه واردها از زبان بسیاری از مسئولان به گوش می رسد، هشداری که 

تکرار مکرر آن شاید عاملی برای احتیاط بیشتر غیر حرفه ای ها شود. 

یک مقام مسئول کارگری تاکید شد:

شستا برای کارگران و نسل های آینده 
حفظ شود

یک مقام مسئول کارگری معتقد است شستا متعلق به کارگران است و دارایی 
کارگران باید حراست و حفاظت شود تا برای نسل های آینده بماند. 

داود امیری درباره مطالبات جامعه کارگری در هفته کارگر اظهار کرد: هفته 
کارگر باید نویدبخش خبرهای خوش برای کارگران باشد و کارگر به کارگر بودنش 
افتخار کند ولی شروع امسال با نگرانی از گسترش کرونا و از دست رفتن بسیاری از 
شغل ها همراه شد و نحوه تعیین دستمزد در شورای عالی کار نیز کام کارگران را تلخ 
کرد در حالی که قانونی ترین و مهمترین خواسته کارگران حداقل دستمزد  است 

که امسال برخلاف سالهای گذشته بدون نظر گروه کارگری تعیین و تصویب شد.
شستا برای کارگران و نسل های آینده حفظ شود

وی پیگیری واگذاری سهام شستا را یکی دیگر از مطالبات کارگران عنوان کرد 
و گفت: شستا متعلق به کارگران و جزو اموال و دارایی های آنها است و جامعه 

کارگری حتی با واگذاری یک درصد از سهام آن موافق نبوده و نیست.
امیری تصریح کرد: دولتها بیش از ۲۰۰ هزار میلیارد تومان به تامین اجتماعی 
بدهکارند ولی به جای آنکه بدهی خود را بپردازند و سازمان را از بحران خارج کنند 

به سراغ شستا می روند.
عضو کانون هماهنگی شورای اسلامی کار خراسان شمالی افزود: اگر در اداره 
تامین اجتماعی دچار مشکل شدیم نباید بلافاصله برای ایجاد نقدینگی به فروش 
شستا روی بیاوریم. سهام شستا غیر قابل فروش است و دارایی کارگران باید 

حراست و حفاظت شود تا برای نسل های آینده بماند.
مشکل قراردادهای موقت کار حل نشد

امیری همچنین با اشاره به تدوین آیین نامه تبصره یک ماده ۷ قانون کار گفت: 
قرار بود با تدوین این آیین نامه مشکل قراردادهای موقت کار حل شود ولی با 
تبصره و بند ۵ که به آخر این آیین نامه زده شد عملا قراردادهای موقت قانونی 
شدند و رسمیت یافتند و آرزوی چندین ساله کارگران و حتی برخی از آرای هیات 

عمومی دیوان که در تایید کار دائم اصداق یافته بود به فراموشی سپرده شد.
به گفته وی بر اساس تبصره یک ماده ۷ قانون کار باید مشاغلی که مستلزم به 
کارگیری قرارداد موقت هستند و طبیعت آنها جنبه غیر مستمر دارد توسط وزارت 

کار مشخص می شد. 

 استاد دانشگاه علامه طباطبایی اظهار داشت: شرایط موجود اقتصاد ملی، نشان 
می دهد که اگر این روند متوقف نگردد به هم ریختگی های ایجاد شده از کانال بورس 
از نظر مشکل آفرینی برای اقتصاد ملی بسیار بیشتر از گذشته بوده و بیشتر نیز خواهد 

شد. 
 فرشاد مومنی در گفت وگویی با اشاره به تحولات روی داده در بازار سرمایه کشور 
گفت: رشد خطرناک و حبابی بورس کشور بزرگترین خطری است که اقتصاد ایران 
را در سال ۹۹ تهدید می کند و متاسفانه کسانی که می دانند این موضوع چه فجایعی 

می تواند در سرنوشت بنگاه ها و مردم داشته باشد، سکوت کرده اند.
وی تصریح کرد: متاسفانه آن اتحاد سه گانه ای که جهت گیری ها و عملکردشان 
علیه منافع مردم و تولیدکنندگان واقعی و عمق بخشنده به فساد و نابرابری ها و 
وابستگی های ذلت آور است، بر دم پر التهاب و حبابی بورس می دمند و در این میان 
رفتارهای قوه مجریه بسیار نگران کننده تر بود؛ باید امیدوار بود که قبل از منتهی شدن 
این مسیر به بحران های عمق یافته جدید، نهادهای نظارتی مسئول، نقش بایسته 

خود را ایفا نمایند.
مومنی ادامه داد: در این زمینه طیف متنوعی از واقعیت ها وجود دارد که دستکاری 
یا نادیده گرفته می شود و باید با مشارکت فعال دانشگاهیان و مطبوعات مستقل در این 
زمینه روشنگری های بایسته صورت پذیرد. هرکس که الفبای اقتصاد را می داند و با 
شرایط کنونی جامعه ما آشنایی دارد بر غیرمتعارف بودن آنچه اتفاق افتاده و مشکوک 

بودن دامن زدن به تب سوداگری شکنندگی آور در این بازار صحه می گذارد.
وی خاطرنشان کرد: اگر شرایط دوران بعد از کرونا را نیز نادیده بگیریم رشد مشکوک 
چند ماهه اخیر بورس در شرایطی که بالغ بر نصف ارزش این بورس به بنگاه های 
معدنی و به اصطلاح صنعتی وابسته به نفت و گاز و انرژی است که قیمت آنها در 
مقیاس جهانی سقوط بی سابقه کرده است معنی مشکوک بودن را بهتر می شود درک 

کرد.
مومنی افزود: از منظر ساختار نهادی ضد تولیدی داخلی نیز در شرایطی که کشور 
بی سابقه ترین رکودها را تجربه می کند جهش بورس به اندازه ۲ برابر سایر حیطه های 

تاثیر پذیر از تب سوداگری مانند زمین و مسکن و ارز به وضوح واقعیت را به نمایش 
می گذارد.

 دولت دوباره لولوی نقدینگی را زنده کردند
دولت  آیا  می گشردد؛  باز  دولت  پارادوکس  به  ماجرا  اساس  داد:  ادامه  مومنی 
می خواهد از طریق ایجاد ثبات در اقتصاد کلان، امنیت حقوق مالکیت، جلب مشارکت 
مردم و پاداش به تولیدکنندگان اقتصاد را اداره کند یا می خواهد از طریق دامن زدن به 
مناسبات رانتی جدید، رویه سه دهه اخیر را دنبال کند. آنچه تا امروز مشاهده می شود 
گویای این است که عزیزان روی گزینه دوم متمرکز شده اند به طوری که برای جااندازی 
این مسئله دوباره به زنده کردن لولوی نقدینگی پرداخته اند که اگر آزاد شود اینچین و 
آنچنان می کند. در حالیکه نقدینگی طی سه دهه گذشته، جهش های غیرمتعارف 
خود را، بیش از هر چیز مدیون شوک های قیمتی به قیمت هایی مانند ارز و حامل های 

انرژی و مطامع سوداگرانه بانک های خصوصی، است.
وی افزود: اکنون که همه آن راه های پیشین، رسوا و ابعاد فاجعه آفرینی آنها به اشباع 
رسیده است، در موج چهارم بهم ریختگی های اقتصادی و بسترساز فقر مردم، نوبت 
به بازار بورس رسیده و شرایط موجود اقتصاد ملی، نشان می دهد که اگر این روند 
متوقف نگردد به هم ریختگی های ایجاد شده از کانال بورس از نظر مشکل آفرینی 

برای اقتصاد ملی بسیار بیشتر از گذشته بوده و بیشتر نیز خواهد شد.
بازارها در  ایجاد شده در سایر  بازی  به موج های سفته  با اشاره  اقتصاددان  این 
سال های گذشته گفت: در بازه زمانی ۱۳۸۴ تا ۱۳۸۶ بانک های خصوصی بخش 
اعظم منابع سوداگری را به بخش مستغلات انتقال دادند بطوری که قیمت مسکن 
در یک دوره سه ساله ۳ برابر شد. آنها از طریق منابع مالی جذب شده با نرخ بهره ۱۵ 
یا ۱۶ درصدی که به سپرده گذاران می پرداختند توانستند سودهای ۱۰۰ درصدی 
و بیشتر کسب کنند. این موج سفته بازی تا سال های ۹۱ تا ۹۲ شیره جان مردم را 

از طریق قیمت بالا مسکن و اجاره خانه مکید و این بازار را دچار رکود شدیدی کرد.
مومنی افزود: اما موج بعدی را پس از رکود عمیق در بازار مسکن در سال های 
۹۲ تا ۹۷ از طریق جنگ سفته بازی در بازار پول کلید زدند و نرخ بهره را بالا بردند 
بطوری که کمر تولیدکنندگان را شکست. با وام های پرریسک و با هدف منصرف کردن 
سپرده گذاران از رفتن به سراغ پول های خود، دوباره موج جدیدی راه انداختند که 
هزینه آن تحمیل ۳۵ هزار میلیارد تومان بود که البته بدنامی های آن استمرار وضعیت 
مورد اشاره را زیر سوال برده و آن را با تحمیل هزینه های گزاف به ملت و کشور متوقف 
کرد. در فاز سوم که نقطه عطف آن سال ۱۳۹۷ بود فشارهای سوداگرای در بازار ارز 
و سکه سودهای بی ضابطه ای نصیب بخش های خاصی از ساختار قدرت کرد و 
مشاهده شد که چه فاجعه های اجتماعی، محیط زیستی و اقتصادی را نصیب کشور 

کرد و بطور همزمان بخش های مهمی از ذخایر طلا و ارز کشور را نیز به باد فنا داد.
آن  رسوایی های  تشت  که  حالا  کرد:  تصریح  اقتصاد  و  دین  موسسه  رییس 
سوداگری های سه گانه از بام افتاده و حتی مقامات غیرمتخصص نیز می دانند که 
ادامه آن مسیر برای کشور چقدر فاجعه آمیز است بنابراین موج جدیدی را از سال 
۹۸ و در بورس کشور به راه انداختند و حالا با سرعت خطرناکتری در سال ۱۳۹۹ 

می خواهند طی مسیر کنند.
حباب سهام برخی شرکت های ورشکسته  تا ۴ برابر است 

وی اظهار داشت: مشاهده می شود حباب سهام برخی شرکت های ورشکسته  تا 
۴ برابر افزایش یافته است. همچنین تورم ارزش دارایی های بورس در دو سال اخیر 
چیزی حدود ۶۰ درصد از قیمت ارز در سال  ۹۷ بیشتر شده و از دو برابر جهش های 

قیمتی مسکن نیز فراتر رفته است.
مومنی ادامه داد: از منظر اقتصاد سیاسی این دمیدن افراطی بر تب سوداگری به 
این برمی گردد که با دولتی روبرو هستیم که با بحران مالی مواجه است. بنابراین در 
سال های پایانی خود با این اقدامات دولت آتی را به گروگان می گیرد و منافعی را برای 
خود فراهم می کند. بنده در این موضوع شخص خاصی را هدف قرار نمی دهم بلکه 
تنها در مورد منطق رفتاری این کارهای غیرمتعارف صحبت می کنم. با این حباب 
غیرمتعارف ایجاد شده در سهام شرکت هایی که در سوداگری های سه گانه پیشین به 
ورطه سقوط کشانده شده بودند، بدهی هایشان تطهیر شده که می تواند بار تحمیلی 

هزینه های آن بر اقتصاد ملی و معیشت مردم فاجعه آمیز باشد.
استاد اقتصاد دانشگاه علامه طباطبایی ادامه داد: همچنین در این مناسبات دولت 
می تواند برای گذران امور جاری و نه توسعه ای خود در شرایط بی پولی، شرکت های 
خود را گرانتر بفروشد، من واقعاً نمی دانم نهادهای نظارتی چه می کنند؟ در ادبیات 
خصوصی سازی گفته می شود بزرگترین خیانت، فروش دارایی های بین نسلی و 
صرف آن در امور جاری است و باید پرسید که چه کسی این اجازه را به دولت داده 
است. در این شرایط بانک های ورشکسته و آنهایی که با تحمیل فشارهای سنگین به 
کشور از طریق سوداگری ثروت های ناروای بزرگ اندوخته بودند نیز، تطهیر می شوند.

این کارشناس اقتصادی افزود: همچنین این تحولات بابی برای زحمت نکشیدن 
و از طریق سوداگری برخورداری رانتی و ضد توسعه ای پیدا کردن فراهم می کند 
که ریشه های تولید را خواهد سوزاند. در همه دنیا سرمایه گذاری در بورس از طریق 
تمهیدات نهادی سنجیده ای صورت می گیرد تا این منابع مالی در خدمت تأمین مالی 
بنگاه ها باشد اما آنچه در ایران مشاهده می کنیم هیچ نسبتی با آن ندارد و هیچ کنترلی 

بر مناسبات سوداگرانه اعمال نمی شود.
وی گفت: این شرایط را نه تنها نمی توان اسم خصوصی سازی بر آن گذاشت بلکه 
بزرگترین خیانت به بخش خصوصی مولد به ویژه  واحدهای صنعتی کوچک و متوسط  
از این طریق صورت می پذیرد. وقتی دارایی های مالی را به این سمت می کشانند 
در واقع تامین سرمایه در گردش بنگاه های مولد به ویژه کوچک ها و متوسط ها، نیز 
دچار اختلال می شود و شاهد نارسایی های سیستمی به مراتب شدیدتر از موضوع 

موسسات اعتباری و مالی  غیرمجاز خواهیم شد.
وی با بیان اینکه بسیار غم انگیز است که طیفی از بازارگراهای افراطی می گویند اگر 
دولت این کار را انجام ندهد پس چه کار کند؟ ادامه داد: خیلی روشن است، دولت به 
جای هزینه های بی ضابطه،  ابتدا باید ساختار هزینه ای خود را اصلاح کند و به جای 
فروش گرانتر ارز در بازار سیاه برای تامین مالی یا افزایش قیمت حامل ها یا تشویق تب 
سوداگری در بورس که موج های جدید عدم اطمینان و انگیزه های فرار سرمایه های 
مادی و انسانی را تحریک می کند، باید اجازه دهد از طریق بالابردن هزینه فرصت مفت 
خوارگی و پیشگیری مبتنی بر برنامه از فساد گسترده که خانمان براندازی می کند، 

تولید شکوفا شود تا دولت از طریق اخذ مالیات هزینه های خود را جبران کند.
مومنی تصریح کرد: در کجای دنیا سازمان هایی که فلسفه وجودی آنها اهداف 
توسعه ای و حاکمیتی است مانند ایمیدرو و ایدرو را واگذار می کنند و معلوم نیست 
چگونه مانند لقمه گوشتی خیراتی آن را بین چه کسانی و با چه اهدافی توزیع خواهند 
کرد. به جای این گونه اقدامات موتور اصلی خلق پول از هیچ را به معنای دقیق کلمه 
از طریق متوقف ساختن مطامع رانتی بانک های خصوصی متوقف و یا حداقل کنترل 
کنند و این گونه نباشد که دائما آنها نقدینگی ایجاد کنند و دولت و ملت به دنبال آن ها 

کشیده و هر روز شرایطی بحرانی تر از روز قبل را تجربه نمایند.

فرشاد مومنی اقتصاددان  هشدارداد؛ 

رشد حبابی بورس بزرگترین خطربرای اقتصاد ایران 

اقتصادی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۷۶۱ شماره  ۱-رای 
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۸۸ آقای حسین پارسا اصل فرزند شعبانعلی در ۳ 
دانگ مشاع از / ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۶۰ مترمربع پلاک شماره ۱۹۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از براتعلی گل محمدی ثبت دفتر ۵۳۰ 

صفحه ۴۳۰ )م الف ۵۶۴۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۷۶۲ شماره  رای   -۲
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۳۹۱ آقای مهدی پارسا اصل فرزند شعبانعلی در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۹۶۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
طی مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از براتعلی گل محمدی ثبت دفتر ۵۳۰ 

صفحه ۴۳۰)م الف۵۶۴۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۳۲۷ شماره  رای   -۳
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۸۸ آقای احمد موسالو فرزند صفرعلی در قسمتی از 
/ ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت  ۷۲ مترمربع 
پلاک شماره ۱۹۵۸ و ۱۹۶۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه خریداری از آیت اله یوسفی ثبت دفتر ۲۱۷ صفحه 

۳۰۴ )م الف۵۶۴۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۸۹۸۲ شماره  رای   -۴
در  صادق  جعفر  فرزند  سبحانی  حسن  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۶۰
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۱/۸۰ مترمربع 
پلاک شماره ۱۶۹۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از وراث مهدی عبدالهی پور و احمد عمو عبدالهی 

ص۸۰ دفتر ۸ )م الف۵۶۴۹(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۶۰۵۰ شماره  رای   -۵
در  حیدرقلی  فرزند  راد  حسنی  علیرضا  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۰۶
قسمتی از / ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۰۵ 
مترمربع پلاک شماره  ۱۸۷۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مالکیت متقاضی خریداری طی سند رسمی به شماره ۷۹۰۵۰ مورخ ۶۹/۹/۱۷ 

دفترخانه ۳ قم )م الف۵۶۵۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۲۱۴ شماره  رای   -۶

۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۷۹۵ آقای موسی تارویردیان تازه کند فرزند اصغر در 
قسمتی از / سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ششدانگ ۱۳۵ مترمربع پلاک شماره ۲۷۵ فرعی از ۱۹۵۳ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

ابوالقاسم کردلو ثبت شده در صفحه ۱۲۷ دفتر ۱۴۱)م الف۵۶۵۱(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۲۱۳ شماره  ۷-رای 
در  اصغر  فرزند  کند  تازه  تارویردیان  فیروز  آقای   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۷۹۴
قسمتی از / سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ششدانگ ۱۳۵ مترمربع پلاک شماره ۲۷۵ فرعی از ۱۹۵۳ اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از 

ابوالقاسم کردلو ثبت شده در صفحه ۱۲۷ دفتر ۱۴۱ )م الف۵۶۵۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۴۸۹ شماره  رای   -۸
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۱۰۰ آقای جعفر رشیدی فرزند علیرضا در قسمتی از/ 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۸ مترمربع پلاک 
شماره ۱۹۷۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از مهدی شاکری )م الف۵۶۵۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۶۵۲۷ شماره  رای   -۹
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۹۵ آقای علی اکبر حاتم نژاد فرزند احمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۲/۴۰ متر مربع پلاک 
شماره ۲۳۷۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از محمدعیسی نجفی )م الف ۵۶۵۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۸۵۰ شماره  رای   -۱۰
۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۴۷ آقای سعید قادری راد فرزند محمد در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶۰ مترمربع پلاک 
شماره ۲۱۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از علی محسنی ثبت دفتر ۳۸۵ صفحه ۳۴۴)م الف ۵۶۵۶(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۸۶۵۹ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵۶۶ آقای روح الله محمدی فرزند قربانعلی در قسمتی 
از ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده است به مساحت ۱۰۰ 
مترمربع پلاک شماره ۱۸ فرعی  ۲۱۷۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از رضا مطیع ثبت شده در 

صفحه ۸۲ دفتر ۴۰۳)م الف۵۶۵۷(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۸۹۲۷ شماره  رای   -۱۲
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۶۲۴ خانم پری چراغی فرزند محمد در قسمتی از/ 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک 

شماره فرعی از ۲۳۳۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری از غلام عباس زند مثبوتی ۲۲۵ ص۴۳)م الف۵۶۵۹(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۹۵۳ شماره  رای   -۱۳
از  قسمتی  در  تقی  فرزند  خلیلی  حسن  آقای   ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۸۲۳
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک 
شماره ۲۲۸۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
خریداری مع الواسطه از غلامرضا منصوری ثبت دفتر ۸۸ صفحه ۵۶۴)م الف 

)۵۶۶۰
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۸۲۲۶ شماره  رای   -۱۴
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۵۰ آقای حسین ملتزمی فرزند تیمور در قسمتی از 
ششدانگ یک قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۳/۸۳ مترمربع 
پلاک شماره ۱۹۴۶/۷۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت دفتر ۵۵۹ صفحه ۵ و خریداری 

عادی بمیزان ۱/۸۳ متر از تیمور ملتزمی دفتر ۱۵۹ ص ۲۰)م الف ۵۶۶۱( 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۹۳۹۰ شماره  رای   -۱۵
۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۳۲۸ آقای اکبر ملکی نیا فرزند خداوردی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۸/۹۳ مترمربع 
پلاک شماره ۲۳۰۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از فضلعلی اله مرادی و محمدرضا مرادی )م 

الف۵۶۶۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۲۰۲۷۶۷۶ شماره  رای   -۱۶
از  قسمتی  در  مجید  فرزند  آدینه  امیر  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۶۰۷
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۴۹/۲۰ مترمربع پلاک 
شماره ۲۲۸۱/۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی خریداری مع الواسطه از محمد دارابی و اسداله سعادت زینی )م الف۵۶۶۴(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
تا چنانچه اشخاص ذینفع  به فاصله ۱۵ روز آگهی  مشاعی مراتب در دو نوبت 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 

که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/۰۱/۲۴ تاریخ انتشار دوم: ۱۳۹۹/۰۲/۰۸
عباس پورحسنی حجت آبادی رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  طبق  تشکیلی  های 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء 

ذیل تایید نموده اند.
مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۷۲۸ شماره  رای    -۱
خانم   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۴۲ کلاسه  پرونده  به 
باب  یک  ششدانگ  در  ابوالفضل  فرزند  رمضانی  فاطمه 
شماره  پلاک  مترمربع   ۶۲/۵۰ مساحت  به  ساختمان 
۱۱۳۵ فرعی از ۱۱۱۳۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع 
الواسطه از عبداله توسلی سند صادره در دفتر ۱۹۸ صفحه 

۱۶۶)م الف ۵۶۴۱(
۲- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۲۸۶ مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۷۰ آقای محمد 
صباغی قمی فرزند غلام در سه دانگ مشاع از ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت۷۷ مترمربع پلاک شماره 
حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی   ۱۰۴۷۳ باقیمانده 
ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 
فاطمه جوادی کلکلو به موجب سند قطعی ۱۲۳۷۱ مورخ 

۱۳۲۴/۰۲/۲۰ دفتر خانه ۴ قم )م الف ۵۶۴۲(.

۳- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۲۸۷ مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۷۲ خانم فاطمه 
سادات حسینی مطلق فرزند سید احمد در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ ۷۷ 
مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۷۳ اصلی واقع در قم بخش یک 
حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 
مع الواسطه از فاطمه جوادی کلکلو به موجب سند قطعی 
الف  )م  قم   ۴ دفترخانه   ۱۳۲۴/۰۲/۲۰ مورخ   ۱۲۳۷۱

)۵۶۴۳
۴-  رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۵۷۴ مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۴۴ آقای محمد 
حضرتی فرزند اسماعیل در ششدانگ یک باب ساختمان 
به مساحت۶۶/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۷۳ اصلی 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از علی اکبر خلیلی )م الف 

)۵۶۴۴
۵- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۸۸۰ مربوط به 
رضا  آقای  کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۵۳  پرونده 
مرادی فرزند حسینعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به 
مساحت۱۲۳ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۷۷ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

 ۱۳۸۴/۱۰/۲۵ مورخ   ۱۳۷۱۲۸ شماره  به  قطعی  سند 
دفترخانه ۳ قم)م الف ۵۶۴۵(

۶- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۷۴۶۸ مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۶۲۴ خانم مهناز 
غفاری فرزند محمود در ششدانگ یک باب ساختمان به 
اصلی   ۱۰۳۴۶ شماره  پلاک  مترمربع  مساحت۴۵/۵۰ 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسن مسیب سند 
صادره در دفتر ۲۵۳ صفحه ۵۶۴ به موجب سند قطعی 
شماره ۲۷۶۸۹ مورخ ۱۳۹۸/۰۷/۰۷ دفترخانه ۴۰ قم )م 

الف ۵۶۵۴(
۷- رای شماره ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۷۰۴۱ مربوط به 
علا  آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۵۳۸ کلاسه  پرونده 
آب روشن فرزند خلیل در ششدانگ یک باب ساختمان به 
اصلی  مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۰۳  مساحت ۶۰/۲۵ 
واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه خریداری از محمد حامیان فر سند 

صادره در دفتر ۳۹۶ صفحه ۵۷۵)م الف ۵۶۵۸(
مربوط   ۱۳۹۸۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۶۷۶۲ شماره  رای   -۸
آقای   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۷۴۲ کلاسه  پرونده  به 
باب  یک  ششدانگ  در  حسین   فرزند  جعفری  امیر 

شماره  پلاک  ۱۶۷/۲۵مترمربع  مساحت  به  ساختمان 
حوزه  یک  بخش  قم  در  واقع  اصلی   ۶۰۴۷ از  فرعی   ۳
ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند الکترونیکی 
قطعی  سند  موجب  به   ۱۳۹۷۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۸۲۶
شماره ۴۲۴۵۸ مورخ ۱۳۹۷/۰۳/۱۳ دفترخانه ۵۲ قم )م 

الف ۵۶۶۲(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس 
از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در 
دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه 
یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست 
خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس 

قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳۹۹/۰۱/۲۴
تاریخ انتشار دوم:۱۳۹۹/۰۲/۰۸
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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مهام پلیمر در آستانه حضور در لیگ بزرگسالان

فوتبال قم بعد از ۲ سال در لیگ  آزادگان 

رضا جعفری: 

فوتبال استان قم بعد از دو سال دوری از سطح اول رقابت های باشگاه های 
کشور، سال ۱۳۹۹ در مسابقات لیگ آزادگان تیم داری می کند.

 هر ساله رقابت های فوتبال باشگاه های کشور در رده های سنی مختلف اعم 
از نونهالان، نوجوانان، جوانان، امید و بزرگسالان برگزار می شود و این لیگ ها در 
سطوح برتر، دسته اول، دوم و سوم دسته بندی شده اند و فوتبال استان قم در این 

سال ها حضور در اکثر این لیگ ها را تجربه کرده است.
لیگ برتر بزرگسالان فوتبال ایران با عنوان جام خلیج فارس لیگی است که تیم 
صبای قم ۹ فصل در آن حضور داشت و همین تیم بعد از سقوط به دسته پائین تر، 
یک سال نیز در لیگ دسته اول فوتبال باشگاه های کشور به میدان رفت اما دو 

سالی است که از فوتبال قم در هیچ یکی از این سطوح باشگاهی خبری نیست.
 ۲ سقوط متوالی فوتبال قم در لیگ های کشور

اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۶ بود که تیم صبای قم از لیگ برتر به دسته اول سقوط 
کرد و در همان سال صبا در لیگ دسته اول به دلیل مدیریت ناموفق خود و تداوم 
کسب نتایج ضعیف به لیگ دسته دوم نیز سقوط کرد اما همین صبا در پایان فصل 

۹۷ – ۱۳۹۶ لیگ دسته دوم ایران توسط مسوولان قم منحل شد.
در این دو سال تیمی از قم در لیگ برتر، دسته اول و دسته دوم حضور نداشته 
و حتی قهرمان مسابقات باشگاهی فوتبال قم که هر ساله مجوز حضور در لیگ 
دسته سوم جام آزادگان را دارد به دلیل ضعیف مدیریت این رشته در استان قم 
و عدم برخورداری از بنیه مالی، توانایی حضور در لیگ دسته سوم را نداشت و به 

میدان نرفت.
 پایان فعالیت تیم های پایه صبا در قم

اما تیم های رده های سنی پایه فوتبال قم اعم از نونهالان،  نوجوانان، جوانان و 
امید در این سال ها با وجود مواجهه با مشکلات مالی فراوان در لیگ های برتر، 
و  استعدادها  که  تیم هایی  یافته اند،  حضور  ایران  فوتبال  مناطق  و  اول  دسته 
نخبه های فوتبال قم را در ترکیب خود داشتند و زمینه ساز بروز توانایی تعدادی 

زیادی از این استعدادها شدند.
بعد از اینکه باشگاه صبا عملا فعالیت خود را تعطیل کرد، تیم های پایه صبا که 
چند سالی به صورت منظم در لیگ های پایه کشور به میدان می رفتند به عناوینی 
همچون مهام پلیمر و افشید تغییر نام دادند و تیم لیگ برتری نوجوانان صبا در 

سال های ۱۳۹۷ و ۱۳۹۸ با نام افشید در لیگ برتر حضور یافت.
تیم جوانان صبا نیز در لیگ دسته اول فوتبال جوانان باشگاه های کشور دو 
سالی است که با نام افشید برابر حریفان قرار می گیرد ولی تیم امید صبای قم 
به مهام پلیمر تغییر نام داد و در فصل ۹۹ – ۱۳۹۸ لیگ دسته اول فوتبال امید 

باشگاه های کشور با کادر فنی و بازیکنان شاخص قم به میدان رفت.
 انصراف مهام پلیمر از لیگ امیدها بعد از ناکامی در راه لیگ برتر

مهام پلیمر در فصل گذشته رقابت های لیگ دسته اول فوتبال امیدهای ایران، 
یکم تیم نسبتا موفق بود زیرا از مرحله گروهی رقابت ها با نتایج بسیار خوب بالا آمد 
اما در مرحله دوم که بازی ها به میزبانی مشهد مقدس به انجام رسید نتایج خوب 

مقدماتی را تکرار نکرد و شانس صعود به لیگ برتر را از دست داد.
بازیکن  حضور  با  جوان  و  نام آشنا  فنی  کادر  یک  هدایت  با  که  تیم  این  اما 
خوشنام سال های دور فوتبال قم در مدیریت فنی خود به نام داوود عاصم آبادی، 
سرمربیگری مربی جوانی به نام محمد علیخانی و بازیکنان نخبه این رده سنی در 
لیگ امیدهای ایران عملکرد خوبی داشت اما قصد ادامه رقابت در لیگ دسته اول 

امید کشور را ندارد.
 مهام پلیمر در آستانه حضور در لیگ بزرگسالان

سرپرست مهام پلیمر با اعلام خبر کناره گیری این تیم از لیگ امیدها، عنوان 
کرد: در سال جاری در مسابقات لیگ دسته اول فوتبال امید باشگاه های کشور 
تیم داری نخواهیم کرد و مجموعه دیگری از نماینده قم در این رقابت ها حمایت 
می کند. امیر بیطرفان اضافه کرد: در روزهای اخیر همراه با مدیرعامل باشگاه 
مهام پلیمر، جلسه هایی با رسول منعم مدیر کل ورزش و جوانان استان قم برگزار 
کردیم و هم اکنون در حال بررسی شرایط برای حضور در یکی از سطوح لیگ 
بزرگسالان فوتبال باشگاه های کشور هستیم. سرپرست مهام پلیمر قم با با بیان 
اینکه شرایط سنی جدید برای فوتبالیست های پایه هنوز رسما اعلام نشده است، 
خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه بسیاری از نفرات تیم رده سنی امید شاید دیگر 
نتوانند در این رده به میدان بروند، تصمیم ما حضور در لیگ بزرگسالان فوتبال 
کشور است، البته باشگاه مهام پلیمر در حال بررسی شرایط حضور در لیگ دسته 

دوم و یا مرحله دوم لیگ دسته سوم فوتبال ایران جام آزادگان است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم :

سه ورزشکار قم مجوز المپیک و پارالمپیک 
گرفته اند

 مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: تاکنون سه ورزشکار از این استان موفق 
به کسب مجوز حضور در بازی های المپیک و پارالمپیک توکیو شده اند. 

رسول منعم اظهار داشت: سه ورزشکار استان قم در رشته های کشتی فرنگی، 
والیبال نشسته و بسکتبال با ویلچر موفق به دریافت مجوز حضور در بازی های 
المپیک و پارالمپیک ۲۰۲۱ توکیو ژاپن شده اند و امیدواریم این سهمیه ها در یک 

سال باقی مانده تا این رویداد بزرگ بیشتر شود.
وی ادامه داد: علیرضا نجاتی در رشته کشتی فرنگی سال گذشته با حضور موفق 
خود در مسابقات ۲۰۱۹ قهرمانی جهان در نورسلطان قزاقستان، ضمن کسب 
مقام سوم و نشان برنز، در وزن ۶۰ کیلوگرم این رقابت ها سهمیه اعزام به بازی های 

المپیک توکیو را نصیب ورزش قم و کشتی فرنگی ایران کرد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم افزود: دو ورزشکار دیگر که مجوز حضور در 
بازی های پارالمپیک ژاپن را به دست آورده اند از ورزشکاران پرتوان هیات جانبازان 
و معلولین به نام های حسین گلستانی در رشته والیبال نشسته و محمد محمدنژاد 
در رشته بسکتبال با ویلچر هستند و دومین بار متوالی به پارالمپیک خواهند رفت.

وی ابراز کرد: گلستانی سال ۲۰۱۶ نیز همراه با تیم ملی ایران به رقابت های 
پارالمپیک ریودوژانیرو اعزام شد و به عنوان یکی از مهره های تاثیرگذار این تیم، 
با  ایران  تیم ملی  تا  آورد  ارمغان  به  را  و نشان خوش رنگ طلا  عنوان قهرمانی 
ششمین قهرمانی پارالمپیک و ۱۰ قهرمانی جهان، پرافتخارترین تیم این رشته 
در دنیا لقب بگیرد. منعم عنوان کرد: محمد محمدنژاد ورزشکار رشته بسکتبال 
با ویلچر که مدارج ترقّی در این رشته را از تیم موفق ایثار قم آغاز کرده و افتخارات 
زیادی با این تیم دارد، در رده ملی یکی از نخبه های ورزش قم در این رشته به شمار 
می آید و بعد از سال ۲۰۱۶ برای دومین بار مجوز حضور در پارالمپیک را کسب 
کرده است. وی افزود: گلستانی همراه با تیم ملی والیبال نشسته ایران در انتخابی 
بازی های پارالمپیک قهرمان شده و محمدنژاد در ترکیب تیم ملی بسکتبال با 

ویلچر کشورمان به مقام سوم بازی های آسیا و اقیانوسیه دست یافته است.
مدیرکل ورزش و جوانان استان قم تعویق یک ساله بازی های المپیک و پارالمپیک 
را یک فرصت مغتنم و مطلوب برای ورزشکاران دیگر رشته ها دانست و گفت: ما 
در دیگر رشته ها نیز ورزشکاران پر توانی برای کسب سهمیه این بازی ها داریم که 

می توانند از این موقعیت به خوبی بهره  برده و سهمیه توکیو ۲۰۲۱ را کسب کنند.

 رییس نهاد بین المللی ورزش ایران، گفت: کمیته ملی المپیک از محل 
اعتبارات امسال خود، حدود ۳۰۰میلیارد ریال به فدراسیون های ورزشی و ۳۰۰ 
میلیارد ریال هم به رویدادهای المپیکی، بازی های ساحلی و هزینه زیر ساخت 

و تجهیزات اختصاص می دهد. 
»سیدرضا صالحی امیری« این خبر را دیروز در دومین گفت وگوی خود در سال 
جدید با خبرنگاران که به صورت آنلاین برگزار شد، مطرح کرد و افزود: بودجه 

امسال اقتضایی است و با سال های دیگر تفاوت دارد.
وی گفت: با این وجود بودجه امسال کمیته ملی المپیک ۱۰ درصد افزایش 
دارد که تخصیص آن به فدراسیون های ورزشی از  نیمه دوم اردیبهشت است. 
البته در صورت تداوم روند گسترش ویروس کرونا امکان تخصیص اعتبارات با 

تاخیر وجود دارد.
رییس کمیته ملی المپیک این را هم اضافه کرد که در دوره فعالیت کاری خود 
در ان.او.سی تمام تعهدات مالی به طور کامل به فدراسیون ها پرداخت شده 
است و تخصیص ۱۰۰درصد اعتبارات امسال به فدراسیون ها هم بستگی 

پرداخت کامل از خزانه داری به این نهاد ورزشی دارد.

صالحی امیری می گوید: کشور در شرایط خاصی قرار دارد و بودجه را هم بر 
اسای مدیریت بحران می نویسند و این امکان وجود دارد با تشدید بیماری کرونا 

در تخیص ها تاثیر بگذارد. زیرا این نهاد هم بخشی از این پازل است.
وی درباره ادامه پرداخت حقوق ورزشکارانی که سهمیه المپیک کسب کردند، 
توضیح داد: به هر ورزشکاری که سهمیه المپیک کسب کرده است  ۶۰۰ 
میلیون ریال حقوق پرداخت می شود که قرار شد طی ۲ مرحله در یکسال 

پرداخت گردد.
رییس ان.او.سی ایران، گفت: براساس توافق انجام شده بین وزارت ورزش 
و جوانان و کمیته ملی المپیک قرار شد که در نیمسال نخست وزارت ورزش و 
در نیمسال دوم کمیته المپیک این مبالغ را پرداخت کند. آن دسته از مربیانی 
که حقوق خود را در نیم سال اول دریافت نکرده اند باید معاونت توسعه ورزش 
قهرمانی یا منابع مالی وزارت ورزش و جوانان مراجعه کنند، زیرا  نیم سال 

نخست در تعهدات وزارت ورزش است.
صالحی امیری در پاسخ به پرسشی که آیا با توجه به تعویق یکساله المپیک 
توکیو، یک سال دیگر به ورزشکاران المپیکی هم حقوق پرداخت می کنید؟، 

گفت:  تعهدات ما همان ۶۰۰ میلیون ریال است و قابل تکرار نیست اما ۱۰ 
نفری که بورسیه هستند از سوی کمیته بین المللی المپیک ۵۰۰ دلار را تا زمان 

برگزاری المپیک می گیرند.  
در بودجه پرداخت انفرادی نداریم

وی درباره توزیع منابع در بین برخی فدراسیون ها گفت: اگر کسی بتواند 
در زمان ریاست من در کمیته المپیک کُدی بدهد که در تخصیص منابع ۵۳ 
فدراسیون توزیع ناعادلانه ای صورت گرفته است یک سکه پاداش می دهم. ما 
پرداختی انفرادی و خارج از بودجه نداریم بلکه به صورت فهرستی و از طریق 

ارسال به بانک صورت می گیرد.
رییس کمیته ملی المپیک درباره گلایه فدراسیون ها از سقف بودجه با توجه 
با  قهرمانی  ورزش  در  بودجه نویسی  اظهار داشت:  به شرایط کنونی کشور 
شاخص های معین نیست. بر این اساس هیات اجرایی این نهاد ورزشی مصوب 
کرد تا یکی از کمیسیون های متبوع الگویی را برای توزیع بودجه فدراسیون های 

قهرمانی با حضور کارشناسان خبره تهیه و تدوین کند.
صالحی امیری گفت: با این الگو به سمت نظام مند کردن پرداخت بودجه به 

فدراسیون ها هستیم.
رییس کمیته ملی المپیک در بخشی دیگر از این گفت وگو درباره احتمال 
برکناری برخی رییسان بازنشسته فدراسیون ها از جمله فدراسیون والیبال اظهار 
بی اطلاعی کرد و افزود: فهرستی از بازنشسته های بالای ۳۵ سال در وزارت 

ورزش وجود دارد اما اینکه شامل چه کسانی است را بی اطلاع هستم.
صالحی امیری در پاسخ به این پرسش که چرا فدراسیون ها در شرایط بحرانی 
کرونا نیروهای خود را تعدیل کرده اند، گفت: تذکر وارد است. خود ما  ۲ نفر را 
می خواستیم به دلیل نا کارآمدی تعدیل کنیم اما پشیمان شدیم و گفتیم همان 

۲ نفر هم گوشه ای مشغول به کار شوند.
وی افزود: در دیدار با رییسان فدراسیون ها این تذکر را گوشزد می کنم. با وزیر 
ورزش هم گفت وگو خواهم کرد تا راهکاری برای برون رفت از این وضعیت بیابیم.
عضو ستاد عالی بازی ها درباره انتخاب حامیان مالی کمیته المپیک گفت: در 
مرحله نهایی کردن انتخاب حامی مالی برای تولید بودیم که با کرونا روبرو شدیم 
اما پس از عبور از این وضعیت، نمونه نهایی شده را فراخوان می دهیم تا حامی 

مالی دوخت لباس ها مشخص شود.
صالحی امیری درباره آماده سازی ورزشکاران المپیکی اظهار داشت: وقتی 
ستاد مبارزه با کرونا اجازه دهد از همه ظرفیت ها استفاده می کنیم. پیمان 
فخری رییس نظارت بر تیم های ملی کمیته المپیک پیشنهاد داد شرایطی 

ایجاد شود تا تمرینات حداقلی در منزل یا محیط بسته خاص انجام شود.
وی ادامه داد: اگر ستاد مبارزه کرونا همچنان با انجام فعالیت های ورزشی 
مخالفت داشته باشد، به سمت آموزش های انفرادی افراد با مربیان از طریق 

تامین تجهیزات توسط وزارت و کمیته ملی المپیک خواهیم رفت.

صالحی امیری خبرداد:

بودجه ۳۰۰ میلیاردی کمیته المپیک برای فدراسیون ها 

ورزشی

 مربی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان معتقد است برای هرگونه برنامه ریزی و استارت کارها باید همچنان منتظر تصمیم 
اتحادیه جهانی کشتی ماند.

عباس حاج کناری با بیان اینکه فعلا نمی توان هیچ برنامه و تصمیمی را به قطعیت برای آینده تدوین و نهایی کرد، 
گفت: برنامه های کشتی در ایران و جهان از اواخر سال گذشته دستخوش تغییرات اساسی شد. مسابقات گزینشی، 
رویدادهای رسمی و تدارکاتی و حتی اردوهای کشتی نیز در اقصی نقاط دنیا لغو شد و به واقع تمامی کشورهای دنیا را 

درگیر کرد.
وی ادامه داد: تیم ملی کشتی آزاد ایران هم برنامه های مدون و دقیقی را برای اجرا در سال جاری داشت. اتفاقا 
اردوهای ما نیز از اوایل امسال آغاز شد که شیوع ویروس کرونا همه چیز را تعطیل کرد. هم اکنون نیز باید منتظر تصمیم و 
مصوبات اتحادیه جهانی باشیم تا اینکه طی زمان باقیمانده تا المپیک توکیو، از چه زمانی می توان برنامه های کشتی را 
استارت زد. قهرمان اسبق کشتی جهان افزود: ما فعلا چاره ای جز تمرینات انفرادی آزادکاران نداریم. البته کادر فنی از 
همان ابتدای تعطیلی اردوها با راه اندازی یک گروه در فضای مجازی با دقت و بصورت روزانه بر تمرینات و وضعیت بچه ها 
نظارت می کند. مطمئنا در همین شرایط هم می توان نسبت به وضعیت آزادکاران امیدوار بود چراکه تا حد امکان سعی 

می کنیم وضعیت جسمی و روحی آنها را در حد و اندازه های معمول حفظ کرد.
حاج کناری به عمل جراحی علیرضا کریمی هم اشاره کرد و گفت: تعویق بازیهای المپیک یک فرصت طلایی را برای 
کریمی بوجود آورد تا بتواند مصدومیت جدی زانوی خود را بطور اساسی جراحی و درمان کند. مطمئنا او می تواند در 
فرصت باقیمانده تا المپیک به خوبی به اقدامات درمانی مشغول شود و به عنوان یکی از مدعیان تیم ملی در کورس رقابت 
با دیگر رقبا باقی بماند. مربی تیم ملی کشتی آزاد کشورمان خاطر نشان کرد: امیدوارم شیوع ویروس کرونا هر چه زودتر 
فروکش کند تا زندگی در سطح جهان به روال عادی بازگردد. تا زمانی که این مشکل جهانی برطرف نشود، ورزش هم 
مثل تمامی امور در بلاتکلیفی و تعطیلی به سر خواهد برد و ما نیز بطور دقیق نمی دانیم از چه زمان باید  جدی وارد فاز 

اجرایی برنامه های تیم ملی شویم.
وی در پایان در خصوص آینده کشتی ایران با این روند گفت: خوشبختانه جوانان باانگیزه و توانمندی در کشتی داریم 
که می توانند به خوبی راه قهرمانان باسابقه و ملی را ادامه دهند. این مساله باعث شده تا متولیان کشتی از بابت آینده، 
نگرانی چندانی نداشته باشند. البته این نیروهای جوان و ارزشمند باید در مسیری صحیح و استاندارد قرار گیرند و به 
خوبی دوران پیشرفت و بلوغ ورزشی خود را طی کنند. به همین دلیل ما به آینده امیدواریم و روی این پتانسیل جوان و 

آینده دار حساب ویژه ای باز کرده ایم.

یک کارشناس فوتبال با تاکید بر ورود نهادهای نظارتی بر ادعاهای مالک باشگاه تراکتور گفت: باید نهادهای نظارتی این 
موضوع را رسیدگی کنند و سازمان بازرسی ورود کند چون این موضوع مبحث ملی است. 

 بیژن ذوالفقار نسب در خصوص اظهارات افشاگرانه محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتور مبنی بر شکست این باشگاه 
در پرونده های حقوقی در فیفا اظهار داشت: او مدیر یک مجموعه ورزشی است و صحبت هایی که انجام داده را باید با 
اسناد و مدارک روشن تری مطرح کند. بخش عمده این مسائل مطرح شده درباره مدیریت فوتبال است از افرادی نام 
بردند که ابتدا باید در فدراسیون فوتبال و نهادهای نظارتی و وزارت ورزش درباره صحت و سقم گفته ها تحقیق شود و 
بعد در رسانه ها مطرح کنند. ذوالفقار نسب افزود: چنانچه این گفته ها واقعیت داشته باشد یک معضل بسیار بزرگ برای 
فوتبال است و رسانه ها باید یک مقدار آگاهانه به این ماجرا ورود کنند، پیگیر باشید اگر این اطلاعات درست است درباره 
آن تحقیق کنید. وی در خصوص مالک باشگاه تراکتور عنوان کرد: او خودش هم در بسیاری از زمینه ها استعداد این 
نوع مشکلات را داشته است از افرادی نام برده اند که خودشان  با آنها کار کرده است نصیرزاده را  چه کسی به او مرتبط 
کرده است؟ چند سال است با او کار می کند؟ ارتباط حسنه ای داشته اند و چه مشکلی پیش آمده که اینگونه پرده برداری 
می کنند؟ من از این باشگاه اطلاعی ندارم و نمی دانم چه اتفاقی رخ می دهد. وی افزود:دنیزلی را به فوتبال تبریز آوردند  
چطور می شود به همین سادگی بیاورند و به همین سادگی از دست بدهند؟ حتماً اتفاقاتی افتاده است او مربی کارکشته 
و بین المللی است. در این باشگاه اتفاقات زیادی در چند سال اخیر رخ داده است نمی شود با شلوغ  بازی و مغلطه کاری و 
اتهام بستن یک طرفه کار را پیش برد. افرادی که مورد اتهام قرار می گیرند فرصت دفاع پیدا نمی کنند و یا معذوریت هایی 
دارند. وی در مورد ضرورت خصوصی سازی در ورزش کشور تأکید کرد: خصوصی سازی تابع یک قواعد و مقررات دولتی 
است .بخش خصوصی کارتی دریافت نمی کند که هر اقدام و هر نوع کاری که می خواهد را انجام دهد خط قرمزهایی 
وجود دارد و نباید از آن تخطی کنند. فدراسیون فوتبال ملزم می کند که سقف قراردادها را رعایت کنند و سازمان 
خصوصی سازی دستورالعمل هایی را به آنها می دهد که لازم الاجرا است. ذوالفقار نسب در خصوص وکیل سابق باشگاه 
تراکتور و حال حاضر فدراسیون فوتبال و شائبه تبانی در پرونده های فیفا اظهار داشت:  در صحبت ها عنوان شده  فقط 
مهندسی در حال انجام است و در لحظات حساس اتفاقاتی رخ می دهد، این موضوعات را به سادگی نباید در رسانه ها 
مطرح کنند. باید نهادهای نظارتی این موضوع را رسیدگی کنند و سازمان بازرسی ورود کند چون این موضوع مبحث 
ملی است و مبالغ سنگین دلاری جابه جا می شود. در این باشگاه اتفاقاتی که رخ داده خارج از ضوابط ورزشی بوده است.
ذوالفقار نسب خاطرنشان کرد: خصوصی سازی کارت سفید ندارد که هر کاری می خواهند انجام دهن، این حق بخش 

خصوصی نیست. من تأکید می کنم نهادهای نظارتی دخالت کنند و اطلاعات صحیح در اختیار مردم قرار گیرد.

عباس حاج کناری:

تدوین برنامه ها به تصمیم اتحادیه جهانی کشتی بستگی دارد
ذوالفقار نسب: 

نهادهای نظارتی به حرف های زنوزی ورود کنند

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال گفت: در برزیل ایجنتی را می شناسم که چون 
می داند ما به قوانین اهمیت نمی دهیم، با مدرک و سندسازی، علیه باشگاه های 

ایرانی حکم می گیرد. 
 کاظم اولیائی در گفت وگو با فارس، در خصوص صحبت هایی که این روزها مالک 
باشگاه تراکتور پیرامون اتفاقات رخ داده در عقد قرارداد با مربی سابق تیم ملی و 
همچنین چند بازیکن پیشین تیمش اتفاق افتاده است، صحبت های زیر را انجام 

داد.
 طرح نظام جامع باشگاهداری 9 سال است به حال خود رها شده است

وی در ابتدا گفت: در قانون اساسی مجلس دو وظیفه مهم دارد، اول تصویب 
قانون و دوم، نظارت بر حکم قانون. در حال حاضر نمایندگان مجلس در مورد 
بازنشسته ها و همه مسائل صحبت می کنند، اما من حدود 9 سال پیش شش ماه 
به مجلس رفت و آمد می کردم و در آنجا طرحی توسط 16 نفر از نمایندگان به امضا 

رسید که نظام جامعه باشگاه داری تشکیل شود. 
وی افزود: قرار بر این شد که در فوتبال حرفه ای، نظام جامعی را تشکیل بدهیم و 
اینگونه نباشد که 50 باشگاه لیگ برتر و دسته اول روی قانون خودشان برنامه ریزی 

و کار کنند. وقتی این طرح در صحن علنی مجلس مطرح شد، اشکالاتی به آن 
گرفتند، اما 9 سال است که از اصلاح این اشکال خبری نشده و همه چیز به حال 

خود رها شده است. 
زنوزی خودش مدعی است وزارت هم تخلف کرده است

اولیائی تصریح کرد: در این 9 سال مصاحبه های متعددی کردم و گفتم وزارت 
باید بعد از تصویب ساختار، همه جانبه روی اصول باشگاه داری تأکید داشته باشد و 
اگر وزارت روی این نظام جامع پشتیبانی داشته باشد، در آن صورت همه چیز روی 
قانون پیش خواهد رفت. این لایحه باید به مجلس ارائه شود و تمام باشگاه ها به 
صورت یک شکل اداره شوند. در آن صورت اگر کسی تخلف کند، نمی تواند تخلف 
خود را به گردن دیگری بیندازد. یادم است زنوزی کمی پیش در مصاحبه ای وقتی 
از او پرسیدند شما دو باشگاه را اداره می کنید و این تخلف است، پاسخ داد وقتی 

وزارت ورزش خودش دو باشگاه دارد، پس آنها هم تخلف می  کنند.
شما شفافیت در فوتبال می بینید؟

مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: فیفا هشت سال پیش به این 
نتیجه رسید باید در همه جا فیرپلی مالی صورت بگیرد، یوفا نیز شش سال است که 
این موضوع را پیگیری می کند و سال گذشته نیز فدراسیون جهانی فدراسیون به 
فدراسیون فوتبال ایران اعلام کرد که شما هم باید این قانون را رعایت کنید، یعنی 
هر چه درآمد برای فوتبال به دست بیاید، باید در فدراسیون و برای این رشته هزینه 
شود، اما آیا شما شفافیتی می بینید؟ متأسفانه نه نظر کارشناسان داخلی را قبول 
می کنند نه مسیر قانون اساسی و نه الزام فیفا. شما در این بلبشو توقع دارید چه 

اتفاق مثبتی بیفتد؟
 برخی سازمان های خارجی با مدرک سازی از باشگاه ای ایرانی پول 

می گیرند
اولیائی یادآور شد: جالب است برایتان بگویم برخی از سازمان های خارج از 
کشور دسیسه و مدرک سازی می کنند که از باشگاه های ایرانی پول های واهی 
بگیرند. من در برزیل ایجنتی را می شناسم که کارش سندسازی برای ایران است 
و او چون می داند که ما به قوانین اهمیت نمی دهیم، راحت با مدرک و سندسازی، 
علیه باشگاه ایرانی حکم می گیرد. کمیته وضعیت فیفا نیز احکام را با من بمیرم و تو 

بمیری صادر نمی کند و آنها فقط از روی اسناد حکم صادر می کنند. 
 ورود پلیس اینترپل به پرونده جعل اسناد برای فوتبال ایران

وی خاطرنشان کرد: در یکی از همین پرونده ها جعل اسناد صورت گرفته بود و 
حتی پلیس اینترپل هم پایش به قضیه باز شد. این قضیه اثبات شده است، این 
ایجنت های مافیایی بعضاً چنین کارهایی را علیه کشورمان انجام می دهند اما 
آیا کسی به این موضوعات رسیدگی کرده است؟ رسیدگی به اینگونه پرونده ها 
نیاز به کارشناسی دارد، نه اینکه دو فرد سیاسی بیایند و مصاحبه کنند و بروند. 
سؤالم این است؛ وظیفه کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال چیست؟ وقتی سازمان 
خصوصی سازی 10 مصوبه مجلس را نادیده می گیرد، معلوم است که تخلفات در 
این باشگاه ها انجام می شود و کسی پاسخگو نخواهد بود. تبعات این موضوعات 
هم متهم کردن یکدیگر است و افکارعمومی هم متوجه نمی شود چه کسی مقصر 
است. اتفاقا از برخی از پیشکسوتان باشگاه پرسپولیس نیز گلایه داریم که به خاطر 
همین اتفاقات به ساحت پیشکسوتان استقلال بی احترامی و بعضاً سیاه نمایی 
کرده اند. اگر قانونی وجودداشته باشد، به همین راحتی کسی یک نفر را متهم 

نمی کند.
 فوتبال ایران تنها جایی است که متهم و اتهام زننده مدعی هستند 

حرفشان حق است
اولیائی با اشاره به این موضوع که رسیدگی به تخلفات افراد نیازمند قانون و 
ضوابط محکم است، گفت: اگر می بینید در اروپا مدیری عزل می شود و یا او را 
محاکمه می کنند، کمیته اخلاق چنین تصمیمی نمی گیرد، بلکه این قانون است 
که به تخلفات آن فرد رسیدگی کرده است. ما سالهاست که ادعا می کنیم فوتبالمان 
حرفه ای شده و در راستای این حرفه ای سازی باید درآمدزایی، اشتغالزایی و... 
صورت بگیرد، اما چنین اتفاقاتی نیفتاده است. به طور مثال؛ فردی که چندین سال 
یک باشگاه را دراختیار خودش قرار داده بود، بعدها به پولشویی متهم شد و الان هم 
در زندان است. این موضوع را گفتم چون آن فرد از نظر قانون مجرم شناخته شده 
است، اما باید از این موضوعات جلوگیری شود. در این راستا مطبوعات نیز باید همه 
چیز را موشکافانه بررسی کنند، هر چند معتقدم وقتی اسناد و مدارک وجود نداشته 
باشد نمی شود از این کار موشکافانه به نتایج خوبی رسید. یک نفر مدعی است، فرد 
دیگری تخلف کرده و او را متهم می داند، خود متهم هم صحبت هایی انجام می دهد 
که انگار حق با او است، ولی در کجای دنیا سراغ دارید که اتهام زننده و متهم هر دو 
حق داشته باشند؟ اگر قانون وجود داشته باشد، او مشخص می کند که چه کسی 

راست می گوید.

افشاگری از مدرک سازی خارجی ها برای گرفتن پول از باشگاه ها؛

ورود پلیس اینترپل به جعل اسناد علیه فوتبال ایران 
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وزیر اقتصاد دولت احمدی نژاد می گوید: تعیین هیئت رئیسه و ریاست کمیسیون ها تقسیم غنایم نیست و این رویکرد، 
رویکرد غلطی است و مسئولیت های مجلس را نباید وجه المصالحه قرار داد.

مجلس یازدهم هنوز از راه نرسیده و کارش را آغاز نکرده حرف و حدیث های زیادی درباره آن به گوش می رسد از 
رایزنی ها و لابی ها برای تعین هیات رئیسه گرفته تا صف رقبای اصولگرا برای نشستن بر روی کرسی ریاست. درست مانند 
ائتلافشان در دقیقه ۹۰ این روزها هر طیف ساز خود را می زند از قالیباف گرفته تا میرسلیم و آقاتهرانی هرکدام برای قرار 
گرفتن در راس هرم قوه مقننه قد علم کرده اند اما در این میدان وزرای دولت احمدی نژاد هم بیکار ننشسته اند و فعالیت 

خود را دارند.
سیدشمس الدین حسینی وزیر اقتصاد و اموردارایی در دولت نهم و دهم حالا در ردای نماینده مردم تنکابن و رامسر 
راهی مجلس یازدهم شده است و یکی از منتخبانی است که از چند و چون این رایزنی ها سخن می گوید. او می گوید 

خودش حتما در میدان رقابت برای کرسی ریاست مجلس حاضر خواهد شد.
وقتی صحبت از تفاهم میان گروه های سیاسی شد معتقد بود که کرسی های هیات رئیسه مجلس و کمیسیون ها 

تقسیم غنایم نیست بلکه باید فرد مورد نظر شرایط قبول آن را داشته باشد.
آنچه در ادامه می خوانید مشروح مصاحبه خبرگزاری خبرآنلاین با شمس الدین حسینی است؛

آقای حسینی! هنوز چند هفته ای تا آغاز مجلس یازدهم باقی مانده است اما در همین ایام صحبت هایی 
درباره جلسات مجازی به گوش می رسد چقدر در این جلسات شرکت می کنید؟ 

خبر جلسات مجازی را که نمی توان منتشر کرد.
البته آن طور که تعدادی از منتخبان مجلس یازدهم می گفتند علاوه بر اینکه در این جلسات درباره مباحث 

کلان صحبت شده است رایزنی هایی هم برای تعیین رئیس مجلس صورت گرفته است؟ 
من خیلی از این جلسات خبر ندارم.

حضوری در جلسات مجازی نداشتم
یعنی مشارکت نداشتید؟ 

ما جلسات زیادی داشتیم اما در جلسات مجازی به آن صورت حضور نداشتیم.
حتما کاندیدای ریاست مجلس می شوم

نظر شما درباره آرایش سیاسی مجلس یازدهم چیست؟ به نظر شما چند فراکسیون سیاسی ممکن است 

در مجلس آینده شکل بگیرد؟ اکثریت و اقلیت به چه شکلی است و ...
تا مجلس تشکیل نشده زود است که این نوع قضاوت ها را انجام دهیم، باید صبر کنیم تا مجلس فعالیت خود را شروع 

کند و بعد در مورد این مسائل صحبت کنیم.
طیف شما که تحت عنوان کارگزارن دولت قبل، در مجلس حضور دارید، آیا قرار است وارد رقابت ریاست 

هیئت رئیسه هم شوید وبرای ریاست کاندید شوید؟
بله حتما. من یا یکی از دوستان قرار است کاندید ریاست مجلس باشیم.

منظورتان آقای فریدون عباسی است؟ 
ایشان هم اعلام کرده است ولی ما یک جلساتی داریم که درواقع فراتر از دولت نهم و دهم است. تعداد قابل توجهی از 
دوستان در این جلسات حضور پیدا می کنند و یکی از مباحثمان هم در آنجا تعیین مشارکت و تعیین ارکان مجلس است. 

حتما من و یکی از دوستان هم با تفاهم و رایزنی هایی که می کنیم می خواهیم کاندید ریاست مجلس شویم.
با قالیباف، میرسلیم و آقاتهرانی رقیب نیستم

آقای حسینی! در چند روز اخیر خیلی از نماینده ها از  رایزنی ها برای کرسی  ریاست مجلس سخن 
می گویند که حول محور ریاست قالیباف یا  میرسلیم می چرخد به نظر شما این رایزنی ها چقدر می تواند برای 

رقیب شما رای جذب کند؟
من با هیچکدام از اینها رقیب نیستم. الان دوستان زیادی برای افراد زیادی دارند رایزنی می کنند و طبیعی است که 
در اثر این رایزنی ها رای جذب کنند. البته همه بحث درباره ریاست نیست بلکه درباره جایگاه ریاست کمیسیون ها هم 

هست.
مجلس یازدهم، رئیس از پیش تعیین شده ندارد

چون یکی از مسائلی که وجود دارد و من به آن معتقدم این است که مجلس به یک سخنگو و یک هماهنگ کننده نیاز 
دارد، رئیس مجلس کسی نیست و تنها نقش اداره کننده جلسات را بر عهده دارد. رئیس مجلس و دیگر نمایندگان از 

یک سطح مساوی برخوردار هستند یعنی هیچکس رئیس نمایندگان نیست و همه نمایندگان از یک سطح برخوردارند.
برای همین راه برای رایزنی و رقابت باز است و در شرایط فعلی هیچکسی رئیس مجلس نیست و مجلس، رئیس از 
پیش تعیین شده ندارد. من به همراه تعدادی از دوستان داریم  گفت وگوهایی در خصوص اینکه چگونه مجلس بهتر قوام 
و سازمان پیدا کند و اداره مجلس در خدمت مردم باشد، می کنیم. همانطور که قبلا گفتم مجلس به عنوان یک نهاد 
تضعیف شده است ولی رئیس مجلس به عنوان یک فرد تقویت شده است، اینها باید اصلاح شود، اینها مواردی است که 

باید به آن یپردازیم و در جلسات مطرح شود.
تعیین هیات رئیسه تقسیم غنایم نیست

آقای حسینی چه قدر این احتمال وجود دارد که یک تفاهمی بین طیف های مختلف نمایندگان مجلس 
صورت بگیرد و آن ۱۲ کرسی تقسیم شود؟

تعیین هیئت رئیسه و کمیسیون ها تقسیم غنایم نیست و این رویکرد، رویکرد غلطی است. گفت و گویی که بین دوستان 
ما صورت می گیرد این است که هر جایگاهی چه کارکردی داشته باشد و چه اقتضائاتی وجود دارد و چه کسی می تواند 
در آن جایگاه بهتر خدمت کند. لذا این جنس تفاهم ها و این جنس رایزنی ها پیش از تشکیل مجلس و پیش از حضور 
در صحن  بیشتر در حد ایده است و من به شخصه معتقد هستم تفاهم به مفهوم تقسیم کرسی ها، مغایر با فلسفه خدمت 

است.
نیازمند تکثر، هدایت و کنترل قدرت در مجلس هستیم

چیزی که ما در مجلس نیاز داریم تکثر قدرت، هدایت قدرت و کنترل قدرت است، اینکه مجلس به جایگاه خودش در 

راس امور بازگردد، آن چیزی که ما امروز در مجلس به آن نیاز داریم این است که مبادا رئیس مجلس از نمایندگان قدرت 
بیشتری داشته باشد و اینها بایستی اصلاح شود. من خودم به عنوان یک منتخب در مجلس به دنبال این هستم که 
مجلس را به ریل درست برگردانم، جایگاه نماینده را همانطور که در قانون اساسی هم هست احیا شود، همه نمایندگان  با 

هم برابرند و با مشارکت نمایندگان این اتفاق میفتد.
به طور مثال الان اعتراض کلی که در مجلس وجود دارد این است که چرا سال گذشته  قانون بودجه به شورای 
هماهنگی اقتصادی رفته و آنجا اصلاح شده است و چرا در مجلس اصلاح نشده است،یا چرا اصلاح قیمت های حامل 
انرژی به جای اینکه به مجلس بیاید به شورایی با تعداد افراد معدود رفته است و آنجا تصمیم گیری شده است و آن 
مشکلات برای کشور به وجود آمده و هیچ کسی هم مسؤلیت آن را نپذیرفته است. به نظر من مسولیت اصلی مجلس اینها 
است و هر اقدامی پیش از تشکیل صحن و مجلس یازدهم و یا حتی ارکان های دیگر، بحث هایی است که انحراف ایجاد 

می کند، چون اینها  در صحن و در گفت و گو با نمایندگان محترم حل و فصل می شود.
مسئولیت های مجلس را نباید وجه المصالحه قرار داد

شما فرمودید که اصلا موافق با تفاهم قبل از شروع مجلس نیستید. آیا اساسا در این رابطه با شما رایزنی 
شده است که بیایید و تفاهم کنیم و شما بروید و نقطه نظرتان را بگویید؟

من نگفتم که قبل از شروع مجلس تفاهم خوب نیست، گفتم تفاهم با این نیت که ما مثلا مسؤلیت های مجلس را 
وجه المصالحه قرار دهیم و به صورت تقسیم غنایم به آن نگاه کنیم، این را گفتم درست نیست. وگرنه اینکه گروه های 
مختلف سیاسی بنشینند و به جایی اینکه بر افراد تفاهم کنند بر اصول تفاهم کنند خیلی مهم است. سوال امروز من این 
است که مشکل اصلی کشور چیست؟ اگر مشکل اصلی کشور اقتصاد است پس مطالبه مردم این است که مجلس که 
تشکیل می شود، نقش تخصص اقتصاد در مدیریت آن برجسته باشد، اما اگر ما دوباره به جای اینکه به تخصص گرایی 
برگردیم با یارگیری ورویه هایی از این طریق کارمان را دنبال کنیم، قطعا مجلس به نتیجه لازم نمی رسد و ما نمایندگان 
باید پاسخگوی مردم باشیم که چرا به رغم اینکه مثلا مساله و موضوع اصلی مردم معیشت و اقتصاد بوده است، به تجربه 

اقتصادی در مدیریت مجلس توجه نکرده ایم.
نمی شود که هر گروه سیاسی بگوید من ۲ کرسی را می گیرم

چیزی که من شنیده ام و البته بعضی از نمایندگان می گفتند دقیقا این بود  که قرار است آن ۱۲ کرسی 
هیات رئیسه و ریاست کمیسیون ها را به اصطلاح بین طیف نواصولگرایی و پایداری و اصولگرای سنتی تقسیم 

بندی شود. 
خیر. من چنین چیزی را نشنیده ام و اصلا با چنین چیزی هم موافق نیستم که مثلا هر گروه سیاسی بیاید و بگوید 
من ۲ کرسی می گیرم، مستقل از اینکه شرایط احراز آن چه چیزی باشد. من معتقد فردی که مسوولیت کرسی را به 
عهده میگیرد باید شرایط آن کرسی داشته باشد؛ مثلا اگر یک ادیب فرزانه را به عنوان رئیس کمیسیون بهداشت و درمان 
انتخاب کنید و یک پزشک حاذق را به عنوان کمیسیون اقتصاد یا برنامه و بودجه بگذارید، منطق آن مخدوش است و 

پذیرفته نیست.
پس آن چیزی که به نظر من مهم است وحدت در اصول،تفاهم بر شرایط و اقتضائات است و در واقع آن شرایط پذیرش 
و انجام یک مسؤلیت است که باید مهم شمرده شود تا اینکه مجلس را یک شرکت سهامی تلقی کنیم و بگوییم هر گروه 
سیاسی چه سهمی دارند. اگر این اتفاق بیفتد بدانید که کارکرد مجلس یازدهم بهتر از مجلس دهم نخواهد بود. مجلس 
یازدهم باید مجلسی باشد که بر اصول وحدت کند و بر قانون اساسی و در حل مشکلات و مسائل مردم پافشاری کند و به 
تخصص گرایی روی آورد. این نگاه که مجلس یک شرکت سهامی است و هرگروه سیاسی باید در آن سهمی داشته باشد 

در مجموع به تحقق آن شعارهایی که منتخبین به مردم داده اند منجر نمی شود.

سید شمس الدین حسینی:

 مجلس یازدهم، رئیس از پیش تعیین شده ندارد
نامزد ریاست مجلس می شوم

سیاسی

بهمن اطمینان

مرحوم دکتر سیدمحمد میرمحمدی، سیاستمدار کارکشته و درعین حال متواضع، اهل 
مدارا و خوش طینتی که مورد وثوق شخصیت ها و جناح های مختلف سیاسی کشور بود، 
در فضای غریبانه شیوع ویروس کرونا درگذشت، شرایطی که خبر و درد فقدان بسیاری از 

بزرگان و عزیزان را به حاشیه برد. 
مرحوم میرمحمدی در ۱۲ اسفند ۱۳۹۸ به دلیل ابتلا به ویروس کرونا رحلت کرد، 
اکنون که در آستانه چهلمین روز درگذشت این شخصیت فرزانه قرار داریم، نگاهی به منش 
و سلوک اجتماعی و فعالیت های سیاسی و اجرایی او در طول سال های بعد از انقلاب 

اسلامی می اندازیم. 
اتصال به بیت فقاهت و مرجعیت، همنشینی با ابرمردان عرصه سیاست، سال ها کرسی 
ریاست و مدیریت، تدریس در دانشگاه های معتبر در کنار تواضع، اخلاق و مردمداری، 
طینت،  خوش  کار،  کهنه  سیاستمدار  یک  میرمحمدی  محمد  سید  دکتر  مرحوم  از 
اندیشمندی مصلح، اهل مدارا و شخصیتی مورد وثوق ارکان نظام و جناح های مختلف 

سیاسی ساخته است.
دکتر میرمحمدی را بیشتر به عنوان یک شخصیت سیاسی می شناسند، در حالی که 
ایشان سبقه علمی بالایی دارد و سال ها به عنوان عضو هیات علمی در یکی از بهترین 

دانشگاه های ایران، کرسی تدریس داشته و کتاب و مقالات زیادی را منتشر کرد.
بر همین اساس، خبرگزاری جمهوری اسلامی، ایرنا برای معرفی بیشتر شخصیت دکتر 
سید محمد میرمحمدی گفت وگوهایی را با برخی شخصیت های سیاسی که سال ها 
در عرصه ها و مناصب مختلف با ایشان همکار بودند، انجام داده و هر کدام به بخشی از 

شخصیت او پرداختند.
دکتر احمد توکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام به واسطه سال ها همکاری در 
مجلس شورای اسلامی و مجمع تشخیص مصلحت، مرحوم میرمحمدی را سیاستمداری 

صادق، دلسوز و انسانی کارآمد می داند. .
شخصیت دکتر سید محمد میرمحمدی برای جناح های مختلف سیاسی قابل احترام 
بود، به گونه ای که دکتر محمد رضا اسماعیلی مقدم نماینده اسبق قم در مجلس شورای 
اسلامی، همکار ایشان در مجلس ششم نیز او را شخصیتی معتدل، عاقل، اهل تعامل و 

دوست داشتی خطاب می کند.
اسماعیلی مقدم گفت: در فضای سیاسی سال ۱۳۷۹ تا ۱۳۸۳ و فعالیت مجلس ششم، 
بنده به عنوان یک نماینده اصلاح طلب و دکتر میرمحمدی به عنوان اصولگرا، نماینده قم 
بودیم، باید بگویم بدون تردید ایشان بجز به منافع ملی و کمک به مردم قم به هیچ چیزی 

فکر نمی کرد و در مسائل سیاسی و جناحی نیز معتدل و کارکشته بودند.  
حجت الاسلام علی بنایی نماینده اسبق قم در مجلس شورای اسلامی نیز در مورد 
شخصیت علمی و اجتماعی آن مرحوم، حجت الاسلام محمدرضا باباخوانی رئیس دفتر 
آیت الله شبیری زنجانی پیرامون فضلیت های اخلاقی وی، و حسن میرمحمدی برادر 
مرحوم نیز با موضوع اخلاقیات فردی دکتر سید محمد میرمحمدی با خبرنگار ایرنا سخن 

گفتند. 
همزمانی تاریخ تولد و درگذشت

سید محمد میرمحمدی فرزند مرحوم آیت الله ابوالفضل میرمحمدی از اعضای مجلس 
خبرگان رهبری است که در ۱۲ اسفند ۱۳۲۷در شهر مقدس قم دیده به جهان گشود و در 
سالروز تولد خود یعنی ۱۲ اسفند ۱۳۹۸ نیز در سن ۷۲ سالگی به دلیل ابتلا به کرونا، دیده 
از جهان فروبست. رهبر معظم انقلاب در به همین مناسبت خطاب به خانواده میرمحمدی 
پیامی صادر کردند و که در آن آمده است: "درگذشت تاسف انگیز همکار دیرین اینجانب، 
آقای دکتر سیدمحمد میرمحمدی را به همسر گرامی و فرزندان محترم و دیگر بازماندگان 
ایشان تسلیت میگویم. ایشان در دوران مشاغل گوناگون خود همواره از سلامت نفس و 

سلامت عمل برخوردار بودند."
ایران نیز در پیامی خاطرنشان کرد:  دکتر حسن روحانی رئیس جمهوری اسلامی 
درگذشت آقای سیدمحمد میرمحمدی، یار دیرین و مؤمن خدوم به نظام، موجب تأثر و تألم 
خاطر شد. اینجانب این ضایعه را به محضر فقیه عالیقدر حضرت آیت الله العظمی شبیری 
زنجانی و خانواده مکرم ایشان تسلیت می گویم و از درگاه خداوند سبحان برای این فقید 
مرحوم که با خدمت مخلصانه در سنگرهای گوناگون نظام مقدس جمهوری اسلامی، 
کارنامه ای درخشان از خود به جای گذاشت، علو درجات و همجواری با صالحان و برای 
عموم بازماندگان صبر و اجر مسألت دارم. رئیس قوای مقننه و قضائیه، معاون اول رئیس 
جمهوری، مراجع عظام تقلید و شخصیت های سیاسی و نهادهای انقلابی نیز در اطلاعیه 

های ارتحال مرحوم میرمحمدی را تسلیت گفتند.
در این پیام ها، از مرحوم دکتر سید محمد میرمحمدی بعنوان شخصیت برجسته یاد 
شده که مورد اعتماد نظام از نظر سیاسی بود و جایگاه بالایی در عرصه های مختلف 

سیاسی و اجتماعی پیدا کرده بود.
دکتر میرمحمدی بعد از طی مراحل تحصیلات مقدماتی وارد دانشگاه  شد و در رشته 

دکتری مدیریت استراتژیک از دانشگاه تهران فارغ التحصیل شد.
مرحوم دکتر سید محمد میرمحمدی  از اعضای شورای مرکزی حزب جمهوری اسلامی 

بود و پس از ماجرای هفتم تیر، با همراهی گروهی دیگر حزب تمدن اسلامی را راه اندازی 
کرد.

 دکتر میرمحمدی از سال ۱۳۶۰ تا ۱۳۶۸ )در زمان هشت سال دوران ریاست جمهوری 
رهبر معظم انقلاب( و از سال ۱۳۶۸  تا ۱۳۷۱) دولت اول آیت الله هاشمی رفسنجانی( 

رئیس دفتر رئیس جمهوری بود.
میرمحمدی استاد تمام دانشگاه علامه طباطبایی تهران بود و از وی دهها عنوان مقاله 

و کتاب چاپ شده است.
او در دوره مجلس ششم و هفتم نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی بود و بعد از 
آن علاوه بر مسئولیت در دفتر رهبر معظم انقلاب، به عضویت مجمع تشخیص مصلحت 

نظام درآمد.
سوابق علمی

مرحوم میرمحمدی دارای مدرک کارشناسی در رشته بازرگانی از مجتمع عالی بازرگانی، 
کارشناسی ارشد روابط بین الملل و دکتری مدیریت از دانشگاه تهران بود، در حقیقت بعد 

علمی شخصیت مرحوم میرمحمدی تا حدودی مکتوم مانده است.
وی در دانشگاه علامه طباطبایی دروسی مانند آشنایی  با  سازمان های  دولتی ایران، 
اصول بازاریابی، بررسی مسائل مدیریت ایران، بررسی مسائل مدیریت دولتی ایران، حقوق 
 اساسی  سازمان های  دولتی و ... را در سه مقطع کارشناسی، ارشد و دکتری تدریس می 
کرد. عضو هیات امنا دانشگاه علوم پزشکی زنجان ۱۳۷۹، عضو هیات امنا دانشگاه علوم 
پزشکی قم ۱۳۸۲، عضو هیات امنا دانشگاه پیام نور، عضو هیات امنا دانشگاه علامه 
طباطبایی ۱۳۸۵ و مدیر گروه آموزشی اقتصاد بازرگانی دانشگاه علامه در سال ۱۳۹۰ از 

دیگر فعالیت های علمی دکتر میرمحمدی می باشد.
عضو کمیسیون دائمی هیات امنا دانشگاه پیام نور تهران، عضو شورای تحصیلات 
تکمیلی دانشکده اقتصاد دانشگاه علامه، عضو کمیسیون دائمی هیات امنا دانشگاه 
علامه طباطبایی و تدریس تمام وقت در دانشگاه از دیگر فعالیت های علمی نماینده اسبق 
قم در مجلس است. مدل طرح ریزی استراتژیک فعالیت های دوره هفتم مجلس شورای 
اسلامی بر اساس فرمایشات مقام معظم رهبری، مبانی تدوین سیاست های کلی نظام 

اداری نیز از جمله تحقیقات انجام شده توسط دکتر میرمحمدی است.
از مرحوم سید محمد میرمحمدی دهها کتاب و مقاله برجای مانده که از جمله آنها می 
توان به کتاب های "هماهنگی و تنظیم روابط بین قوا: مفاهیم ،چالش ها و راهکارها"، 
"الگوی نظارت وکنترل در نظام اداری جمهوری اسلامی ایران"، "مفاهیم کلیدی نظام 
اداری"، "اصول بازاریابی با تأکید بر نمونه های موفق ایرانی" و "نقش بیمه های صادراتی و 

اهمیت آن در توسعه صادرات" اشاره کرد.
توکلی: میرمحمدی در عرصه سیاسی هم منصف و باتقوا بود

دکتر احمد توکلی عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام و همکار دکتر میرمحمدی در 
مجلس هفتم در ارتباط با شخصیت آن مرحوم در عرصه سیاسی گفت وگوی اختصاصی با 
ایرنای مرکز قم گفت: هرگز در عرصه سیاست، ایشان را انسانی بی آزرم و بی انصاف ندیدم.
وی ادامه داد: ایشان فردی بذله گو و بسیار خوش طینت و با تقوا بود، گاهی در جلسات 

مختلف در همین قالب، پیام های بسیار جدی را به مخاطب القاء می کرد.
وی گفت: گاهی در جلسات و نشست های مختلف وقتی فضا خشک و سنگین می 

شد، دکتر میرمحمدی با بذله گویی فضا را عوض می کردند، در عین حال خود نیز در 
پیگری امور بویژه حقوق مردم بسیار جدی، صریح و بی تکلف بودند.

توکلی با اشاره به اینکه سخنان دکترمیرمحمدی در جلسات بسیار دلنشین و جذاب 
بود، گفت: یکی از مهمترین ویژگی های ایشان حمایت قاطع و همیشگی از محرومان 
و مستضعفان جامعه بود و در راستای احقاق حقوق این قشر با هیچ کس شوخی نداشت 

بلکه بسیار جدی و پیگیر بودند.
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام یادآورشد: زمانی که ایشان رئیس اداره استخدامی 

کشور بودند برای احقاق حقوق و کمک به کارمندان ضعیف تلاش زیادی انجام می داد.
بنایی: میرمحمدی، مدیری با سواد، کارکشته و معتدل بود

حجت الاسلام والمسلمین علی بنایی همکار مرحوم میرمحمدی در دانشگاه علامه 
طباطبایی بوده است، این دو همکار در هفتمین دوره مجلس شورای اسلامی نیز به 

نمایندگی از مردم قم به خانه ملت راه یافتند.
علی بنایی که به گفته خود، آشنایی زیاد و قدیمی با مرحوم دکتر میرمحمدی دارد، در 
ارتباط با ابعاد شخصیتی ایشان می گوید: دکتر میرمحمدی از نظر علمی انسانی با سواد، 
از نظر سیاسی شخصیتی کاردان، معتدل و کارگشته و از نظر اجرایی مدیری توانمند بود.
وی در گفت وگوی اختصاصی با خبرنگار ایرنا افزود: مرحوم میرمحمدی در طول سال ها 
بعد از انقلاب اسلامی صاحب تجربه های گرانبهایی بود و در حقیقت شخصیت وی نیز 

چند بعدی است.
بنایی بیان داشت: وی مدت طولانی در دفتر سیاسی حزب جمهوری اسلامی که 
مسئول وقت آن رهبر معظم انقلاب بودند، حضور داشته و بعد از آن ۱۲ سال به عنوان 

رئیس دفتر رئیس جمهوری فعالیت کردند، ولی هیچ گاه کرسی تدریس را رها نکرد.
وی ادامه داد: در مجلس هفتم افتخار همکاری با دکتر میرمحمدی را به عنوان مردم قم 
در مجلس داشتم، ایشان در کار خود بسیار متبحر و صاحب تجربه بود و به واسطه سال ها 
فعالیت اجرایی کلان، میان مدیران اجرایی کشور دارای احترام بالایی بود و به همین دلیل 

این خصوصیت برای قم حائز اهمیت بود.
معاون سیاسی استاندار اسبق قم افزود: او انسانی پاک دست، دلسوز، اهل مشورت 

و امین علمای حوزه بود و بزرگان حوزه و مراجع تقلید برای او احترام بالایی قائل بودند.
مسئولیت های اجرایی

معاونت نظارت و حسابرسی دفتر مقام معظم رهبری، دستیار و مشاور ویژه دفترمقام 
معظم رهبری از سال ۱۳۹۰، و قائم مقام رییس دفتر مقام معظم رهبری در امور اجرایی، 
عضو هیات امنا ستاد اجرایی فرمان حضرت امام)ره( در سال ۱۳۷۶، عضو هیات امناء 
ستاد اجرایی فرمان حضرت امام، عضو هیئت امنا بنیاد مستضعفان در سال ۱۳۷۷، 
عضومجمع تشخیص مصلحت نظام از سال ۱۳۹۶، دو دوره نماینده مردم قم درمجلس 
شورای اسلامی، عضو و دبیر شورای نظارت بر صدا و سیما، عضو هیات امنای باشگاه 
پژوهشگران جوان و عضو شورای مرکز آمار ایران از جمله مسئولیت های دکتر سید محمد 

میرمحمدی بود.
اسماعیلی مقدم: میرمحمدی تعصب جناحی نداشت و دنبال منافع ملی بود

او با وجود مسئولیت های بسیار مهم، مورد وثوق جناح های مختلف سیاسی کشور بود و 
نه تنها در طول حیات سیاسی خود دچار افراط و تفریط نشده، بلکه پیوسته منافع ملی را 

بر جناح بندی های سیاسی ترجیح می دادند.
جذابیت های شخصیت دکتر میرمحمدی به اندازه ای بالا بود که دکتر محمد رضا 
اسماعیلی مقدم یکی از رقبای سیاسی وی که در مجلس ششم همکار وی بودند و با 
وجودی که از نظر فکری نیز در دو گفتمان متفاوت حضور داشتند، خاطرات جالبی را 

از وی بیان می کند.
وی گفت: در ابتدای مجلس ششم با دکتر میرمحمدی حرف زدیم که چون ما از نظر 
سیاسی در دو طیف اصلاح طلب و اصولگرا قرار داریم، در جلسات و فعالیت ها این مباحث 

را دخیل ندهیم و تنها مسائل کلان را دنبال کنیم.
اسماعیلی مقدم افزود: دکتر میرمحمدی به عنوان یک شخصیت اخلاقی با وجود 
اختلاف سلیقه و فضای سیاسی آن روز، تا پایان مجلس ششم بر این عهد وفادار بوده و با 

هم تعامل و هماهنگی تنگاتنگی داشتیم.
وی با بیان اینکه ظاهر و باطن دکتر میرمحمدی یکی بود و ایشان هرگز اهل دورویی 
نبود، گفت: صداقت و اخلاق سرلوحه کار ایشان بود، در جریان برخی مدیریت ها در 
استان در آن زمان، ایشان تاکید می کردند که نظر بنده به عنوان همکار ایشان در مجلس 

نیز باید تامین شود.
نماینده سابق قم در مجلس شورای اسلامی گفت: در آن زمان اگر بنده روی یک مدیر 
در استان نظر مثبت یا منفی داشتم، ایشان احترام می گذشت و هرگز تک روی نمی کرد.

اسماعیلی مقدم همچنین گفت: میرمحمدی به مسائل سیاسی و جناحی تعصب 
نداشت و بیشتر منافع ملی و حقوق مردم برای او مهم بود.

وی ادامه داد: در فضایی که در زمان مجلس ششم ایجاد شده بود، مرحوم میرمحمدی 
هر کجا که ضرورت می دید برای آرامش فضای سیاسی کشور تلاش می کرد، به عنوان 
نمونه اگر نیاز به بیان مساله یا مطلبی برای آرامش فضا بود، بنده و ایشان زود متوجه می 

شدیم و اقدام می کردیم.
فرزندی از بیت فقاهت و مرجعیت

دکتر سید محمد میرمحمدی فرزند مرحوم آیت الله سید ابوالفضل میرمحمدی، عضو 
فقید مجلس خبرگان رهبری و خواهرزاده آیت الله العظمی شبیری زنجانی است، او 

برخاسته از بیت فقاهت و مرجعیت بود.
آیت الله سید ابوالفضل میرمحمدی پدر مرحوم دکتر سید محمد میرمحمدی از فقهای 
حوزه علمیه قم بود که محضر بزرگانی مانند سید احمد زنجانی، سید حسین قاضی، 
محمد حسین بروجردی و سید حجت کوه کمری کسب فیض نموده و آثار علمی زیادی 

را تالیف کردند.
ایشان با پیروزی انقلاب اسلامی، ابتدا به سمت حاکم شرع دادگاه انقلاب اسلامی 
شهرستان قم انتخاب شد و در سال ۱۳۵۸ و در پی صدور فرمان عفو حضرت امام راحل، 
مسئول نظارت بر این فرمان در بعضی از استان ها شد وسپس به ریاست دادگاه تجدید 
نظر قم منصوب شد و پس از آن مسئولیت گزینش و نیز اعزام قضات شرع به شهرستان ها 

را عهده دار شد.
آیت الله ابوالفضل میرمحمدی از جمله فقهایی بود که در تهیهٔ لوایح دیات و قصاص مورد 
مشاوره قرار می گرفت و در تدوین لوایح فوق نقش زیادی داشت، ایشان در سال ۱۳۶۰ به 

سمت ریاست شعبهٔ ۲ دیوان عالی کشور منصوب شد.
وی در انتخابات میان دوره ای شورای عالی قضایی در مرداد ۱۳۶۱، نامزد عضویت در 
آن شورا شد و توانست با کسب ۹۱۰ رأی قضات سراسر کشور، به عضویت شورای عالی 
قضایی برگزیده شود. در ۱۳۶۸ به ریاست دانشکدهٔ الهیات و معارف اسلامی دانشگاه 
تهران منصوب شد و هم زمان به تدریس علوم قرآنی و فقه اسلامی در دورهٔ دکتری دانشکدهٔ 
فوق پرداخت. در سومین دورهٔ انتخابات مجلس خبرگان رهبری نامزد نمایندگی مجلس 
فوق از استان مرکزی شد و با رأی مردم استان مرکزی به نمایندگی مجلس خبرگان رهبری 

برگزیده شد.
حجت الاسلام والمسلمین باباخوانی رئیس دفتر آیت الله شبیری زنجانی نیز با اشاره به 
خصوصیات اخلاقی دکتر میرمحمدی گفت: ایشان نوه آیت الله شبیری زنجانی، فرزند 
آیت الله سید ابوالفضل میرمحمدی، شخصیتی برخاسته از بیت فقاهت، فرهیخته، 

دلسوز،  مردمی، خوش برخورد و با اخلاق بودند.
وی ادامه داد: هر گاه وارد دفتر آیت الله شبیری زنجانی می شدند، با لبخند و خوش 

رویی وارد می شدند، او مورد تایید مرجعیت و بسیار متواضع بودند.
دکتر  مادر  و  پدر  نبود،  یمنی  خوش  سال  میرمحمدی  خانواده  برای   ۱۳۹۸ سال 

میرمحمدی نیز با فاصله بسیار کوتاهی در این سال و پیش از وی رحلت کردند.
خصوصیات فردی دکتر میرمحمدی

حسن میرمحمدی برادر دکتر میرمحمدی با اشاره به خصوصیات فردی و اخلاقی وی 
نیز به بیان خاطراتی از ایشان پرداخت وگفت: ایشان به صله رحم بسیار اهمیت می دادند 
و نسبت به خانواده و پدر و مادر بسیار حساس بودند.وی به خبرنگار ایرنا گفت: توجه ویژه 
مرحوم میرمحمدی به پدر ومادر به گونه ای بود که وقتی یک شب پدر تب داشتند، ایشان 

از تهران به قم بربالین وی آمده و به ایشان کمک می کردند و بازگشتند.
میرمحمدی گفت: ایشان بسیار خوش نفس و خوش طینت بود، اگر برای رفع مشکل 
مردم یا فرد خاصی اراده می کردند، با اولین مانع، عقب نشینی نمی کردند بلکه هر گونه 

که شده برای رفع مشکل، آنها راه حل پیدا می کردند.

به بهانه چهلمین روز درگذشت نماینده اسبق قم؛ 

سیدمحمد میرمحمدی،کارکشته و خوش طینت



ابتلا بدون علامت یک نماینده به کرونا!
 یک عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی گفت که هیچ علائم خاصی حتی در 
دوران قرنطینه نداشته و فقط تست کرونا او مثبت بوده است. حیدر علی عابدی اظهار کرد: بنده مبتلا 
به ویروس کرونا شدم با این تفاوت که هیچ علائمی در من ایجاد نکرد و حتی بعد از طی شدن زمان 
قرنطینه هم اصلًا علائمی بیماری نداشتم. نماینده اصفهان در مجلس توضیح داد: تست اولیه کرونا 
را در اصفهان از من گرفتند که مثبت اعلام شد. ۱۵ روز در قرنطینه بودم که در آن ایام هم هیچ علائمی 
مربوط به بیماری کرونا را نداشتم، سه هفته بعد دو بار تست دادم که منفی اعلام شد و از قرنطینه بیرون 
آمدم.وی در این باره اظهار کرد: ویروس کرونا به گونه ای است که برخی مبتلا شده، اما هیچ علائمی 
ندارند و جزو دسته ناقلان قرار می گیرند که این برای جامعه خطرناک است، لذا باید از کسانی که به 

اجبار به مشاغل شان باز می گردند تست کرونا گرفته شود تا ناقلان از افراد سالم جدا شوند.
 

هشدار معاون جوانان درباره »روانشناسان تقلبی« 
معاون امور جوانان وزارت ورزش و جوانان با نگارش نامه ای به دادستان کل کشور از دستگاه قضا 
خواست تا به موضوع دفاتر غیرمجاز مشاوره و روان شناسی و سوء استفاده برخی از عنوان مشاور و 
روانکاو در فضای مجازی ورود کند.  کد خبر: ۹۷۴۵۸۶ محمدمهدی تندگویان در گفت وگو با ایسنا، 
با اشاره به انتشار فیلم ها و مطالب غیرکارشناسی و غیر تخصصی منسوب به برخی از روانشناسان در 
فضای مجازی گفت: با توجه به آسیب های روانی، خانوادگی و اجتماعی ناشی از انتشار این مطالب 
و همچنین کلاهبرداری های صورت گرفته از افراد، معاونت جوانان اقدام به ارسال نامه ای در این 
خصوص به دادستان کشور کرده است. تندگویان در پایان تاکید کرد تا خانواده ها و به ویژه جوانان برای 
دریافت خدمات روانشناسی حتما از مجوز مراکزی که به آنها مراجعه می کنند اطمینان حاصل کنند تا 

در آینده به دنبال دریافت اطلاعات نادرست در زندگی فردی و مشترک دچار مشکل نشوند.
 

انهدام باند فروش داروهای کمیاب 
 فرمانده انتظامی تهران بزرگ از دستگیری فروشندگان داروهای کمیاب در فضای مجازی خبر داد.

سردار حسین رحیمی در حاشیه اجرای طرح های پلیس فتای پایتخت اظهار کرد: اعضای باندی که 
داروهای کمیاب را به ویژه پس از شیوع بیماری کرونا از طریق فضای مجازی و با قیمت های سنگین به 
فروش می رساندند، دستگیر شدند. این باند هشت عضو داشت که تمامی آنها دستگیر شده و مقادیر 
قابل توجهی داروی نایاب نیز از آنان کشف و ضبط شد.به گفته فرمانده انتظامی تهران بزرگ، برای 
دستگیرشدگان در مجموع دو عملیات پلیس فتا، پرونده های جداگانه تشکیل شده و آنان برای ادامه 

روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شده اند.
 

مصرف برق کشور رکورد شکست 
و  هزار  چهل  به  و  گذشته  مگاوات  هزار  مرز ۴۰  از  گذشته  شب  کشورشنبه  برق  مصرف  میزان 
۲۵۱مگاوات رسید و بدین ترتیب رکورد مصرف را شکست.براساس تازه ترین گزارش شرکت مدیریت 
شبکه برق ایران، میزان مصرف برق شب گذشته کل کشور نسبت به مدت مشابه پارسال که ۳۲ هزار 
و ۶۶۳ مگاوات بود افزایش هفت هزار و ۵۸۸ مگاواتی را نشان می دهد.میزان مصرف بیش از چهل 
هزارمگاواتی از مهرماه پارسال در شبکه دیده نشده است.میزان مصرف برق صنایع نیز به چهار هزار و 

۸۹۳مگاوات رسید. میزان ذخیره نیروگاه ها در ۶ اردیبهشت ماه سه هزار و ۱۷۶ مگاوات بود.
 

پدر علم حقوق آب درگذشت 
را وداع گفت.این دانشمند  فانی  اهواز دار  نویسنده و حقوقدان خوزستانی در   حمید رشیدی 
خوزستانی که متولد ۱۳۴۰ در آبادان است برای نخستین بار فرهنگ لغات و کتاب های مرتبط با 
حقوق آب را به رشته تحریر درآورد.وی که دارای کارشناسی ارشد حقوق خصوصی بوده است ضمن 
مسئولیت های از جمله مدرس دانشگاه و مدیر سابق دعاوی سازمان آب و برق خوزستان کتابهایی از 
جمله مجموعه دو جلدی قانون توزیع عادلانه آب در آیینه حقوق ایران، فرهنگ اصطلاحات حقوقی 
صنعت آب و برق، دائره المعارف حقوق نیرو و مجموعه سه جلدی فلسفه حقوق تالاب ها را به رشته 

تحریر درآورد.
 

موافقت با استعفای ۳ مدیر هلال احمر 
 روابط عمومی جمعیت هلال احمر اعلام کرد که اخیرا دکتر سید حسین دشتی - خزانه دارکل، روح 
الله فروزش - معاون حقوقی و امور مجلس و علی اکبر پرواز- مدیرکل دفتر برنامه و بودجه جمعیت هلال 
احمر استعفای خود را تقدیم رییس جمعیت هلال احمر کرده بودند که این استعفا دیروز مورد پذیرش 

قرار گرفت.بر این اساس افراد جایگزین مدیران مستعفی به زودی معرفی خواهند کرد.

سرپرست پلیس راهور استان قم اعلام کرد:

۴۲ درصد فوتی های حوادث رانندگی 
قم ، راکبان موتورسیکلت 

سرپرست پلیس راهور استان قم گفت : ۴۲ درصد جان باختگان حوادث 
رانندگی شهر قم، به راکبان موتور سیکلت اختصاص دارد.

سرهنگ صدفی اظهارداشت: ۷۶ درصد ضربات وارده به موتورسواران به 
ناحیه سر و صورت بوده که موجب فوت راکبان موتور سیکلت می شود.

وی عمده تخلفات راکبان موتور سیکلت را نداشتن کلاه ایمنی، عبور از محل 
ممنوع خصوصا خطوط ویژه، حرکات نمایشی، عبور از چراغ قرمز راهنمایی 
رانندگی، تغییر مسیر های ناگهانی بویژه در لابلای خودروها و استفاده از تلفن 
همراه حین رانندگی، صحبت کردن با ترک نشین و نقص فنی به خصوص 

نداشتن چراغ های جلو و عقب در هنگام تاریکی هوا عنوان کرد.
سرپرست پلیس راهور استان قم گفت: ۵۶ درصد از فوتی های موتورسیکلت 
در سال گذشته بین ۱۸ تا ۳۹ سال سن داشتند و ۱۱ درصد هم بین گروه سنی 

۱۲ تا ۱۷ سال بودند.
وی به نقش خانواده ها در کنترل تصادفات موتور سیکلت اشاره کرد و و از آنها 
خواست تحت هیچ شرایطی موتورسیکلت را در اختیار فرزندان خود که فاقد 
گواهینامه رانندگی هستند یا با قوانین راهنمایی و رانندگی آشنایی ندارند و 

فاقدکلاه ایمنی هنگام رانندگی هستند، قرار ندهند. 
سرهنگ صدفی برخورد با تخلفات راکبان موتورسیکلت و اقدامات فرهنگی 
را از جمله اقدامات پلیس در کنترل و مهار تصادفات در سال ۹۸ اعلام کرد و 
تصریح کرد: در سال جاری نیز، تشدید برخورد با موتورسیکلت سواران متخلف 

باجدیت بیشتری در دستور کار پلیس خواهد بود.
  

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم خبرداد:

 برگزاری جشنواره قرار بندگی 
در ماه رمضان

مدیرعامل سازمان فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم از برگزاری جشنواره 
"قرار بندگی" همزمان با فرارسیدن ماه مبارک رمضان در قم خبر داد و گفت: 
این جشنواره با موضوع مسابقات ورزشی و هنری انجام خواهد شد. ابوالقاسم 
با فرارسیدن ماه مبارک  مقیمی از برگزاری جشنواره “قرار بندگی” هم زمان 
رمضان در قم خبر داد و اظهار داشت: این جشنواره از سوی سازمان فرهنگی 

برگزار می شود. 
اینکه  بیان  با  قم  شهرداری  ورزشی  هنری  فرهنگی،  سازمان  مدیرعامل 
جشنواره قرار بندگی با  موضوع مسابقات ورزشی و هنری انجام خواهد شد، 
گفت: تلاوت قرآن کریم، اذان گویی، قصه گویی)داستان های قرآنی(، تولیدات 
و محصولات خانگی، حرکات ورزشی و تفریحی و لیوان چینی ازجمله محورهای 
این جشنواره هستند. مقیمی ادامه داد: یار مهربان در قالب معرفی کتاب، روزه 
اولی ها، لحظه های ناب)ارائه خاطرات رمضانی(، کاروان سرود ترنم همدلی، 
جشن های نشاط و همدلی و شادیانه)استند آپ، دابسمش، لطیفه گویی( از 
دیگر محورهای مهم جشنواره قرار بندگی هستند. وی به نحوه ارسال آثار اشاره 
و ابراز کرد: علاقه مندان می توانند آثار تولیدی خود را به آدرس @qomfv در 
پیام رسان های ایتا، تلگرام و اینستاگرام ارسال کنند. به گفته مدیرعامل سازمان 
آثار  از  بود  این سازمان مجاز خواهد  فرهنگی، هنری ورزشی شهرداری قم 
ارسالی در برنامه های خود بهره برداری کند، همچنین به آثار منتخب هر هفته به 

سی نفر، ۳۰ جایزه نفیس اهدا خواهد کرد.
 

مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم خبرداد:

بهسازی محوطه آب انبار چال لؤلؤ
مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم گفت: شهرداری در ادامه 
روند احیای هسته مرکزی شهر پروژه بهسازی محوطه آب انبار چال لؤلؤ را با 
اعتباری بالغ بر ۴ میلیارد ریال شروع کرده که با پیشرفت قابل توجهی رو به اتمام 
می باشد. محسن صادقی امینی در بازدید از عملیات بهسازی کف و جداره 
آب انبار چال لؤلؤ و محورهای فرهنگی تاریخی با بیان اینکه هدف نهایی از 
پروژه های بهسازی محورهای فرهنگی تاریخی بستر سازی برای توانمند سازی 
ساکنان آنها است، اذعان کرد: در راستای احیای مراکز محلات در بافت تاریخی 
شهر قم و استفاده از فضاهای رها شده به منظور استفاده مناسب و مفید زائرین 
و مجاورین حضرت معصومه)س(، شهرداری قم در ادامه روند احیای هسته 
مرکزی شهر پروژه بهسازی محوطه آب انبار چال لؤلؤ را با اعتباری بالغ بر ۴ 

میلیارد ریال شروع کرده که با پیشرفت قابل توجهی رو به اتمام می باشد. 
مدیرکل دفتر طرح های توسعه شهری شهرداری قم با بیان اینکه تقویت 
زیرساخت های شهری، موجب احیاء و حفظ هویت بومی و محله ای در فرآیند 
توسعه گردشگری مذهبی به منظور بازید زائران از بافت های تاریخی شهر قم 
و تحکیم روابط سنتی و اجتماعی بر مبنای محله خواهد شد که این هدف از 
مهم ترین اهداف بهسازی بافت های فرسوده و قدیمی شهر محسوب می شود.
 صادقی امینی در ادامه افزود: شهرداری گام اول را برداشته و هزینه لازم 
جهت ارتقای کیفیت محیطی را انجام داده لیکن حصول توفیق کامل، مستلزم 
همکاری های بین بخشی دستگاه های اجرایی استان بالاخص ادارات کل 

میراث فرهنگی، کمیته امداد، تعاون و ارشاد استان است.
وی در پایان بر لزوم مرمت آب انبار چال لؤلؤ که یکی از آثار قدیمی این محور 

است تأکید و خواستار اقدام فوری اداره کل میراث فرهنگی در این راستا شد.
 

شهردار منطقه هشت قم خبرداد:

آغاز عملیات احداث اولین پارک 
ترافیک در پردیسان

شهردار منطقه هشت قم از آغاز عملیات عمرانی احداث اولین پارک آموزشی 
ترافیک در پردیسان خبرداد. به گزارش واحد روابط عمومی شهرداری منطقه 
هشت قم، محمد رمضانی با بیان اینکه اولین پارک آموزشی ترافیک در حاشیه 
رینگ بلوار فدائیان اسلام واقع شده است، ابراز داشت: پارک مذکور با هدف 
امکان آموزش مباحث ترافیکی برای کودکان در فضایی به مساحت ۵ هزار متر 
مربع احداث خواهد شد. شهردار منطقه هشت قم در ادامه ابراز داشت: در 
این پروژه احداث فضای سبز مناسب و همچنین پارکینگ عمومی نیز جهت 

مراجعین پیش بینی شده است. 
رمضانی ضمن اشاره به هزینه اجرای این پروژه، خاطر نشان کرد: طبق 
ادامه  در  ریال می باشد. وی  میلیارد  پارک ۵  اولیه هزینه احداث  برآوردهای 
مختصات پروژه را مورد توجه قرار داد و اظهار داشت: کلیه فضاهای لازم از جمله 
معابر، چهارراه ها و سایر تجهیزات شهری مورد نیاز جهت مباحث آموزشی پیش 

بینی شده است.
 

فرمانده انتظامی استان قم؛

محور قم-تهران ایستگاه آخر
 سارقان مسلح 

سردار آقاخانی گفت: متهمان با تهدید سلاح گرم یک دستگاه خودرو پژو 
پارس را از استان البرز سرقت کرده بودند که توسط مأموران پلیس آگاهی 
استان قم شناسایی و دستگیر شدند.  سردار عبدالرضا آقاخانی از دستگیری 
۲ سارق مسلح در محور مواصلاتی قم-تهران خبر داد و گفت: متهمان با تهدید 
سلاح گرم یک دستگاه خودرو پژو پارس را از استان البرز سرقت کرده بودند 
که توسط مأموران پلیس آگاهی استان قم شناسایی و دستگیر شدند. سردار 
آقاخانی بیان کرد: در پی سرقت یک دستگاه خودرو پژو پارس از شهرستان 
ساوجبلاغ استان البرز با تهدید سلاح گرم و حرکت خودرو مذکور به سمت محور 
مواصلاتی"تهران-قم"، بلافاصله خبر به پلیس آگاهی استان قم اعلام و موضوع 

در دستور کار مأموران این پلیس قرار گرفت.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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دوشنبه -هشتم اردیبهشت ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5022

فضائل الأشهر الثلاثة ص 95 ح ٧٨

طرح: محمدعلی رجبی 

چشماندازسیاهبرایتروريستهایآمريکايی

استاندار قم با بیان اینکه قم هنوز شرایط وضعیت سفید بیماری کرونا را ندارد، گفت: 
اماکن مذهبی قم شامل حرم حضرت معصومه )س( و مسجد جمکران، بقاع متبرکه و 
مساجد همچنان تا پایان اردیبهشت ماه بسته خواهد بود و نمازهای جماعت و جمعه 

نیز برگزار نمی شود. 
"بهرام سرمست" روز یکشنبه در پایان جلسه ویدیو کنفرانس ستاد ملی کرونا در گفت 
و گو با خبرنگاران اظهار داشت: در این جلسه موضوع های مهمی مطرح، و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نیز کل کشور را بر اساس معیارهای خاص کرونا از 
قبیل آمار ابتلا و شیوع بیماری به سه منطفه قرمز، سفید و زرد تقسیم بندی کرد، که 

جزئیات آن اعلام خواهد شد.
استاندار قم با بیان اینکه طبق این مصوبه ستاد فوق شهرهایی که وضعیت سفید را 
داشته باشند، در آنها گشایش اماکن مذهبی و متبرکه قابل انجام است. سرمست اضافه 
کرد: در این شهرها اصل بر رعایت پروتکل های بهداشتی است، ولی در شهرهایی که در 

وضعیت زرد و قرمز هستند محدودیت ها تا پایان اردیبهشت ادامه می یابد.

استاندار قم تصریح کرد: معنای این مصوبه این است که در قم که وضعیت آن سفید 
نشده اماکن متبرکه مانند حرم و جمکران تا پایان اردیبهشت بسته و نمازهای جمعه و 

جماعات نیز برگزار نخواهد شد.
سرمست ضمن ابراز امیدواری از رسیدن قم به وضعیت سفید خاطر نشان کرد: به 
محض اینکه هر شهری به وضعیت سفید برسد، مناسبت ها و اجتماعات می تواند در آنها 

برگزار شود، و در غیر اینصورت همچنان محدودیت ها را خواهیم داشت.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص قرمز یا زرد وضعیت قم، گفت: تعیین و اعلام این 
امر با وزارت بهداشت است اما یکی از شرط های مطرح شده برای زرد شدن وضعیت 
شهرها نداشتن فُوتی یا بستری جدید بود، که در حال حاضر قم این شرایط را ندارد از 

این رو وضعیت آن  عادی نشده است.
سرمست همچنین تمدید امهال اظهارنامه های مالیاتی تا پایان نیمه نخست سال 
جاری را از دیگر مصوبه های امروز ستاد ملی کرونا ذکر کرد، و گفت: تمدید دو ماهه 

شرکت های سهامی عام نیز از دیگر مصوبه ها بود.
استاندار قم یادآور شد: مطابق دستورالعمل ستاد مذکور، تعیین ساعت کار پاساژها 
و مجتمع های تجاری که در مناطق گرمسیر هستند، در حیطه اختیارات استانداران 
است. وی افزود: در این جلسه همچنین مقرر شد، که در مورد ضرورت استفاده از ماسک 

در اتوبوس و مترو بررسی های لازم از طرف وزارت بهداشت انجام و نتایج اعلام شود.
استاندار قم در پایان از همه شهروندان قمی که با خویشتنداری و پرهیز از حضور در 
اجتماعات و همچنین رعایت بهداشت فردی و قرنطینه خانگی به سیر نزولی پیدا کردن 
کرونا در این استان کمک کردند، تشکر و قدردانی کرد، و گفت: از مشتاقان زیارت اهل 
بیت و اماکن متبرکه خواهش می کنم از مساجد به عنوان پایگاه هایی که به عنوان پایگاه 
انفاق و کمک به مستمندان و آسیب دیدگان از کرونا است، استفاده کنند و طرح مواسات 
و کمک مومنانه مدنظر رهبر معظم انقلاب که به نحو احسن و شایسته در قم شکل گرفته 
را نیز تقویت کنند تا تمام این فعالیت ها به صورت همگرا، هماهنگ و هدفمند صورت 

گیرد.

استاندار قم اعلام کرد؛

تعطیلی اماکن  مذهبی تا پایان اردیبهشت 
 هنوز شرایط بیماری کرونا درقم سفید نشده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

عدم توجه مردم به فاصله گذاری اجتماعی
 نگران کننده است

رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم از عدم توجه عده  ای از مردم به فاصله گذاری اجتماعی ابراز 
نگرانی کرد. 

دکتر قدیردیروز در گفتگویی اظهارکرد: متاسفانه شاهد هستیم که هنگام افطار، صف های به هم پیوسته 
در نانوایی های سطح شهر، ایجاد می شود که بسیار نگران کننده است و تمامی زحمات در راستای قطع 

زنجیره انتقال ویروس را از بین می برد.
وی گفت: این موضوع در برخی ادارات و یا دفاتر خدماتی نیز در سطح استان مشاهده می شود که اگر 
ادامه دار باشد، قطعا شاهد موج جدیدی از شیوع ویروس خواهیم بود. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم 
ضمن قدردانی از همکاری همشهریان در راستای قطع زنجیره انتقال ویروس کرونا گفت: از مردم عزیز 
تقاضا می کنیم که حتما به موضوع فاصله گذاری اجتماعی توجه کرده و اجازه ندهند زحمات پزشکان و 

پرستاران که با زبان روزه در حال خدمات رسانی به مردم هستند، از بین برود.
پذیرش ۳۹ بیمار مشکوک به کرونا در مراکز درمانی

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم دربخش دیگری ازسخنان خود از پذیرش ۳۹ بیمار مشکوک به کرونا 
در مراکز درمانی قم خبر داد و گفت: ۳۱ نفر از این افراد در بیمارستان ها بستری شدند. محمدرضا قدیر 
گفت: طی ۲۴ ساعت گذشته و تا ساعت ۱۴ روز هفتم اردیبهشت ماه، ۳۹ نفر در مراکز درمانی قم با 
تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند. وی افزود: ۳۱ نفر از این تعداد در بیمارستان ها بستری 

و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند.
بیماران کرونایی فقط به بیمارستان کامکار مراجعه کنند

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در ادامه گفت: در شبانه روز گذشته، ۲۵ نفر از کل بیماران بستری در 
بخش ها پس از بهبودی توسط پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بیمارستان های فرقانی و شهید بهشتی پذیرش بیمار کرونایی 
نداشته و مردم تنها به مرکز درمانی کامکار مراجعه کنند. 

 
پس از اقامه نماز توسط آیت الله نوری همدانی؛

پیکر آیت الله امینی درحرم حضرت معصومه )س( آرام گرفت
 پیکر آیت الله ابراهیم امینی عضو مجلس خبرگان رهبری و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم روز یکشنبه 

درحرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( به خاک سپرده شد. 
به گزارش  مرکز خبر حوزه، آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید بر پیکر آیت الله امینی نماز اقامه کرد.
پیکر آیت الله امینی عضو مجلس خبرگان رهبری و جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در جوار مرقد شهید 

مطهری درحرم مطهر حضرت فاطمه معصومه )س( به خاک سپرده شد.
 این مراسم به دلیل رعایت پروتکل های بهداشتی بدون حضور مردم، خبرنگاران و عکاسان برگزار شد.

آیت الله ابراهیم امینی عضو مجلس خبرگان رهبری و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام شامگاه 
جمعه، پنجم اردیبهشت ماه جاری، در سن ۹۵ سالگی دارفانی را وداع گفت.

سردار سلامی: اگر آمریکایی ها برای شناورهای ما مخاطره 
ایجاد کنند هدف قرار می گیرند / به واحدهای رزمی خودمان 
دستور دادیم تا در صورتیکه آمریکایی ها برای شناورهای ما 

خطری ایجاد کردند آنها را مورد هدف قرار دهند.

گفت:  قم  استان  خیریه  امور  و  اوقاف  مدیرکل 
متبرکه،  بقاع  برای  پایدار  درآمد  ایجاد  راستای  در 
نیروگاه های خورشیدی در ۱۲ بقعه استان راه اندازی 
می شود. حجت الاسلام عباس اسکندری اظهار کرد: 
ایجاد  اوقاف،  سازمان  جدید  سیاست های  از  یکی 
بر  افزود:  بقاع متبرکه است. وی  برای  پایدار  درآمد 
این اساس طرح راه اندازی نیروگاه های خورشیدی 
اجرایی  و  گرفته  نظر  در  قم  استان  بقعه   ۱۲ برای 
خواهد شد. مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم 
با بیان اینکه ظرفیت تولید این نیروگاه ها در مجموع 
۳۴۰ کیلووات است گفت: برای راه اندازی این تعداد 
صفحات خورشیدی در بقاع متبرکه، ۳ میلیارد تومان 
هزینه در نظر گرفته شده است. وی با اشاره به اینکه 

این نیروگاه ها به شبکه سراسری برق متصل می شوند 
طبق  گفت:  دارند،  ساله   ۲۰ تضمینی  خرید  و 
برنامه ریزی صورت گرفته و در سال ۹۹ نیروگاه های 
خورشیدی در ۱۴ بقعه دیگر هم راه اندازی خواهند 
کرد:  خاطرنشان  اسکندری  الاسلام  حجت  شد. 
و نذورات  از طریق عوائد  بقاع متبرکه  و  امامزادگان 
مردمی اداره می شوند و بودجه مصوب دولتی ندارند به 
همین دلیل و با توجه به سیاست های سازمان اوقاف 
به منظور ایجاد درآمد پایدار برای بقاع متبرکه، یکی از 
راهکارها، استفاده از طرح خرید تضمینی ۲۰ ساله 
وزارت نیرو است و بر این اساس، احداث نیروگاه های 
خورشیدی تولید برق کوچک مقیاس )پشت بامی( 
در ۱۲ بقعه در دستور کار اوقاف استان قرار گرفت. 

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم با بیان اینکه 
مجوزهای لازم از شرکت توزیع نیروی برق استان قم 
برای احداث نیروگاه خورشیدی اخذ شد، عنوان کرد: 
با تأمین اعتبار لازم، این نیروگاه های کوچک مقیاس 
از سه ماه آینده وارد مدار تولید می شوند. وی گفت: 
در گام دوم و طی سال آینده، ۱۴ بقعه دیگر برای اخذ 
مجوز و راه اندازی نیروگاه های خورشیدی در دستور 
کار قرار می گیرد. حجت الاسلام اسکندری عنوان 
کرد: اداره کل اوقاف استان قم آمادگی کاملی برای 
جذب کمک های خیرین و واقفان برای مشارکت در 
این  از  بخواهند  افرادی  اگر  و  دارد  اینگونه طرح ها 
طریق به بقاع متبرکه کمک کنند، می توانند به ادارات 

اوقاف استان مراجعه کنند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه استان قم  خبرداد:

راه اندازی نیروگاه خورشیدی در ۱۲ بقعه قم

 استاد گرامی وفرهیخته جناب آقای دکتر وفایی
 درگذشت عالم عارف ومعلم اخلاق حضرت آیت الله امینی)ره( 
موجب تاثر وتالم گردید. این ضایعه را به حضرتعالی وبیت مکرم 

ایشان تسلیت عرض نموده، بقای عمر بازماندگان را از درگاه 
حضرت حق مسألت مینمایم. 

ابوالفضل رئیس جعفری

مدیرکل بنیاد شهیدو امورایثارگران استان قم گفت: تاکنون ۴۲ گلزار ساماندهی شده 
و ۱۸ گلزار در دست ساماندهی است که اغلب آن بالای ۸۰ درصد پیشرفت فیزیکی 

دارد. 
 حجت الاسلام حسن هنرمند در گفت  و گو با خبرنگاران اظهار داشت: از 77 گلزار 
استان 47 گلزار در روستا های پنج بخش استان قم و 30 گلزار در شهر قم واقع شده 
است، تاکنون 42 گلزار ساماندهی شده و 18 گلزار در دست ساماندهی است که اغلب 

آن بالای 80 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
مدیرکل بنیاد شهیدو امورایثارگران استان قم افزود: قطعه 31 گلزار شهدای مدافع 
حرم بهشت معصومه )س( با بیش از 400 شهید از تیپ فاطمیون و زینبیون و 5 شهید 

گمنام را در خود جای داده است.
هنرمند بیان کرد: یادمان 14 شهید گمنام کوه خضر نبی )ع( نیز با داشتن مزار 14 
شهید گمنام، مزار بیشترین تعداد شهید گمنام در یک یادمان در کل کشور است، برخی 
از گلزار های قدیمی قم از جمله وادی السلام و بقیع میزبان شهدای انقلاب شهید نواب 

صفوی و یارانش، شهید آیت الله سعیدی و دیگر شهدای انقلاب اسلامی هستند.

وی با بیان اینکه در حرم مطهر حضرت معصومه )س( شاهد حضور ستارگان شهدای 
ملی ازدوران مشروطه تا کنون هستیم، گفت: آیت الله شیخ فضل الله نوری، سپهبد 
محمد، ولی قرنی، آیت الله مطهری، دکتر مفتح، آیت الله قدوسی، آیت الله مدنی، آیت 
الله محمد مهدی حکیم، آیت الله ربانی املشی از جمله این شهدای گرانقدر هستند.
مدیرکل بنیاد شهید قم ادامه داد: 42 یادمان مربوط به شهدای گمنام در مراکز مختلف 
علمی، آموزشی، فرهنگی و نظامی و بخش های استان است و 77 گلزار نیز در سطح 
شهر و روستا های قم واقع شده است. هنرمند با بیان اینکه گلزار شهدای علی بن جعفر 
)ع( محوری ترین گلزار استان و دومین گلزار ملی است، گفت: گلزار شهدای علی بن 
جعفر )ع( میزبان سه هزار و 500 شهید است، این گلزار میزبان فرماندهانی چون شهید 
سردار مهدی زین الدین، شهدای بین الملل، تنها شهید اروپایی دفاع مقدس شهید 

کمال کورسل، شهدای مدافع حرم و شهدای منا است.
وی خاطرنشان کرد: گلزار شهدای شیخان با 700 مزار در جوار حرم مطهر حضرت 
معصومه )س( دومین گلزار استان از نظر تعداد شهدا است و مزار جمعی از شهدای ترور 

انفجار هفتم تیر در این گلزار قرار دارد.

مدیرکل بنیاد شهیدو امورایثارگران استان قم:

۱۸ گلزار شهدا در استان قم در دست ساماندهی است 

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: 
نباید مردم ناراضی از اتاقمان خارج شوند، حتی اگر جواب 
ما به مطالبات آنان منفی باشد باید همراه با تکریم و مدارا 

رفتار کنیم. 
معاونت  سرپرست  انتصاب  آئین  در  سلیمان پور  بیژن   
سیاسی، امنیتی و اجتماعی فرمانداری قم که در تالار امام 
آیت الله  رحلت  تسلیت  با  شد،  برگزار  فرمانداری  رضا)ع( 
امینی اظهار داشت: این عالم فقید انسانی مخلص، انقلابی، 
مجاهد و ساده زیست بود و خدمات ارزنده ای به انقلاب و نظام 

ارائه کرد.
با  قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
گرامیداشت ماه مبارک رمضان تصریح کرد: این ماه از نظر 
مفهوم به معنای سوزاننده گناهان و از منظر قرآنی ماه نزول 
ماه  در  الهی  ادیان  کتب  همه  که  همان گونه  است،  قرآن 
رمضان نازل شده است و رمضان، تنها ماهی است که نامش 

در قرآن مجید آمده و قداست و شأن فراوانی دارد.
سلیمان پور بیان کرد: صیام در این ماه، به معنی پرهیز از 
خوردن و آشامیدن نیست، انسان در ماه صیام، جز حقیقت 
چیزی نمی بیند، باید بتوان در این ماه عظیم به خدا وصل 
شد و رابطه بین خود و خدا را درک و از گناهان و پلیدی دوری 

کرد.
قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،  معاون 
کرد:  اضافه  نیز  معارفه  و  تودیع  مراسم  مورد  در  همچنین 
اگر درست به تکلیف عمل کنیم و فارغ از فشارهای بیرون 
در  و  است  آخرت  برای  اندوخته ای  بپذیریم  را  مسئولیت 
دنیا خوش نامی و یاد نیکی از ما باقی می ماند، مسئولیت و 
مدیریت به معنای تسویه حساب سیاسی و جناحی و رسیدن 
به دنیا و غرور و تکبر نیست وگرنه این مقام و پست را می بازیم.
وی با بیان اینکه خوشبختانه در نظام مقدس جمهوری 
اسلامی ایران، رویش ها بیش از ریزش هاست و انسان های 

وفادار به نظام همواره درصدد رویش هستند، همه باید قائل 
به نظام باشیم و به مردم خدمت کنیم گفت: مردم ایران با 
و جفاهایی که در حقشان شده،  وجود فشارهای دشمن 
همواره درصحنه و پشت سر ولایت بوده اند و این قدرت بزرگی 
در جمهوری اسلامی است، اگر یک صدم این فشارها به هر 

کشوری می آمد بارها متلاشی می شد.
سلیمان  پور تصریح کرد: وجود رهبری حکیمانه موجب 
اعتلای ایران شده است، علی رغم تنگناها و فشارها باید به 
مردم توجه کنیم، نباید بگذاریم مردم ناراضی از اتاقمان خارج 
شوند، حتی اگر جواب ما به مطالبات آنان منفی باشد باید 
همراه با تکریم و مدارا رفتار کنیم و آنان را از خانواده خود 
بدانیم. وی با تأکید بر اینکه مدیر باید شجاع باید و در احقاق 
حقوق مردم بدون تعارف باشد، افزود: در این حوزه باید برای 
بخشداری ها برنامه ای دوساله تدوین کرد و مشکلات بخش ها 

را از میان برد.

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قم :

خروج ناراضی مردم از اتاق مسئولان پذیرفتنی نیست 


